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PRIMORSKI DNEVNIK je začel izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarni »Doberdob* 
v Govcu pri Gorenji Trebuši, od 18. septembra 1944 do 1. maja 1945 v tiskarni »Slovenija* pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi.

UVOD V NOVO FAZO SINDIKALNEGA BOJA PROTI OFENZIVI GOSPODARJEV

Uspeh protestne stavke v industriji 
resno svarilo delodajalcem in vladi

Delavski shodi in manifestacije v vseh večjih industrijskih krajih - Ponekod so 
stavkali tudi delavci manjših obratov, kar je izzvalo protest malih industrijcev

RIM — «Današnja stavka uvaja 
novo fazo sindikalnega boja, ki se 
bo močno zaostril, če bo ostalo 
zadržanje delodajalcev izzivalno in 
če se vladna kriza ne bo zaključila 
z verodostojnim programom gospo
darske politike, ki naj rešuje vpra
šanja davčne pravičnosti, proizva
jalnega zagona in brezposelnosti«. 
Te uvodne besede iz govora sindi
kalnega voditelja Mattine na pro
testnem shodu v Firencah najbolje 
označujejo značaj in smotre vče
rajšnje splošne stavke industrijskih 
delavcev.

Protestni shodi in manifestacije 
ao se zvrstili po vsej Italiji v okvi
ru stavkovnega gibanja, ki je tra
jalo skoraj povsod 4 ure, ponekod 
pa (zlasti v krajih, ki jih je pose
bno prizadela kriza) tudi po 8 ur. 
Sindikalno vodstvo je sinoči ocenilo 
udeležbo za zadovoljivo in poudari
lo, da je protestna stavka povsem 
uspela, resnici na ljubo pa je tre
ba zabeležiti, da se je zavzetost de
lavstva izkazala mnogo bolj v manj
ših mestih in krajih, kot pa v ve
lemestih industrijskega osrčja dr
žave, v Milanu in Turinu. V splo
šnem je bila seveda udeležba dokaj 
visoka, okrog 70- do 80-cdslotna v 
povprečju, pri čemer so predn ačile 
dežele Ligurija, Veneto, Sardinija, 
Furlanija - Julijska krajina. Toska 
na. Kalabrija in Abruci, slabši pa 
je bil odziv delavstva v deželi Tri
dentinsko - Južna Tirolska. Ponekod 
so stavkali tudi delavci manjših o- 
bratov, čeprav so bili oproščeni, 
kar je izzvalo protest Confapi. ki 
nadaljuje-pogajanja s sindikati.

Manifestacije in shodi so povsod 
potekali v zglednem redu. brez vsa
kega incidenta, kar priča o globoki 
osveščenosti delovnih ljudi, da so 
razmere izredno hude in terjajo po
leg odločnosti tudi velik čut odgo 
varnosti, predvsem pa enotnost, kot 
pni pogoj za zavrnitev ofenzive de 
lodajalcev proti trdo pridobljenim 
delavskim pravicam in za pritisk na 
bodočo vlado, da krene s poti pa
sivnega spremljanja nevarnega dru
žbenega spora ali celo podpiranja 
delodajalskih stališč in interesov. To 
so poudarili včeraj v svojih govoriti 
tudi vsi sindikalni voditelji.

Iz njihovih besed je izzvenelo tudi 
svarilo političnim silam, zlasti ti
stim. ki se pogajajo o sestavi nove 
vlade, naj se jasno izrečejo, na 
kateri strani so: na strani delovnih 
ljudi ali delodajalcev. Lama je v 
Anconi zlasti očital KD. da naspro
tuje davčni reformi, s čimer se po
stavlja proti platformi enotne zve
ze CGIL - CISL - UIL in proti vsemu 
sindikalnemu gibanju. Tudi Benve- 
nuto je pozval bodočo vlado, naj 
«ne išče bližnjic«

Generalni tajnik CGIL Lucianu Lama na shodu v Anconi (Teleioto AP)
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VERJETNO ZELO POMEMBNO SREČANJE ZA REŠITEV VLADNE KRIZE

Fanfani se bo danes ponovno 
sestal s tajniki petih strank
S predstavniki sindikatov in delodajalcev se je včeraj mandatar raztovarjal 
o gospodarskih vprašanjih ■ Izredno restriktiven gospodarski dokument KP

NA VČERAJ ZAKLJUČENEM ZASEDANJU VRHOVNEGA SOVJETA

V Moskvi še vedno niso izvolili 
novega državnega poglavarja
če ne bo presenečenj, bo podpredsednik Kuznjecov oprav
ljal vlogo predsednika še šest mesecev - Nepričakovan po
novni vzpon Alijeva namesto prvega podpredsednika vlade
MOSKVA — Kot trenutno kaže, bo Sovjetska zveza ostala še pol leta 

brez državnega poglavarja. Včeraj se je namreč v Moskvi zaključilo je
sensko zasedanje vrhovnega sovjeta in 1.500 poslancev se je razšlo ši
rom po državi, ne da bi izvolili predsednika sovjeta.

Opazovalce je to dejstvo kljub vsemu nekoliko presenetilo, saj se 
doslej kaj takega (če bo treba res čakati na spomladansko zasedanje) 
še ni zgodilo v sovjetski zgodovini

RIM — Programski dokumenti, ali 
bolje »memorandum* Fanfanija za 
sestavo nove vlade so tajniki petih 
strank prejeli pozno sinoči. Znano je 
le. da je razdeljen na štiri točke: 
ekonomski problem, reforma inšti
tucij, vprašanje pravice in moraliza- 
cije. zunanja politika. Znano je tudi. 
da bo, kar zadeva ceno dela, vlada 
predvsem -/favorizirala« preko poseb
nih sklepov gospodarske in družbe- 
ne politike, sporazum med delodajal
ci in sindikati ter ne bo z viška vsi
ljevala svojih rešitev. To je bil tudi 
namen sinočnjega srečanja med Fan- 
fanijem in sindikati ter kasneje delo
dajalci. O vsem tem bo govor danes 
popoldan na sestanku tajnikov petih 
strank z mandatarjem. Ta »vrh* bi

ZARADI NEPRAVILNOSTI PRI NIKI DRAŽBI

Aretiran predsednik 
palermske pokrajine
PALERMO — Demokristjan Er- 

nesto Di Fresco, predsednik pa
lermske pokrajinske uprave, je 
bil z drugimi štirimi osebami 
aretiran zaradi izkoriščanja svo
jega položaja v osebne namene in 
goljufije pri javni dražbi za do
bavo kemičnih izdelkov palermski 
pokrajini. Di Fresco, ki je bil 
palermski podžupkn in večkratni 
občinski svetovalec, je lastnik 
nekaj kinematografov, deželni 
predsednik AGIS. filmski produ
cent, skupaj z bratom pa uprav
lja tudi majhno tovarno slado
leda. Nedavno ga je moglo vse 
mesto občudovati, ko je s svojim 
odprtim ferrarijem vozil za stro
gimi ministrskimi vozili, ki so 
sledili papeževemu land roverju.

Sodno obvestilo, ki se nanaša na 
dogodke izpred treh let. je palerm
ski veljak prejel že meseca juni

ja. vendar je preiskava še vedno 
v teku: preiskovalni sodnik dopol
njuje obsežno bančno dokumenta
cijo, ki so jo pod Di Frescovim 
imenom zasledili v številnih denar
nih zavodih, hkrati pa razčlenju
je nekatere navidezne poslovne 
zveze, ki jih je vzdrževal predsed
nik palermske pokrajine. Vsekakor 
pa se težišče postopka nanaša 
na obdobje, ko je bil De Fresco 
pokrajinski odbornik za kmetijstvo 
in je na svojo odgovornost prevzel 
omenjeno dražbo v znesku 90 mi
li,jenov lir, ki jo je’dobila družba 
«Siciltecnica», ustanovljena le ne
kaj mesecev pred razpisom dra
žbe. Vseh pet aretiranih oseb, ki 
so bile uslužbenci pokrajinske u- 
prave, ali njihovi bližnji sorodni
ki. je kakorkoli povezanih z »do
ločanjem* družb, ki naj dobijo na
ročila za velike kupčije v imenu 
pokrajinske uprave.

lahko bil odločilen za sestavo nove 
vlade.

Vse namreč kaže. da bo Fanfani 
vendarle sestavil vlado, pa čeprav 
le v začasni obliki. Ni rečeno, da bo 
ta v'ada petstrankarska: zadnje go- 
votice nakazujejo možnost tristran- 
karske vlade, brez republikancev in 
socialdemokratov. Tajnik PSDI Lon- 
go je namreč v nekem intervjuju 
dejal, da se njegova stranka ni še 
odločila, ali naj sodeluje v vladi ali 
naj preide v 0]x)žicijo, medtem ko 
socialdemokrati ne izključujejo mož
nosti, da bi ostali v večini, a bi ne 
bili zastopani v vladi. Poleg tega je 
treba upoštevati, da imajo demokri
stjani in socialisti sami večino v 
parlamentu. Kar zadeva republikan
ce, so bili od vsega začetka precej 
daleč, od možnosti vstopa v novo 
vlado in to iz razlogov, ki so natan
ko nasprotni od razlogov social
demokratov: PRI namreč vztraja 
pri drastičnem skrčenju javnih iz
datkov, socialdemokrati prav o 
tem nočejo slišati.

V zvezi z meglenimi okoliščinami 
Fanfanijevega poizkusa je treba ome 
niti tudi polemični poseg tiskovne a- 
gencije «11 dibattito*. ki jo vodi Da 
nat Cattin in ki je včeraj objavila 
gospodarski dokument, ki ga je KD 
v preteklih dneh poslala Fanfaniju. 
Demokristjani prid) a ga jo zamrzni
tev delovnih pogodb do leta 1934. o 
bračunavanje draginjske doklade 
vsakih šest mesecev, poviške plač 
med 10 in 12 odstotki, odpravo dav
čnih olajšav, ki jih je predlagal For- 
mica, drastično skrčenje zdravstve
nih in skrbstvenih izdatkov. Ni po
vsem gotovo, da je besedilo doku- 
pienta v celoti stališče KD: če pa 
bi bilo tako, bi bile jasne težave na 
katere je naletel Fanfani. Predla
gana stališča so tako ostra, da jih 
nobena strank ne more sprejeti.

R. G.

V Rimu se nadaljuje 
zasedanje CK KPI

RIM - Včeraj se je začela na 
CK KPI razprava o dokumentu za 
prihodnji strankin kongres; razprav
ljali so o prvih petnajstih straneh

o skupnih 96, kolikor jih šteje osnu 
tek kongresnega dokumenta. Raz
prava torej poteka zelo počasi, mno
go je popravkov, vendar ni bistvenih 
političnih razlik. Zanimiva je bila 
še zlasti razprava o uvodu doku
menta, ki povzema osrednje poli 
tične smernice. Na primer, kako 
je treba označiti Sovjetsko zvezo, 
imperialistično državo, ali državo, 
ki jo je treba vedno ločevati od 
ZDA, tudi v oridevnikih. 0 tem 
vprašanju je bilo največ popravkov, 
predvsem od strani Cossuttovih pri
stašev, pa tudi od voditeljev kot sta 
Pajetta in Rufalini, ki gledata na 
razbitje s SZ mnogo previdnejše kot 
ostali.

Dejstvo, da na tem mestu niso izvo
lili naslednika Brežnjeva kaže, po 
mnenju poznavalcev sovjetskega po
litičnega življenja, na možnost (u- 
radne podrobnosti namreč niso zna
ne, da se sovjetski voditelji niso 
mogli sporazumeti za ime novega 
šefa države ali pa tudi, da Andro- 
pov še nima dovolj moči. da bi si 
zagotovil obe najpomembnejši funk
ciji v državi, kot je to uspelo Brež- 
njevu. Vsekakor pa bo opravljal 
funkcije državnega poglavarja še 
naprej Kuznjecov. ki ima že od prej 
mesto podpredsednika tega organa.

Precejšnje presenečenje pa j« 
pripravil spet Alijev, bivši načelnk 
tajne policije KGB v Azerbejdža 
nu, katerega so šele pred tremi 
diievi izvolil: v politbiro, včeraj pa 
je doživel novo napredovati ie, sai 
je postal eden od dveh prvih pod 
predsednikov ministrskega sveta 
(drugi .je Ivan Arhipov). Izredni 
politični vzpon Alijeva preseneča 
predvsem zato. ker so ga na Za 
hodu ocenjevali kot pristaša Brež- 
njeva. Dejstvo, da si tako uspešni 
gradi kariero prav pod Andropovom 
pa lahko pomeni, da je «zamenjal 
gospodarja* ali pa, da ga ootrebuie 
sam Andropov za določene naloge, 
kot je n. pr. boj proti raznim druž
benim nepravilnostim, katerih tudi 
v Sovjetski zvezi ne manjka.

Pozabiti namreč ne smemo, da 
je Alijev v oreteklih letih v svoii 
rodni republiki Azerbejdžanu dodo
bra pometel s tistimi, ki niso bili 
dovolj imuni za razne družbene 
odklone.

Zelo verjetno pa se Alijev vzpon 
Se ni zaključil, saj je po mnenju 
mnogih poznavalcev' sovjetskega 
političnega življenja, postavil mo 
žakar s svojo izvolitvijo na pod
predsedniško mesto najresnejšo hi
poteko tudi na nasledstvo 77-letne- 
ga premiera Nikolaja Tihonova. t.j. 
na 18 let starejšega sedanjega pred
sednika sovjetske vlade.

Včeraj je prispela iz Moskve tu
di vest! da je tam umrl 70-letni 
Miha ji Georgadze, ki je bil od le
ta 1957 tajnik prezidija vrhovnega 
sovjeta, vendar oa to mesto v sov
jetski hierarhiji ni bilo posebno 
vplivno.

Zaliodni opazovalci so tud: z za 
niman.jem zabeležili novo gesto sov
jetskega vodstva, s katero očitno 
želi poudariti večje odprtje svoje

politike in spravljivosti do Kitajske. 
Sovjetski obrambni minister Ustinov 
.je namreč poslal svojemu novoizvo
ljenemu kitajskemu kolegu Zhang 
Aipingu čestitke za njegovo napre
dovanje. Ker imajo Sovjeti na 7.ODO 
km dolgi meji s Kitajsko kar 750 
tisoč mož svojih najelitnejših čet, 
ki so Kitajcem pravi trn v peti, 
imajo poslane čestitko še poseben 
pomen, giede na to, da (ih je po
slal prav vojni minister.

Šamir priznal 
svojo brezbrižnost

TEL AV1V — Posebna preiskoval
na komisija, ki raziskuje morebitne 
izraelske odgovornosti pri pokolih v
palestinskih taboriščih Sabra in ša 
tila, se, z včerajšnjim zaslišanjem

zunanjega ministra Samira bliža 
zaključni fazi svojega dela, ki naj 
bi ga sklenila januarja.

Vrst članov izraelske vlade in vo
jaškim poveljnikom, ki so v zad 
njih tednih pričeli pred njo, je 
sporočila, da jim bodo rezultati 
preiskave lahko škodili, zato jim 
je ponudila možnost, da svoja pri
čevanja v 15 dneh popravijo ali do
polnijo, pregledajo zbrano gradivo 
in si po zakonu priskrbijo zagovor
nika. Komisija je tudi za vsakega 
zaslišanega posebej — med njimi 
za premiera Begina, zunanjega mi
nistra Šamira in obrambnega mini
stra Šarona — navedla odgovorno
sti, ki bi jim jih lahko pripisala 
zvezi z izraelskim obnašanjem pri 
pokolu palestinskih beguncev.

Izraelski zunanji minister šamir 
je komisiji priznal, da ni posvetil 
dovolj pozornosti obvestilu, ki mu 
ga je o dogajanju v Sabri in Šati- 
li posredoval minister za komuni
kacije Zipori in potrdil Beginove 
izjave o dobronamernosti, s katero 
je izraelska vlada dovolila bejrut
skim flangistom vstop v palestin
ski taborišči.

Stambolič končal obisk 
v Vzhodni Nemčiji

BEOGRAD — Predsednik predsed
stva SFRJ Petar Stambolič je po 
prihodu z uradnega obiska v NDR 
v Beogradu dal izjavo, v kateri je 
uvodoma poudaril, da se stiki med 
državama nenehno dobro razvijajo 
tako na političnem kot na gospodar
skem področju.

«V pogovorih o dvostranskih sti
kih s predsednikom Honeckerjem 
smo ugotovili, da med nami ni od
prtih problemov. Skupnega mnenja 
smo, da bo tudi sedanji obisk pri
speval h krepitvi in poglobitvi teh 
stikov. Pogovarjali smo se tudi o 
perečih mednarodnih razmerah in 
izrekli zaskrbljenost zaradi zaostre- 
nosti in resnega slabšanja odnosov 
v svetu. Posebno pozornost smo na
menili konferenci o evropski var
nosti in sodelovanju v Madridu, pri 
čemer je bita izrečena obojestran
ska želja, da bi dosegli napredek 
pri popuščanju napetosti. Pri tem 
smo izhajali iz dejstva, da lahko 
popuščanje v Evropi prispeva tu
di k izboljšanju razmer v svetu.

Posebej smo poudarili nujnost 
sprejetja odločnih pobud na področ
ju razorožitve. Prav tako smo se 
pogovarjali in poudarjali vlogo ne
uvrščenega gibanja in posebej sed
mega vrha neuvrščenih držav v 
Ne\v Delhiju v okviru prizadevanj za 
izboljšanje mednarodnih razmer o- 
h ranitve miru in vzpostavitve pra
vičnejših mednarodnih gospodarskih 
odnosov.* je poudaril Petar Stam
bolič. (dd)

TEL AVTV — Delničarji izra
elske državne družile «E1 Al* so 
sklenili likvidirati, ker so propadli 
vsi poskusi, da bi io s korenitim pre- 
ustrojem rešili dolgoletnih izgub.

Stane Dolanc na poti skozi Trst

ITALIJANSKO-JUGOSLOVANSKA ZBORNICA V OPATUI

VČERAJ RAZPRAVA V KOMISIJAH
Znatne možnosti za okrepitev sodelovanja v turističnih dejavnostih 
Danes zaključna plenarna seja • Novo zasedanje zbornice v februarju?

OPATIJA — Včeraj se je nada
ljevalo 49. zasedanje italijansko - 
jugoslovanske in jugoslovansko - i- 
talijanske trgovinske zbornice, ki 
se 'bo zaključilo danes z novo ple
narno sejo. Razprava o problemih 
skupnega interesa je včeraj poteka
la na ravni komisij ali delovnih sku
pin, ki se ukvarjajo s problemi 
splošne trgovinske izmenjave med 
obema državama, industrijsko - teh
ničnega sodelovanja na srednji in 
daljši rok doma in v tretjih deže
lah. maloobmejne blagovne izmenja 
ve, sodelovanja v bančništvu in so
delovanja v turizmu.

Medtem ko so prve štiri delovne 
grupe že »tradicionalne*. v smislu 
da se njihovo delovanje v okviru 
mešane zbornice odvija že vrsto let, 
je bila grupa za sodelovanje v tu
rizmu ustanovljena prav ob priliki 
letošnjega zasedanja zbornice. V 
Opatiji je prisoten tudi predstavnik 
Italijanskega zavoda za pospeševa
nje turizmr ENIT dr. L. Saporito,

................................................................................................................................................................ .

POTEM KO SO ZAVRNILI ZAHTEVE O NADALJNJIH ZASLIŠEVANJIH

Proces Moro stopa v obdobje splošne razprave
RIM — Na procesu Moro ne bo nadalj

njih zasliševanj in dodatnih preiskav, 6. de
cembra se bo namreč začela splošna razpra
va s prvimi posegi branilcev. To je včeraj 
po skoraj 6 urni razpravi sklenil sodni zbor, 
ki je osvojil zahtevo javnega tožilca Amata 
in zavrnil predloge o zasliševanju novih prič.

V obrazložitev svojega sklepa je sodni 
zbor navedel, da bi lahko bile zahteve o 
zasliševanju novih prič «v protislovju z za
konskimi jamstvi za osebe, ki niso vpletene 
v ta proces*. Vsekakor pa bo za vse nadalj
nje dodatne preiskave pristojno javno tožil
stvo. To predvsem glede nedavnih izjav po
licijskega funkcionarja Cioppa pred parla
mentarno preiskovalno komisijo o loži iP2»

in glede na neki drug dokument, ki pa se 
ne nanaša na proces Moro. Sodniki so brž
kone pomislili na dokument, ki trdi, da so 
bile rdeče brigade vpletenene v umor časni
karja Pecorellija.

Iz vsega tega neizpodbitno sledi, da so na 
procesu Moro obrnili najpomembnejšo stran, 
ne da bi odgovorili na številna protislovja 
in odprta vprašanja. Nepojasnjena ostaja za
gonetka o brigadističnem skrivališču v Uli
ci Gradoli. Brez dokončnega odgovora je te
meljno vprašanje, če je kdo v dneh jetni- 
štva bivšega predsednika KD vzpostavil ne
posreden stik z Morovimi ječarji, še in še bi 
lahko naštevali podobnih sivih lis in proti

slovnih pričevanj, saj celo sama dinamika 
pokola v Ulici Fani ni še povsem pojasnjena.

Tudi včerajšnje izjave Moruccija in Fa- 
rande ne spreminjajo dejstva, da na procesu 
Moro skoraj ne bo novosti, ki bi lahko dvig 
nila zastor nad še nepojasnjenimi skrivnostmi 
Morove ugrabitve in jetništva, Morucci je 
samo navedel, da na takem procesu ne bo 
nobene sklepne politične resnice, obenem je 
ob negativni oceni dosedanjega poteka pro
cesa izjavil, da bo dosledno molčal. Tako 
Morucci, kot Faranda sta tudi spregovorila o 
dokumentu, ki ga je objavil «Manifesto». 
Premostitev strategije oboroženega boja ni 
po njunem znak kesanja temveč le «prispe- 
vek k razptavi v gibanju*.

ki nam je v tej zvezi dejal, da sta 
se omenjeni zavod in Turistična zve
za Jugoslavije pred kratkim dogo
vorila o skupnem nastopanju, zaen
krat na tržišču ZDA. pozneje pa tu
di v drugih državah ter zlasti v 
Zahodni Nemčiji in na Japonskem, 
s programom za ovrednotenje Ja
drana. V New Yorku bodo tako 
skupno prikazali naravne lepote in 
turistične privlačnosti obeh obal 
Jadranskega morja, za kar priprav
ljajo tudi skupen turistični bilten v 
angleščini. Na tem področju so mož 
ne še razne druge oblike sodelova
nja — je še pristavil Saporito — 
tako denimo konpenzacija stroškov 
za nastopanje na turističnih sejmih 
in prireditvah, kompenzacija pri tu
rističnem oglaševanju v italijanskih 
in jugoslovanskih listih, radiu in 
televiziji, itd. In končno ne gre po
zabiti, je pristavil predstavnik ENIT, 
da je letos obiskalo Jugoslavijo 600 
tisoč italijanskih turistov in da bi 
se n jihovo število v letu 1983 lahko 
povzpelo na 1.000-000.

Precej živahna je bila razprava 
v delovni skupini na dolgoročno so
delovanje, kjer so med drugimi na
stopili tudi predstavniki italijanskih 
družb FIAT. ENI. Olivetti itd. ter 
obravnavali vrsto vprašanj, poveza
nih z obravnavanjem tujih naložb v 
Jugoslaviji, s pojavom prvih zamet
kov japonske konference na jugoslo
vanskem tržišču in z izvajanjem 
sporazuma o ribolovu na Jadranu. 
Kar zadeva splošno blagovno izme
njavo med Italijo in Jugoslavijo ter 
možnosti višjih oblik sodelovanja 
med obmejnimi območji, je furlan
ska delegacija mešane zbornice, ki 
ji načeluje G. Bravo, v okvire pri
stojne komisije predlagala za fe
bruar novo zasedanje mešane zlwr- 
nice. da bi na niem pregledali po
ložaj. ki bo nastal na jugoslovan
skem tržišču po sprejetju novih go
spodarskih ukrepov, ki so predvide
ni pred koncem leta. HkreH s tem 
— je v tej zvezi naglasil Bravo — 
bi lahko zbornica pravočasno pre

tresla vprašanja, ki bodo predmet 
razprave na sestanku gospodarstve
nikov in bančnikov Jugoslavije in 
EGS, ki bo marca prihodnjega leta 
v Beogradu na pobudo mešane ko
misije za izvajanje sporazuma o so
delovanju med evropsko deveterico 
in Jugoslavijo.

ELIO FORNAZARIČ

MILAN — Eugenio De Paolini 
Del Vecchio se imenuje morilec, ki 
bo svoja zločina — umor očima 'n 
bratrancev — plačal / dvojno kaz
nijo. Nič čudnega sicer, če ne bi 
šlo za dvojni dosmrtni za:»r. ki ga 
bo obsojenec kaj težko odslužil, z 
ozirom na to, da kot vsak smrtnik, 
verjetno razpolaga le z enim samim 
življenjem. . .

KATRO — Francoski predsednik 
Mitterrand je včeraj prispel na 
tridnevni uradni obisk v Egipt.

Kancler Kreisky prosi 
za Wal(erja Rederja

RIM — Avstrijski /vezni kancler 
Bruno Kreisky se je spustil v skraj
no vprašljivo zadevo, s katero si 
bo bržkone v tujini in morda ceio 
doma nakopal marsikatero Kritika. 
Pismeno je namreč prosil tajnika 
PSI Craxija, da vpliva na italijan
ske «demokratične politične sile* 
da ne bodo nasprotovale osvoboditvi 
in izročitvi Avstriji zadnjega naci
stičnega vojnega zločinca Wa)terja 
Rederja. »Tragično bi bilo. če v* 
ne bi Walter Reder čimprej vriui 
v domovino*, ker si to želijo razne 
skupine skrajnežev, je bistroumna 
ugotovitev Kreiskega. ki dodaja, da 
je Reder v 37 letih jetništva poka
zal »dovoljno mero kesanja*. Vse
kakor pa bi lahko Kreisky pokazal 
vsaj enako mero odprtosti do dru
gih bolj perečih avstrijskih vpra
šanj, za katera pa ima gluha 
ušesa.

KUVAJT — Petrolejski ministri 13 
držav OPEČ se bodo sestali 18. de
cembra na Dunaju, da skušajo ugla- 
diti spor o deležih pri izvozu in o 
razlikah v ceni za različne vrste 
nalte.
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Nixon in Kissinger odgovorna 
za umor Salvadora Allendeja?

NEW YORK — Vse kaže, da se obeta Ameriki nova politična 
afera. Pisatelj Hersh bo namreč v kratkem izdal knjigo z naslovom 
*Cena oblasti: Kissinger v Niionovi Beli hiši*, o kateri je v svoji 
zadnji številki pisala znana revija Atlantic Monthly. Iz pisanja re
vije izhaja, da je Hersh razkril neposredno odgovornost bivšega ame
riškega predsednika Niiona in zunanjega ministra Kissingerja za 
umor čilskega predsednika Allendeja.

Hersh navaja v svojem delu zaupne dokumente, ki dokazujejo, da 
sta Nixon in Kissinger osebno ukazala načelniku ameriške obvešče
valne službe CIA Helmsu, naj poskrbi, da bodo Allendeja ubili. «Ali 
bomo v tisti deželi našli nekoga, ki bo to pripravljen storiti, ali 
pa bomo to storili mi...» je nedvoumno zapisano v enem od teh 
dokumentov.

Nucon in Kissinger sta kasneje pred preiskovalno komisijo ame
riškega senata odločno zanikala svojo krivdo in sta trdila, da je 
CIA ukrepala proti Allendeju na lastno pobudo.

Član centralnega komiteja Zveze 
komunistov Jugoslavije in zvezni 
sekretar za notranje zadeve Stane 
Dolanc se je včeraj dopoldne na 
povratku v domovino z delovnega o- 
biska v Rimu. sestal s predstavni
ki Slovenske kulturno gospodarske 
zveze. Predsednik zveze Boris Ra
ce ga je podrobno seznanil z raz
merami in posledicami zadnjih u- 
krepov zveznega izvršnega sveta za 
slovensko narodnostno skupnost v 
Italiji.

Stane Dolanc je poudaril ustavne 
in politične temelje odprtosti jugo
slovanske družbe, ekonomski pomen 
ukrepov in obrazložil cilje, ki jih 
vlada SFRJ z njimi želi doseči in 
pri tem izrazil nespremenjen in tra
jen interes Jugoslavije za položaj 
Slovencev v Italiji in za njihovo 
normalno sodelovanje in stike z ma
tico. Razgovora s predstavniki slo
venske narodnostne skupnosti se je 
udeležil tudi jugoslovanski general
ni konzul v Trstu, Drago Mirošič.

Pred odhodom iz Trsta je ugled
nega gosi a pospremil na železniško 
postajo vladni komisar dr. Marrosu 
skupno s prefektom Mazzurcom in 
generalnim konzulom Dragom Miro- 
šičem. V krajšem prijateljskem po
govoru sta Stane Manc in komisar 
Marrosu p/udarila velik pomen do
brososedskih odnosov in sodelova
nja med sosednima državama in po
sebej še med obmejnimi področji v 
korist obmejnega prebivalstva in 
tvornega sožitja. (Na sliki: Stane 
Dolanc, komisar Marrosu in gen. 
konzul M'rošič v razgovoru na tr
žaški železniški postaji).

Evropski tanki 
za arabska mamila

MILAN — Sodna preiskava, ki se 
po sledeh mednarodne trgovine z 
mamili pred dvema letoma pričela 
v Trentu, je te dni dobila presenet
ljiv epilog: v Milami so namreč 
odkrili verjetno največjo svetovno 
organizacijo ilegalne trgovine z o- 
rož.jem. pri kateri je po dosedanjih 
izsledkih sodelovalo najmanj 200 
oseb. Neko milansko uvozno izvozno 
podjetje je arabskim državam po
sredovalo ogromne količine orožja 
vseh vrst — celo tankov in Helikop
terjev — evropske izdelave, le-te 
pa so ga plačevale s prav tako 
ogromnimi količinami mamil, ki se 
.je nato vračalo na evropska tr
žišča.
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Sestanek predstavnikov CGIL-CISL-UIL z načelniki svetovalskih skupin v deželni skupščini

Gospodarsko krizo v Furlaniji-Julijski krajini 
mogoče prebroditi le s sodelovanjem sindikatov
Politični predstavniki izrazili delavcem solidarnost in napovedali razpravo o od
prtih vprašanjih v deželnem svetu - Srečanje potekalo med 4-urno stavko uslužben- 

v industriji, ki so zborovali pred sedežem zveze industrijcev ter Intersindcev
«V zadnjih letih prisostvujemo e- 

nemu najhujših delodajalskih napa
dov na sindikalno gihanje. Njihov 
cilj je skrhati predstavniško moč 
enotne zveze CGiL - CISL - U1L, 
oziroma zaupanje delavstva vanjo. 
Zasebni in javni delodajalci v ta 
namen spretno izkoriščajo tudi sred
stva množičnega obveščanja. In 
vendar: ali se ne bi delodajalskim 
krogom bolj splačalo imeti kot so
govornika močan, enoten sindikat, 
kakor pa nebroj sindikatičev, ki 
napeljujejo vodo vsak na svoj mlin?»

Tako je v sklepnem posegu na
glasil sindikalist Trebbi med vče
rajšnjim dveurnim sestankom pred
stavnikov pokrajinskih in deželne
ga vodstva CGIL - CISL - UIL ter 
zastopnikov delavcev v industriji z 
načelniki skupin KPI, PSI. KD, DP 
in PDUP v deželni skupščini. Sre
čanje se je odvijalo med štiriurno 
stavko industrijskih uslužbencev, ki 
so se protestno zbrali najprej pred 
sedežem zveze industrijcev na Tr
gu Škorklje in nato še pred sede
žem Intersind v Ul. Pozzo.

«Od vas ne želimo zgolj solidar
nostne podpore*, je dejal Trebbi po
litičnim predstavnikom, «ampak 
stvaren prispevek k razrešitvi odpr
tih vprašanj, ki razdvajajo sindikat 
in deželni odbor glede sindikalne 
platforme*. Kakor je znano, se de
želni odbor zaenkrat ne mara o tem 
pogajati s sindikalisti, značilno pa 
je stališče predsednika deželne vla
de Comellija, ki je nedavno pouda 
ril, da je še vedno nerešen problem 
odnosa med CGIL - CISL - UIL in 
deželno upravo; je sindikat deželni 
sogovornik ali ni? To se je včeraj 
vnovič vprašal Trebbi in zahteval 
čimprejšnji jasen odgovor iz vrst 
vseh političnih skupin brez razlike, 
ki so zastopane na deželi. Dežela 
naj vsekakor ve. je pripomnil Treb
bi, da j; mora sindikat pomeniti ne
pogrešljivega sogovornika, brez ka
terega ne bo mogoče prebroditi 
zdajšnje krize v Furlaniji - Julij
ski krajini; deželni odbor naj zato 
nemudoma pristane na pogajanja s 
sindikalno zvezo o njeni platformi.

Sindikalna federacija odločno zah
teva takojšnji začetek pogajanj za 
obnovitev delovnih pogodb in za re
šitev kočljivega problema okrog ce
ne dela. kakor je uvodoma povedal 
sindikalist Bravo v obrazložitvi zah
teve CGIL - CISL - UIL po snide
nju z načelniki političnih skupin v 
deželnem svetu. Confindustria (za
sebni delodajalci — veleindustrijci) 
in Intersind (podjetja z državno so
udeležbo) sta vsakršno pogajanje 
arogantno zavrnila, zato je naloga 
in dolžnost deželne uprave, da na 
primeren način pritisne nanju in 
ju pregovori. Sindikati, je nadalje
val Bravo, nikakor ne bodo spre
jeli, da bi nova vlada vso proble
matiko reševala z vrha, se pravi, 
z zakonskim urejanjem zadevnih 
vprašanj, kakršno je npr. vprašanje 
premične lestvice oz. draginjske do
klade in cene dela sploh. Tako kot 
drugod na Zahodu, so si tudi delo
dajalci v Italiji zastavili troje ci
ljev: zmanjšati stroške za delo, to 
je tudi delavske prejemke, poveča
ti podjetniški dobiček, nato pa po 
svoje tako zbrana sredstva investi
rati. No. je poudaril Bravo, prva 
dva cilja so pričeli uresničevati, 
tretjega pa ne, a posledice tega so 
vidne v današnji vsesplošni krizi, za 
katero pa delodajalci že zopet kri
vijo prav delavce in sindikate. Ta
ko na vsedržavni kot na deželni 
ravni je nujen temeljit preobrat v 
gospodarski politiki, potrebno je 
smotrno načrtovanje, sredstva iz 
javne blagajne je treba vlagati tja, 
kjer so potrebna, ne pa jih razsi
pati in usmerjati v žepe špekulan
tov. kot se je zgodilo po potresu v 
Furlaniji; kako, da so tamkajšnja 
podjetja, ki so prejela od države 
tako .zajetna sredstva, danes v kri
zi? Kam je šel denar? Res je, po
trebno je klestiti javne izdatke, to
da kje in kako? še bolj potrebno 
je preosnovati davčno politiko in 
streti parasitarne rente, ki odjeda
jo državi in deželi sredstva za pro
izvodne in socialne naložbe. Deže
la naj ukrepa v tem smislu, druga
če se bo socialni spor nevarno za
ostril.

Načelniki svetovalskih skupin so 
soglasno izrazili delavcem in sindi
kalistom podporo, obljubili so, da 
bo deželna skupščina o tem izrec
no razpravljala: Tcnel (KPI) je 
predlagal, naj bi deželni svet v ta 
namen izglasoval posebno resoluci- 

I jo. a Scampolo (svetovalec KPI) je 
nanovedal ločeno resolucijo. Sindi- 

I kalisti so zahtevali, naj bi tudi sa
mi prisostvovali razpravi v deželni 

M skupščini. Konkretnejšega iz ust 
jj političnih predstavnikov nismo sli

šali, če izvzamemo obvezo, da bodo 
C o sindikalnih zahtevah in predlogih 
5 govorili med razpravo o deželnem 
.. razvojnem načrtu, oziroma med o- 

dj bravnavo proračuna.
J|' Iz solidarnosti s stavkajočimi so 
| od 8. do 9. ure včeraj prekrižali 

roke tudi uslužbenci miljske občin 
ij ske uprave, (dg)

Javna dobama 
o stanovanjih

Pokrajinsko vodstvo sindikata 
I ‘‘stanovanjskih upravičencev SICET 
;' priredi jutri. 26. novembra, ob 17. 
I ! uri na sedežu CISL v Ul. S. Spiri- 

idione 7 javno razpravo o deželnem 
1 'l zakonu št. 75, ki urejuje problema- 

itiko javnih stanovanjskih gradenj. 
'iSpregovorila bosta Enzo Bevilacqua 
iz deželnega odborništva za javna 

J,1! dela in pokrajinski tajnik SICET 
lEnzo Cutazzo. 

n
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S SINOČNJE SEJE ZAHODNOKItAŠKEGA SVETA

Pri namestitvi parkirišč bo marala 
občina slišati mnenje prebivalstva

Zasedanja se je udeležil tudi občinski funkcionar inž. Vremec

Nedavni sklep tržaškega občinske
ga odbora o namestitvi dvajsetih par
kirišč in opremljenih prostorov na 
Krasu je bil sinoči predmet razprave 
na zasedanju zahodnokraškega rajon
skega sveta, ki se ga je na pova
bilo predsednika Štoke udeležil tudi 
občinski funkcionar in strokovnjak s 
tega področja inž. Vremec. Sreča
nje z njim je bile zelo koristno, saj 
je v marsičem prispevalo k boljše
mu poznavanju te problematike, obe
nem pa predstavlja izhodišče za trez
nejšo in podrobnejšo analizo sklepa, 
ki je kot znano v občinskem svetu 
dvignil precej prahu in polemik.

Inž. Vremec..je -v( bistvu poudaril, 
da je bil omenjeni sklep sestavljen 
v funkciji deželnih določil, ki ureju
jejo posege za zaščito okolja in je

torej povsem prehodnega značaja. 
To pomeni, je nadaljeval občinski 
funkcionar, da bo morala uprava še 
v celoti preveriti skupno z rajonskimi 
sveti in z vsemi zainteresiranimi de
javniki (med katerimi so tudi pred
stavništva kmetov), kje naj bi ta ob
močja sploh stala. Pristavil pa je, 
da je ta pobuda usmerjena le v za
ščito narave in okolje ter da abso
lutno ne predstavlja nikakršnega po
skusa urbanizacije Krasa.

Svetovalci so vzeli na znanje po
jasnila in tudi zagotovila inž. Vrem 
ca, predsednik Štoka pa je izrazil 
.željo, da bi upraya,y bodočnosti bolj 
zavzeto, poslušala mnenje in predlo
ge rajonskih svfetov in prizadetega 
prebivalstva, kar pa se |)i zgodilo z 
oinenjenim sklepom o ""namestitvi
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PO POTRDITVI ŽUPANA BORDONA

Miljska sekcija PSI o novem 
političnem položaju v občini
Vodstvo miljske sekcije sociali

stične stranke je na svoji zadnji 
seji proučilo novi politični položaj 
v občini.

Kot obvešča tiskovno poročilo, je 
bil na seji predvsem poudarjen po 
men glasu, do katerega je prišlo v 
občinski sejni dvorani za izvolitev 
župana. Agregacija glasov stran« 
manjšine okrog kandidata PSI ni 
bila odraz političnega sporazuma 
ali sporazuma okrog programa, 
katerega ni bilo in ga tudi ni, am
pak je imela točen pomen protesta 
do KPI. Najprej zato, ker so ko
munisti hoteli takoj rešiti krizo, ki 
.jo .je pretestuozno odprla KPI - 
Lista Frausin, pravi nadalje tiskov 
no poročilo socialistične stranke, ne 
da bi prišlo do vsakršnega resnega 
soočanja.

Drugič zato. ker so vse stranke 
manjšine predvidevale, da .je tak 
način reševanja krize izhajal iz 
gotovosti, da bo KPI v sejni dvora 
ni imela kak doprinos s strani dru 
gih Dejstva potrjujejo to analizo - 
nadaljuje tiskovna nota — KPI - 
Lista Frausin je šestnajsti glas 
imela že v žepu. Odtod površnost

soočanja z ostalimi političnimi si 
lami, ki ru nikoli šlo preko prošnje 
po dobrohotnem vzdržanju.

Vodstvo sekcije PSI iz Milj se 
nadalje sprašuje, če se rtovi odbor 
namerava opirati na ta novi 
doprinos in v tiskovnem poročilu 
nadalju.je, da socialistična stranka, 
četudi .je prešla v opozicijo, ne oo 
spreminjala političnega obnašanja, 
ki bo slonelo na rigorozni >n rese. 
oceni posameznih izbir, ki bodo 
sprejete. Ne bo torej nobene vna 
prejšnje opozicije, stranka na Do 
zagovarjala avtonomna stališča. Ki 
bodo istočasno kritična in stimula 
ti vna.

V sedanjem trenutku m alterna
tive levičarski večini v Miljah — 
zaključuje tiskovno poročilo vodstva 
kra.jevne sekci.je PSI, Ki nadalje 
pravi — da se socialistična stian 
ka tega zaveda, ta ugotovitev pa 
ne sme težiti kot izsiljevanje na 
PSI, ki bo samo na osnovi drugač 
nih pogojev, v popolnem spoštova 
nju lastne avtonomije, vzel v poštev 
možnost novega odnosa s KPI 
Listo Frausin.

Z DEŽELNIM ODBORNIKOM ZA PROMET RINALDIJEM

Včeraj pripravljalni sestanek 
za podpis okvirnega sporazuma

parkirišč. Pričakovati je sedaj, da bo 
občinski odbor spet trezno pretresel 
vso problematiko in bo upošteval ne 
samo potrebe tako imenovanih ne
deljskih izletnikov, ampak tudi kra
jevnega prebivalstva, ki je prav tako 
občutljivo do zaščite narave, a se i- 
stočasno zavzema tudi za rešitev ne
katerih svojih važnih življenjskih 
problemov, na katera pa razne upra
ve pogostoma pozabljajo.

V nadaljevanju seje je predsednik 
Štoka poročal o nekaterih upravnih 
zadevah in o zagotovilu, ki ga je 
prejel od Konzorcialnega podjetja za 
prevoze (ACTj, da bodo tudi na Pro
seku namestili avtobusne čakalnice.

Tržaška občinska uprava je te dni 
na uštrezni licitaciji sprejela po
nudbo podjetja De Giusti iz kraja 
Ajello za ureditev električne nape
ljave v bazenu, ki bo zgrajen pri 
Sv. Ivanu. Izklicna vsota je zna
šala 39 milijonov lir. Občinska u- 
prava je nadalje oddala dela za či
ščenje šolskih poslopij v Ul. Frau
sin, v Ul. Fianona, v Ul. Caravag
gio in pri Sv. Ani v skunni vsoti-119 
milijonov v prihodnjih dveh letih.

Na sedežu deželnega odborništva 
za prevoze v Ul. Genova je bil 
včeraj predvideni sestanek med 
predstavniki deželne in tržaške ob
činske uprave, podjetja ANAS ter 
zastopniki ustanov in organizacij, 
ki zagovarjajo interese posameznih 
razlaščencev in skupnosti v zvezi z 
izgradnjo nove avtoceste, ki bo po
vezovala sedmi pomol s Sesljanom. 
Udeležili so se ga deželni odbornik 
za promet in prevoze Rinaldi v 
spremstvu funkcionarja Daneseja, 
odbornik za javna dela tržaške ob
čine Jagodic, predsednik Kraške 
gorske skupnosti Budin, predsednik 
konzorcija razlaščencev «Naša zem
lja* Stepančič s tajnikom Slamičem 
in odbornikom Peterosom ter tajnik 
Kmečke zveze Bukavec.

V bistvu je šlo za pripravljalni 
sestanek, na katerem so prisotni 
razpravljali o tistih problemih, ki 
bi morali biti zaobjeti v okvirnem 
sporazumu med deželo, tržaško ob
čino in podjetjem ANAS na eni 
strani ter ostalimi ustanovami in 
organizacijami na drugi; ta spora
zum naj bi se v glavnem dotikal 
treh bistvenih problemov: razlastit
venega postopka, dodelitve proti
vrednosti ožjim in širši skupnosti ter 
potreb kmetijskega sektorja. Na vče
rajšnji seji je bil v glavnem govor 
o prvem od teh problemov.

Ostalima dvema problemoma sta 
namenjena druga dva sestanka, pr
vi od katerih bo skoraj gotovo pri
hodnji teden; udeležili se ga bodo 
predstavniki zainteresiranih občin in 
drugih krajevnih ustanov.

Razprava o razlastitvenem postop
ku je na včerajšnjem sestanku po
kazala potrebo, da je treba zaradi 
velike zapletenosti problema čim 
prej ustanoviti mešane komisije, ki 
bi sledile celotni zadevi; treba bi 
najprej ustanoviti splošno mešano 
komisijo, ki bi spremljala celotno 
zadevo ter več manjših, ki bi pač 
sledile postopku na posameznih pod
ročjih. S to px>trebo se je deželna 
uprava strinjala.

Na sestanku je tržaška občinska 
uprava potrdila politično obvezo za 
rešitev problema šestih hiš na Ka- 
tinari, ki jih bodo marali porušiti; 
sedaj išče tehnične in pravne poti, 
po katerih rešiti to skrajno zaple
teno zadevo. Glede predlaganih va
riant pa kaže, da bo občinska u- 
prava lahko upoštevala le nekatere, 
ker za druge obstajajo nepremostlji
ve ovire tehničnega znača;a; to za
deva predvsem za lonjersko - kati- 
narski odsek.

Deželni odbor 
se v glavnem strinja 
z izgradnjo centrale 
na premog v F-JR

Na pobudo deželnega tajnika KD 
je bil v prejšnjih dneh ■ Červinjanu 
informativni sestanek, na katerem 
je bil govor o možnosti izgradnje 
termoelektrične centrale na premog 
vzdolž deželnega obalnega pasu, ki 
jo predvideva vsedržavni energet
ski načrt. Udeležili so se ga stranki
ni predstavniki in upravitelji za
interesiranih občin, katerim je go
voril deželni odbornik za načrtova
nje in proračun Coloni.

Le ta je orisal sedanje stališče 
deželne uprave, ki v glavnem pod 
pira uresničitev te pobude. Izgra
dnja centrale, je dejal Coloni. na 
mreč pomeni investicije za tisoč 
milijard lir v sedmih letih in držav
na nakazila velikega interesa za 
občino, v kateri bo centrala zgraje
na.

Razstava o zgodovini 
tržaških gradbincev

Na Pomorski postaji hodo danes 
popoldne ob 17.30 odprli dokumenta

cijsko razstavo na temo «100 let 
dela. organizacije in boja tržaških 
gradbincev*, ki jo prireja sindikal
na organizacija FILLEA—CGIL. Pri 
priredbi razstave, ki se obeta zelo 
zanimiva, so sodelovali nekateri zna
ni tržaški zgodovinarji in stroko
vnjaki s tega področja, večji del 
dokumentacije pa je nudil zgodo
vinski inštitut CGIL. Jutri ob 17. 
uri bo javno srečanje z organizato
rji razstave in s pokrajinskim taj
nikom sindikata gradbincev CGIL 
Maurijem.

Sinoči v Rossettiju 
Kardinal Lambertini

Sinoči je bila v gledališču Ros- 
setti premiera Testonijevega dela 
«71 cardinale Lambertini», fci ga je 
izvedlo gledališče iz Rima. Delo je 
režiral Luigi Squarzina, v vlogi kar
dinala Lambertinija pa je nastopil 
odlični Gianrico Tedeschi. Delo pri
kazuje življenje kardinala Lamber
tinija za časa njegovega škofovanja 
v Bologni v prvi polovici 18. sto
letja. Kardinal verjame iz srca in 
iz razuma. Svojega poslanstva ne 
utemeljuje na moči, temveč na ve
ri, svet pa ni vedno blag do takš
nih odločitev in tu se odpira kon
flikt med kardinalom in določenim 
okoljem, ki ga avtor igre rešuje s 
prefinjeno ironijo.

KA SINOČNJIM JAVNIM ZBOROVANJU

Zagotovila za pospešitev gradnje 
novega pokopališča na Opčinah
Problem novega pokopališča na 

Opčinah, ki ga razne občinske upra
ve nezaslišano zavlačujejo že 12 
let, je upravičeno spravil ob po
trpežljivost prebivalce Opčin, od 
Banov in Ferlugov. Sinoči so se 
na pobudo SKD Tabor spet zbrali 
na javnem zborovanju v Prosvet
nem domu, da bi izvedeli od žu
pana, zakaj nedopustno zavlačeva
nje in kako bo v bodoče s trupli 
pokojnikov, za katere ni več mesta 
v vaški sredi. Župana sicer ni bilo, 
v njegovem imenu pa je v nabito 
polni dvorani, kot je že dolgo ni 
bilo, spregovoril občinski odbornik 
za javna dela Darij Jagodic. Potem 
ko je pojasnil tehnične postopke, ki 
so v teku in dal zagotovilo, da bo 
storil vse, kar je v njegovi moči, 
da bi se dela čimprej začela, so 
se Openci, Banovci in Ferlugovci 
dogovorili, da bodo še nekaj časa 
čakali. Z odbornikom Jagodicem so 
se tudi domenili za ponovno sreča
nje ob novem letu, ko bodo pre 
verjali, če je iter za novo pokopali
šče res dobil novega zagona. Več o 
zborovanju bomo poročali v jutriš
nji številki.

Predavanje o davkih
Inštitut za računovodstvo, ki de

luje v sklopu gospodarske fakultete 
na tržaški univerzi, priredi v sode
lovanju z družbo Trieste Consult

IZ DEŽELNEGA ŽIVLJENJA

Seja deželnega sveta: 
kritike PSI na račun KD
Izglasovali so tri nove zakone - Seja svetovalske skupine PSI
Včeraj se je sestal deželni svet 

Furlanije - Julijske krajine, ki je 
razpravlja! o treh točkah, ki so bi 
le na dnevnem redu. Najprej so 
svetovalci izglasovali z veliko veči
no zakon, (vzdržal se je le PDUP), 
ki oprošča občinskih dajatev vse, 
ki jih je prizadel potres in ki so 
zgradili ali gradijo nova poslopja.

Z veliko večino glasov (vzdržal 
se je le MSI-DN) je bil odobren 
tudi zakon, ki ureja delovanje tu 
rističnih agencij. Dežela je pripra
vila zakonski osnutek, ker je žele 
la disciplinirati delo sektorja v 
pomanjkanju nekega vsedržavnega 
zakona. Tretja točka na dnevnem 
redu .je bila ponovno glasovanje za
kona o jamstvih dežele pri neka
terih finančnih operacijah na po
dročju leasinga.

Iz strožjega političnega, delovanja

pa moramo omeniti izjavo deželne 
svetovalske skupine PSI, ki se je 
pred nedavnim sestala in ocenila 
trenutni položaj. Med drueim so 
socialisti ugotovili, da .je treba 
čim.orej urediti delo deželnih ura
dov skratka, celotno strukturo, da 
bi bila učinkovitejša. Nadalje so 
socialisti mnenja, da mora novi 
odbor, ki je nastal tudi zaradi ču
ta odgovornosti PSI, jamčiti, da 
bo stor.jeno vse za ponovni dvig 
deželnega gospodarstva.

Zelo ostro pa so socialisti ocenili 
zaključke, ki so jih potegnili dežel
ni svetovalci KD, ki so se sestaM 
pred nedavnim Politično analizo 
KD glede na sedanji položaj so so
cialisti označili «kot neposrečeno iti 
brez pravih temeljev*. S takšnimi 
analizami in «lažmi». pravijo socia
listi «skuša KD prikrivati svoje 
lastne napake*,- ------ jr„ r. .
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NA POBUDO DEVINSKO NABREŽINSKE OBČINSKE UPRAVE

Jutri pričetek Dnevov o problemih ostarelih
Jutri se začne v družbenem cen

tru v Sesljanu niz štirih dnevov, ki 
so namenjeni proučevanju proble
mov ostarelih, s posebnim poudar
kom na stvarnost priletnih prebival
cev v občini Devin - Nabrežina. Po
budo. ki je prva take vrste, prire
ja devinsko nabrežinska uprava in 
to v letu, ki je po vsem svetu na
menjeno problematiki ostarelih. Ju
tri bo v Sesljanu otvoril javno de
bato občinski odbornik za skrbstvo 
profesor Giorgio Depangher. Njega 
smo povprašali, kaj je botrovalo tej 
odlični pobudi občinskih upravite
ljev.

Prof. Depangher: «Da bi razume
li smisel te pobude moramo pozor
no prebrati njeno geslo: Ali letos 
res poteka leto ostarelih? Jasno je, 
da smo hoteli s tem provokativnih 
vprašanjem poudariti, da pobudi ne 
mislimo dajati obrednega pomena, 
ka.iti problemi ostarelih postajajo iz 
dneva v dan bolj dramatični in žgo
či. V naši občini je še posebno v 
zadnjih mesecih kričeče stopil na 
plan problem sesljanskega doma za 
ostarele. Občinska uprava je opozo
rila. da v sedanjih razmerah ta 
služha ne more nadaljevati svojega 
dela, za kar pa nosi glavno odgo-

m
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Križev pot suplentov: poučujejo brez pluče

Ob začetku šolskega leta smo obširno po
ročali o težavah, s katerimi so se morali so
očiti letni suplenti zaradi zamud pri njiho
vem imenovanju s strani pristojnega osebja 
na šolskem skrbništvu. Po ostrem sindikal
nem nastopu in protestni akciji na samem 
skrbništvu je bilo vprašanje v nekaj dneh 
končno rešeno, s tem pa še ni bilo konec 
težav za to še vedno zelo izpostavljeno kate
gorijo šolnikov.

Del letnih suplentov, tistih, ki jih imenuje 
skrbništvo, se je kmalu znašel v še hujši za
gati: kljub temu, da so suplenti redno oprav 
Ijali svoje delo, niso prijeli za to nobene 
plače. Ko so pr&i vpraševat ali protestirat 
na skrbništvo, so dobili še vselej isti odgovor: 
v Rimu nimajo denarja, dokler ga ne iztak
nejo in nam ga pošljejo, boste morali poča
kati na plače.

Tudi o tem problemu smo svojčas ie po
ročali. Kaos s plačami suplentov je maslo 
rimske vlade, ki je zagrešila grobo napako 
pri pripravi proračuna za plačevanje suplen 
tov, tako da so predvideni sklad za mezde 
teh šolnikov izrabili že v teku poletnih mese- 
cev. Sindikalne organizacije so v protest zo
per takšnemu neodgovornemu upravljanju šo
le oklicale v naši deželi enourno stavko šol
nikov, ki so se ji odzvali tudi nekateri pri

zadeti slovenski šolniki (Sindikat slovenske 
šole je takrat prepustil našim učiteljem in 
profesorjem naj sami odločijo, ali se pri
družijo stavki ali ne). Od takrat je minil že 
nov mesec, suplenti so še naprej redno po
učevali, plače pa že spet niso dobili.

Na šolskem skrbništvu odločno odklanjajo 
odgovornost za nastale težave. Pravijo, da 
že od vsega začetka zbombardirajo» ministr
stvo s teleksi in brzojavkami, da bi jim le-to 
končno poslalo prepotrebni denar.

Vse kaže, da se je začelo v zadnjih dneh 
v tem pogledu vsaj nekaj premikati v pozi
tivno smer: na uradu za knjigovodstvo za 
srednje šole so včeraj prejeli obvestilo o na
kazilu 140 milijonov lir za plače letnih su
plentov. zMi smo zahtevali več denarja,» nam 
je povedala vodja urada, zda bi lahko 104 
letnim suplentom (med temi je 36 slovenskih 
profesorjev) izplačali skupaj septembrsko in 
oktobrsko plačo. Z nakazanim denarjem bo
mo lahko tako poravnali vsem septembrsko 
plačo, nekaterim pa tudi oktobrsko. Seveda 
bo treba počakati še nekaj dni za izpeljavo 
vseh bančnih in upravnih operacij;.šele tedaj-, 
približno čez deset dni, bodo lahko zaintere
sirani dvignili plače.*

Po dveh mesecih čakanja bodo prizadeti 
lahko končno dobili plačilo za svoje delo, ali

bolje rečeno: za del svojega dela. Napove
dano skorajšnje izplačilo septembrske plače 
bo marsikateremu letnemu suplentu olajšalo 
spanje, vse to pa še ne pomeni, da je vpra
šanje plačevanja suplentov dokončno rešeno. 
Kdaj bodo vsi prejeli oktobrsko plačo? Kako 
bo z novembrsko? To plačo bi morali prejeti 
sredi decembra (ob rednem izplačevanju pre
jemajo suplenti plačo vednrj dva ali tri tedne 
za drugimi, rednimi šolniki); mnogim bi slu
žila za tradicionalne decembrske nakupe, za 
priložnostna darila. Bodo pristojni organi, ne 
samo v Rimu, temveč tudi periferni organi v 
našem mestu, storili vse, kar je v njihovi 
moči, da bi jim zagotovili tisto, kar jim 
enostavno pritiče? In še: se bodo šolske or
ganizacije zavzele pri teh odgovornih foru
mih, bodo «pritisnile» nanje, da bi le te hi
treje posegle pri tistih, *ki imajo denar*, 
ali pa bodo prizadeti še vedno sami romali od 
Judeža do Kajfeža in nemočno poslušali od
govore kot so: zpočakajte, iz Rima ni prišlo 
še ničesar* in podobne?

To so odprta vprašanja, na katera stotina 
letnih suplentov, kljub bližnjemu prejemu sep
tembrske plače, še vedno čaka na odgovor. 
Od hitrosti in kakovosti odgovorov (beri: kdaj 
in koliko) bo odvisno, kako bo ta skupina 
ljudi in njihove družine preživele bližnje bo
žične in novoletne praznike.

vornost neprizadevnost dežele. In 
prav to še vedno nerešeno vpraša
nje je nato sprožilo zamisel, da bi 
proučili tudi vsa druga področja, s 
katerimi je povezano življenje naših 
ostarelih občanov.* Tema jutrišnje
ga srečanja je vloga inštitucij v re
ševanju in premoščanju težav, s ka
terimi se morajo spopadati ostareli. 
Kako jo mislite zastaviti? Prof. De
pangher: «Da, dneve bomo začeli 
prav z vprašanjem, kaj lahko nare
dijo javne ustanove na tem podro 
čju. Pri tem pa moramo proučiti 
celotno sliko ostarelega dela naše
ga prebivalstva, obstoječe službe, 
kakšne in katere so nerešene potre 
be teh občanov, tako da bodo pred
logi uprave lahko resen začetek za 
nov in predvsem učinkovit prijem 
pri reševanju težav, če je res. da 
je na tem področju, ki je za mar
sikoga temeljnega pomena, potre
ben preokret, ki naj bo stvaren in 
ne le v besedah, je nujno, da se 
morajo v prvi vrsti potruditi javne 
inštitucije, predvsem državne in de
želne, kajti one razpolagajo s fi 
nančnimi sredstvi.*

Kako je z bivšo 
delovno silo 
Alto Adriatico

Kot smo svojega dne poročali, 
predvideva sporazum med sindikati 
in družbo Fincantieri, da se delav
cem bivše miljske ladjedelnice Alto 
Adriatico najpozneje do konca a- 
prila 1983 priskrbi novo delovno me
sto. Dotlej bo tudi v veljavi zanje 
dopolnilna blagajna. Zaenkrat je no
vo zaposlitev našlo kakih 70 delov
nih moči, medtem pa se nadaljujejo 
tečaji za prekvalifikacijo delavcev 
oz. njihovo usmeritev v druge pro
izvodne panoge.

Obvestilo
finančne intendante

Tržaška finančna intendanca ob
vešča, da so njeni uradi začeli raz
deljevati pole model 760 za dav
čni odpust kapitalnih družb ter o- 
vojnice za pole model 750.

• Včeraj se je sestalo pokrajinsko 
vodstvo kovinarskih delavcev UIL 
in med drugim sklenilo, da bo o- 
srednja skupščina voditeljev in ak
tivistov tega sindikata na deželni 
ravni 14. decembra letos.

POPRAVEK
V včerajšnji članek o šolskih vo

litvah se je vrinila neljuba napaka: 
deželni šolski urad bi moral po pri
čakovanjih imenovati za člana de

želne komisije za vprašanja sloven
ske šole nadzornika prof. Egidija 
Košuto, ki naj bi tako zamenjal u- 
pokojenega šolskega nadzornika Bo
leta.

Operni solospevi 
na openskih 
glasbenih večerih

V okviru openskih glasbenih ve
čerov, ki jih prireja Slovensko kul
turno društvo Tabor, bo v ponede
ljek, 29. novembra, ob 20.30 v 
dvorani Prosvetnega doma zanimiv 
večer solospevov slovenskih avtor
jev. Gost večera bo Trio Lorett, 
ki ga sestavljajo mladi sopranistki 
M. Vilotijevič in K. Lukič ter pia
nistka R. Pečanac s Fakultete za 
glasbeno umetnost iz Beograda. 
Koncert je posvečen obletnic* ?. 
zasedanja AVNOJ.

Pred porotnim sodiščem
slikarka Iz Ronk
Na porotnem sodišču (predsed

nik Lugnani, prisedni sodnik Bottan 
Griselli, javni tožilec Drigani) je 
bila včeraj prva razprava proti 54- 
letni slikarki Giocondi Visintin 
Hugy iz Ronk, ki je obtožena po
skusa umora. Po prebranju obtož
nice, po kateri naj bi Visintini.jeva 
na božični dan leta 1973 hotela z 
avtom povoziti moža, jo je predsed
nik zaslišal. Obtoženka, ki je na 
svobodi, je dejanje zanikala in za
trdila, da je v trenutku, ko je avto 
zavozil s ceste, njen mož sedel na 
zadnjem sedežu, medtem ko je ob 
njej sedel sin Cristian. Ernest Hugy, 
ki je švicarski državljan in živi že 
nekaj let ločen od Visintinove, pa 
je trdil nasprotno. On naj bi bil na 
cesti, in le odločen poseg sina, ki 
je sedel ob materi, naj bi preprečil, 
da bi avto zavozil preko nje
ga. To verzijo dogodkov je potrdil 
tudi sin Cristian, drugih neposred
nih prič pa ni. Razprava se bo 
nadaljevala danes.

jutri, 26. novembra, ob 15. uri na 
sedežu zveze industrijcev (Trg 
Škorklje 1) predavanje o amnesti
ji in sorodnih ukrepih na področju 
davčnih obveznosti. Govoril bo Giu
seppe de Angelis, podravnatelj zdru
ženja delniških družb Assonime.

Se ena zaščitna poteza
Nas pi evjuoijeni Kras je res 

deležen nesiuiemh pozornosti. Sedaj 
bodo o mem govorili tudi v evrop
skem parlamentu. In po čigavi za- 
siugi? Po Cecovinijevi venuar, ki 
se te kot poslanec evropskega par
lamenta zavzel, da bi tržaški Kras 
vpisali po Panski konvenciji iz leta 
1977 v seznam dobrin, ki jih sestav
lja «kulturno in naravno boaastvo 
svetovne vrednosti» zaradi niegova 
izredne geološke in geomorfološke 
strukture in pa zaradi ram. pred
zgodovinskih gradišč in posebne ar
hitekture kraških hiš. Prav tako 
nar bi po isti konvenciji tržaški 
Kras vpisali v seznam dobrin, ki 
jih ogrožajo načrti za velika javna 
in zasebna dela ter hiter urbani 
razvoj.

Cecovim je te svoje ideje obraz
ložil na seji liberalne in demokrat
ske skupine v evropskem parlamen
tu. ki jih ie sprejela in v tem 
smislu je tržaški župan vložil pis
meno vprašanje z namenom, da ev
ropski parlament, da priporoči ita
lijanski vladi ta predioa

Prej kot konkretna možnost de
janske zaščite Krasa se nam zdi 
Cecoviniiev korak ena tipičnih po
tez. kakršnih smo po osimskih spo
razumih predobro vajeni. Pojem za
ščita ie postal spričo zgovornih der- 
štev teh zadnjih let že tako o- 
brabljena fraza, da še malokoaa 
aane. Prav gotovo pa ne more 
ganiti naše narodnostne skupnosti, 
ki preiskuša vsak dan «zaščilne tri
ke* na lastni koži. Pa -še to naj do
damo. da Cecovini v svojem vtrra 
šanru na dolao in široko opeva ču
desa. lepote, zanimivosti in lastnos*i 
Krasa in pri tem dosledno pozablja 
omeniti človeka, ki v tem raju za 
naravoslovce in raziskovalce živi ta 

dela. Tudi na to smo predobro va
jeni in tudi zaradi teoa nas Cecovt- 
nijeva prizadevanja ne ganejo.

Mario Magajna 
v Mačkoljah

V srenjski hiši v Mačkoljah je bfl 
sinoči večer diapozitivov s priljublje
nim fotografom Mariom Magajno. 
Magajna se je odzval vabilu KD Pri
morsko in prikazal vrsto posnetkov a 
svojega potovpnjp po Braziliji. Po 
tej obsežni južnoameriški deželi je 
Mario potoval z izletom Primorskega 
dnevnika februarja letos, številno 
občinstvo je pozorno sledilo suge
stivnim posnetkom najmodernejšega 
mesta na svetu brazilske prestolnice, 
slovite plaže Čopa cabana, Ria de 
Janeira in temperamentnih folklor
nih zanimivosti brazilskih ljudstev.

Diapozitive je z lastno šegavostjo 
komentiral Mario Magajna sam.

Prisotni so navdušeno zaploskali in 
ga povabili naj še pride v Mačko- 
lje, saj ima kot svetovni popotnik 
vedno kaj lepega in zanimivega za 
pokazati in povedati. Za uspel večer 
so bili zadovoljni tudi organizatorji, 
ki so svoje srečanje z Mariom Ma
gajno zaokrožili v Sandrovi «kantini» 
ob dobrem kozarcu vina in okusnem 
prigrizku, (ris)

Vespa po zaviranju 
trčila v A 112
V Ul. Eremo je včeraj popoldne 

vespa 125 trčila v A 112 potem ko je 
vespist, 51 -letni Luciano Lampe iz 
Stopnišča Bonghi 40/1 po sunkovi
tem zaviranju izgubil nadzorstvo nad 
skuterjem. Moški si je v nesreči 
zlomil desno ramo in zadobil še raz
ne druge poškodbe. Z rešilcem RK 
so ga prepeljali na ortopedski odde
lek. kjer so mu zdravniki izdali pro
gnozo okrevanja v 40 dneh. Avtomo
bil je upravljal Bruno Rocco iz Ul. 
D’Angeli 30.

Po Izstopu Iz avtobusa 
ga je podrl avtomobil
Potem ko je v Videmski ulici iz

stopil z avtobusa proge št. 26, je 
52-letnega Maria Celica iz Miramar- 
skega drevoreda 35 podrl fiat 127. 
Ponesrečenca so prepeljali v glavno 
bolnišnico, kjer so zdravniki ugoto
vili. da je zadobil po nogah kostne 
poškodbe. Sprejeli so ga na ortoped
skem oddelku s prognozo okrevanja 
v 20 dneh.

Guzzi podrl pešca
Na križišču ulic Genova in S. Spi- 

ridione je včeraj guzzi 350 podrl 82- 
letnega Albina Sancina iz Ul. deli. 
Ospitale 6, ki je bil stekel čez cesto 
izven prehoda za pešce. Priletni mo
ški se je udaril v glavo in po drugih 
delih telesa, zaradi česar se bo mo
ral zdraviti mesec dni. Motorno ko
lo je upravljal 29-letni Paolo Colum- 
mi iz Ul. Denza 7, ki se je tudi la
žje poškodoval. V bolnišnici so mu 
nudili prvo pomoč in ga odslovili.

25. 11. 1975 25. 11. 1982

Ob sedmi obletnici smrti drage 
žene, mame, none in pranone

LUDMILE KRALJ 
por. CARLI

se je spominjata
mož in drugo sorodstvo

Trebče, 25. novembra 1982
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VAŽNO OBVESTILO KMEČKE ZVEZE 
VINOGRADNIKOM IN OSMIČARJEM
Kmečka zveza opozarja vse vino

gradnike, da morajo prijaviti pride
lek vina v letošnjem letu najkasne
je do 29. novembra 1982. Prijave vi
na sprejemajo za vsako občino pri
stojni občinski uradi, in sicer:

vsak dan, od 9.miljska občina: 
do 11. ure:

repentabrska občina: vsak dan, od 
8. do 14. ure:

zgoniška občina: vsak dan, od 8. 
do 14. ure:

devinsko-nabrežinska občina: vsak 
dan od 9. do 13. ure, na županstvu 
v sobi štev 2;

dolinska občina: vsak dan od 8. do 
11. ure, na županstvu v sobi štev. 5;
■liiiiiiiiiHiiiiimiiiiitiiiiiitiiiiiiiHitiiiutiiniiimfiiimiiimmimiiiiimiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiifiiiiiiiiHMiiii

tržaška občina: vsak dan, od 9. do 
11. ure, v uradih na Trgu Largo Gra- 
natieri 2, 3. nadstropje, soba štev. 
273 ter v občinskih izpostavah na 
Opčinah, Proseku in v Križu.

Vinogradniki se lahko prijavijo tu
di za osmice za leto 1982 83.

Dolinska občina bt v sodelovanju 
s Kmečko zvezo izpolnjevala prijave 
vina tudi v Mačkoljah jutri, 26., od 
17.30 do 19. ure.

Kmečka zveza bo tudi letos v de
vinsko - nabrežinski občini organizi
rala službo izpolnjevanja prijav vi
na: za to službo bo na razpolago: 

v Mavhinjah: danes, 25., v prosto
rih občinske izpostave, od 8. do 19. 
ure.

Gledališča
VERDI
Danes ob 20. uri (red F/A) sed

ma predstava opere «11 Campiello*. 
Dirigent Janos Acs, režija Vera 
Bertinetti. Danes zjutraj se prične 
pri blagajni gledališča prodaja še 
razpoložljivih vstopnic.

ROSSETT!
Danes, 25. t.m., ob 20.30 (red če

trtek) gostuje gledališče iz Rima s 
Testonijevim delom «11 cardinale 
Lambertini». V glavni vlogi Enrico 
Tedeschi. V abonmaju odrezek št. 2. 
Rezervacije za ponovitve do srede,
I. decembra, pri osrednji blagajni.

AVDITORIJ
Gledališče za šole: ob 9. in ob

II. uri «R,esnična zgodba doktorja 
Frankesteina» z gledališko skupino 
«11 Canovaceio*. Rezervacije po te
lefonu 567201/02/03.

Gledališka sezona 1982/83: na raz
polago so novi abonmaji. Popusti 
za mladino, študente, delavce in u- 
pokojence.

CANKARJEV DOM (Ljubljana)
Velika dvorana
Danes, 25. t.m., ob 20. uri: Simfo

nični večer, proslava dneva repu
blike.

Srednja dvorana
Danes, 25. t.m., ob 11. uri: I. Štok 

— Božanska komedija (za srednjo 
šolo).

I. preddverje
Do 5. decembra: Razstava ob fe

stivalu «Revolucija in glasba*. Raz
stavljajo J. Boljka, F. Mihelič, M. 
Pregelj, K. Putrih.

Vstopnice so v prodaji pri blagaj
ni Cankarjevega doma v Emonskem 
prehodu vsak dan, razen nedelje, 
od 9. do 14. ure in od 17. do 19. 
ure oziroma do začetka predstave, 
v soboto od 9 do 13. ure

Razstave
V Tržaški kreditni banki - Ul. 

Filzi 10, razstava devetih slovenskih 
grafikov: Maraž, Stegdvčč, Boljka, 
Makuc, Apollonio, Zelenko, Krži
šnik, Logar in Šefran.

V galeriji «Cartesius» je odprta 
razstava grafik slikarja Lojzeta 
Spacala. Razstava bo odprta do 
2. decembra.

V tržaški občinsk' galeriji raz
stavlja Adriano Fabiani, ki je dal 
na ogled svoja dela na temo Murve 
Fabianijevih v Kobdilju.

V galeriji «Rossoni» razstavlja Mi
lovan Bressan. Razstava bo odprta 
do 30. t.m.

Včeraj-danes
Danes, ČETRTEK, 25. novembra 

KATARINA
Sonce vzide ob 7.18 in zatone ob 
16.26 — Dolžina dneva 9.08 — Lu
na vzide ob 14.01 in zatone ob 0.20.

Jutri, PETEK, 26. novembra 
KONRAD

Vreme včeraj: najvišja temperatu 
ra 12 stopinj, najnižja 11 stopinj, 
ob 18. uri 11,8 stopinje, zračni tlak 
1022,4 mb pada, brezvetrje, vlaga 
79-odstotna, nebo oblačno, morje 
mirno, temperatura morja 14,2 sto
pinje.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO SE: Elena Vidmar, 

Martin Tul, Cristian Trani, Lorenzo 
Cosola, Francesca Dandolo, Peter 
Šksbdr

UMRLI SO: 72-letna Elisabetta 
Degrassi vd. Perentin, 69 letni Da
vorin Andreassi, 85-letna Virginia 
Fabris vd. Nobile, ‘58 letni Aldo Ca- 
puto, 71-letna Olga Mejak vd. Stop- 
par, 60-letna Rosa Franza, 83 letna 
Gisella Sussa vd. Bortolin, 81-letna 
Giovanna Scheriani vd. Germani, 
76-letna Giuseppa Longo vd. Cisa 
rio. 71-letna Ernestina Kalan vd. 
CaHci, 75-letna Elda Pitteri vd. Ne
si, 59-let.ni Fedele Messere.

Kino
Cappella Underground Zaprto.
Ariston 16.00 «La notte di San Loren- 

zo». Omero Antonutti, M. Lozza- 
no.

Eden 17.00 «Pink Floyd the waal». 
Prepovedan mladini pod 14. le
tom.

Nazionale 16.30 «Odyssex, 1'impero 
dei piaceri sessuali*. Prepove
dan mladini pod 18. letom.

Ritz 16.00—22.15 «La ragazza di Trie- 
ste*. Ornella Muti in Ben Gazza- 
ra. Prepovedan mladini pod 14. 
letom.

Grattadelo 16.30 «Delitto sulhauto- 
strada*. Tomas Milian. Film za 
vsakogar.

Fenice 16.00 «Blade - Runner*. Har- 
rison Ford.

Mignon 17.00 «Pink Floyd the vvaal*. 
Prepovedan mladini pod 14. letom.

Fllodrammatico 15.00 «Sessualita 
pornografiche». Prepovedan mla
dini pod 18. letom.

Aurora 16.00 «Low out*. Prepove
dan mladini pod 14. letom.

Capitol 16.30 «Storie di fantasmb. 
Prepovedan mladini pod 14. letom.

Cristallo Danes zaprto. Jutri ob 16.30 
«Classe 1984». Prepovedan mladini 
pod 14. letom.

Moderno 16.00 «La villa delle anime 
maledette*. Prepovedan mladini 
pod 14. letom.

Radio 15.30 «11 mondo erotico di 
Francis*. Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Vittorio Veneto 16.30 «Joe, perver- 
sioni 81». Prepovedan mladini pod 
18. letom.

Lumiere 16.00 «La montagna sacra*.

Prireditve in sporočila 
kulturnih društev 

in organizacij

SKD Igo Gruden priredi jutri, 26. 
novembra, v društvenih prostorih 
večer diapozitivov — Bližnji vzhod 
'včeraj'-« danes/; Predava Pavel 
Strajh.

Otroški pevski zbor Kraški slav
ček iz Nabrežine ima pevske vaje 
vsak torek ob 15.00 na šoli Glas
bene matice v Nabrežini.

Vodstvo TPPZ Pinko Tomažič na
proša tovariše in tovarišice tostran 
in onstran meje, ki so na koncertni 
turneji «Bratstva» napravili posnet
ke s svojimi fotoaparati, da naj
lepše slike z negativi pošljejo na 
Fotosekcijo TPPZ — Bazovica, Ko
sovelova št. 1.

KD F. Venturini vabi na pred
vajanje diapozitivov Maria Magajne 
o potovanju po Južni Ameriki v 
soboto, 27. novembra, ob 20. uri v 
prostorih gosHlne «Son.ia» pri Domju.

KD Ivan Grbec - Skedenj priredi 
v soboto, 27. novembra, ob 20. uri 
v društvenih prostorih večer filmov 
z Aljošo Žerjalom: Olimpiada 80 in 
Dokumentarec o Moskvi.

KD Lipa, KD Primorec in KD 
Slovan vabijo na predavanje «Pre 
gnanstvo in upor koroških Sloven
cev za časa nacifašizma*. Predaval 
bo zgodovinar Janko Malle jutri, 
26. novembra, ob 20.30 v Bazov- 
skem domu in v soboto, 27. novem
bra, ob 20.30 v Ljudskem domu v 
Trebčah.

f Čestitke

JNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 8.30 do 20.30)

Trg S. Giovanni 5. Trg sv. Ja
mba 1, Ul. dei Soncini 179, Ul. Re- 
/oltella 41, Opčine, Milje - Drevo- 
*6cl Mazzini 1.
[od 8.30 do 13.00 in od 16.00 do 20.30) 

Trg Garibaldi 5, Ul. Diaz 2. 
NOČNA SLUŽBA LEKARN 

(od 20.30 dalje)
Trg Garibaldi 5. Ul. Diaz 2, Op 

Sine, Milje - Drevored Mazzini 1.

V Bekcdjeziji pod Kontovelom 
praznuje danes svoj rojstni dan naš 
dragi HENRIK. Da bi mu bila živ
ljenjska pot še vnaprej posuta z 
vijolicami, mu iz všega srca želijo 
prijateljice in prijatelji.

Razna obvestila
Uprava občine Dolina vabi na 

javni sestanek, ki bo danes, 25. no
vembra, ob 20. uri v Kulturnem 
domu v Ricmanjih za obravnavo 
problemov krajevne skupnosti Ric- 
manje in Log

Šolske vesti
Sindikat slovenske šole obvešča 

da so slovenski obrazci in osebni 
listi za habilitacije na nižjih in 
višnjih srednjih šolah na razpolago 
na sedežu v Ul. F. Filzi 8/1 vsako 
sredo od 16. do 18. ure.

LEKARNE V OKOLICI
4junec: tel. 228 124: Bazovica: 

226 165; Opčine: tel. 211001; 
;ek: tel. 225 141: Božje polje,
lik: tel. 225 596: Nabrežina tel 
21; Sesljan: tel. 209 197;

IDRAVST«iENA DEŽURNA SLUŽBA 
Nočna služba od 21 do 8. ure 

el. 732 627, predpraznična od 14 do 
Sl. ure in praznična od 8. do 20 
tre, tel. 68 441.

Prispevajte za

DIJAŠKO MA 11(0

ROK ZA PLAČILO 
DODATNIH KMEČKIH 
PRISPEVKOV 
ODLOŽEN
NA 10. DECEMBER

Poslanska zbornica in senat 
sta sprejela sklep, da je rok 
za poravnavo dodatnih kmečkih 
prispevkov za zdravstveno o- 
skrbo in pokojninski sklad po- 
sticipiran za mesec dni, torej 
na 10. december. Ta ukrep je 
bil potreben, ker je začel SCAU 
z zamudo odpošiljati zadevne 
položnice. Kmetovalci imajo ta
ko tudi nekaj več časa, da si 
preskrbijo katastrske liste, kjer 
lahko razberemo višino agrar
nega dohodka, ki je osnova 
za izračun dodatnega pri
spevka.

SLOVENSKO 
J5STALNO„. 
-■GLEDALIŠČE 

V TRSTU

Jutri, 26. novembra, ob 20.30 
v gledališču »France Prešeren* 
v Boljuncu

VICTOR LANOUX
ODPIRAČ

-----------• —

V nedeljo, 28. novembra, ob 17. 
uri v društveni dvorani v Sa- 
ležu

DANIEL L. COBURN
PARTIJA REMIJA

Združenje aktivistov 
osvobodilnega gibanja na Tr
žaškem ozemlju in Zveza vojnih 

Invalidov NOB
vabita svoje člane in prijate
lje na proslavo 29. novembra, 
dneva republike SFRJ, ki bo 
jutri, 26. t.m., ob 17. uri v pro
storih Odseka za zgodovino pri 
NŠK v Ul. Petronio 4.

Gost večera bo pesnik Miro
slav Košuta, ki bo govoril o 
svoji knjigi

«TRI IGRE ZA GLAS*
posvečeni narodnoosvobodilne
mu boju v Križu. Odlomek iz 
knjige bosta podala igralca Mi
ra Sardoč in Jožko Lukeš.

torija

Ul. sv. Frančiška 20 

VABI
danes, 25. t.m., ob 18. uri na 
otvoritev razstave

KLAVDIJA PALČIČA

KD SLAVEC
priredi jutri, 
ob 20. uri

26. novembra,

LITERARNI VEČER
Sodelujeta: Irena Žerjal in 

Aleksij Pregare.
Kritika: prof. Josip Tavčar 

in prof. Pavle Merku, glasbe
niki Dina Slama, Miloš Pahor, 
Erika Slama, Irena Pahor.

Vabljeni

ai GLASBENA
MATICA
TRST

Sezona 1982-83 
3. abonmajski koncert

jutri, 26. novembra 1982, ob 
20.30 v Kulturnem domu v Trstu

GIOVANNI UMBERTO 
BATTEL — klavir

Na sporedu: L. van Beethoven, 
R. Schumann, I. Stravinski 

Prodaja vstopnic uro pred 
pričetkom koncerta pri blagajni 
Kulturnega doma.

Našo prof. Ksenijo in druži- 
no je osrečil

MARTIN
Iskreno ji čestitajo, malemu 

Martinu pa želijo vso srečo v 
življenju njeni gojenci s starši 
iz Bazovice.

POSODOBITEV ŽELEZNICE MED TRSTOM IN AVSTRIJO NOVO RAZOČARANJE IN DODATNA ZASKRBLJENOST

Načrt za postavitev drugega tira “r/. 
na progi med Gorico in Redipuglio

Na 15 kilometrov dolgem odseku je ie pripravljeno ležišče za drugi tir 
Potrebni le nekateri manjši posegi na mostovih, nasipih in drugih 
objektih - Predvidena ukinitev železniških postaj v Zagraju in Rubijah,

Že nekaj let so v teku obsežnejša 
dela za posodobitev železniške pro
ge med Vidmom in Trbižem. Poleg 
zavarovanja proge pred usadi in pla
zovi, nameščajo tudi drugi tir. Vsi 
ti posegi naj bi omogočili varnejši 
in predvsem hitrejši blagovni pro
met med Trstom in drugimi kraji 
naše dežele in Avstrijo ter dežela
mi severne Evrope. Omenjeni pose
gi, ki so že v teku, pa narekujejo 
posodobitev proge tudi na relaciji 
Videm - Gorica in Gorica . Tržič. 
Tako naj bi v prihodnjih letih od
pravili vrsto železniških prehodov 
v nivoju, ukinili nekaj manjših po
staj, v načrtu pa je, ne glede na 
to, da se gradi (že skoraj dve de
setletji) tudi železniški odcep Za- 
graj - Krmin, namestitev drugega 
tira.

Uprava železnice je pred kratkim 
pripravila načrta za namestitev dru
gega tira med Gorico in Redipuglio 
in ga že tudi poslala neposredno pri
zadetim občinam s prošnjo za po
trebno soglasje. Načrt ne predvide
va velikih posegov na teritoriju. 
Vzdolž celotne trase, ki je dolga 15 
kilometrov je namreč že prostor za 
postavitev drugega tira. Opraviti bo 
treba le nekaj manjših posegov na 
mostovih in nasipih (od Rubij do Go
rice je železnica speljana po nasi
pu) in drugih napravah. Edini res
nejši problem predstavljata predora 
pri Zagraju, ki pa na srečo nista 
dolga. V prvem predoru bodo progo 
znižali ter opravili nekatera manjša 
preureditvena dela, drugega, ki je 
dolg 83 metrov pa bodo povsem 
odpravili. Odstranili bodo namreč 
tistih nekaj metrov skale (okrog 5 
do 6 metrov) nad obokom ter nato 
opravili potrebno razširitev ob stra
neh. Istočasno s položitvijo drugega 
tira pa bodo ukinili tudi železniški 
postaji v Rubijah in Zagraju. Na 
teh mestih bodo ustavljali le lokal
ni potniški vlaki, iz postaje naj bi 
postalo torej nekakšno postajališče.

V bližini rubijske postaje bodo po
rušili obstoječo čuvajnico ter na 
istem mestu zgradili novo stavbo, 
kamor bodo namestili sodobne na 
prave za urejanje prometa.

Novih posegov na teritoriju torej 
v bistvu ne bo, razen v neposred
ni bližini goriške železniške posta
je, kjer je predvidena razlastitev 
okrog 30 do 40 metrov širokega pa
su zemljišča na desni strani želez 
niškega!.proti, Npvi Goriči' 
in to od izhoda tira do nekdanje 
Tržaške ceste.

■V-prihodnjih" letih je predvidena 
tudi namestitev drugega tira na re
laciji Gorica - Videm. Še prej pa

bodo na tem območju odpravili vr
sto železniških zavarovanih preho
dov v nivoju, namesto njih pa zgra
dili podvoze.

Podvoz bodo zgradili, predvidoma 
že v prihodnjem letu tudi na Štra 
dalti, v sovodenjski občini.

Predstavitev slovenske 
ljudske glasbe in pesmi

V Gorici in na Goriškem nasploh 
je v zadnjem času veliko glasbenih 
prireditev, številnim pobudam se je 
v tej jesensko - zimski sezoni pri
družila tudi avtonomna letoviščar- 
ska ustanova za Gradišče in Redi-

gi Spazzapan» ter s sekcijo Glas
bene mladine Italije iz Gradišča pri
pravila pet večerov, v glavnem po
svečenih komorni glasbi. Koncerti 
bodo v prostorih galerije «Spazza- 
pan» s pričetkom ob 20.45. Zato so 
tej glasbeni pobudi dali tudi naslov 
«Glasba v galeriji». Omenjena u- 
stanova je namreč pobudnik tudi 
drugih glasbenih prireditev, ki se 
odvijajo pod naslovom «1 concerti 
della Serenissima».

Prvi koncert, na sporedu bo že 
xutri, 26. t.m., bo posvečen sloven
ski ljudski glasbi in pesmi. Bogato 
zakladnico našega glasbenega in 
pevskega izročila bodo predstavili 
Bogdana Herman, Mira Omerzel 
Terlep in Matija Terlep.

Koncert bo ob 20.45 v galeriji 
«Spazzapan»

Podjetnika, ki naj bi tovarno v Podgori spravila na noge, 
imata pomisleke • Ogorčenje delavcev nad neizvajanjem 

sprejetih obveznosti

Nad 3.000 delavcev industrijske 
stroke iz vse goriške pokrajine, se 
je včeraj dopoldne udeležilo sindi
kalnega zborovanja v Tržiču, v 
okviru vsedržavne stavke. Na shodu, 
na Trgu pred županstvom je govoril 
član vsedržavnega vodstva Antoni- 
no Lettieri, ki je razčlenil v tem 
trenutku najbolj aktualna vpraša
nja, s katerimi se sooča italijanski 
delavski razred, od obnavljanja de
lovnih pogodb, do reforme premič
ne lestvice.

V Gorici pa je bilo sinoči, v dvo
rani pokrajinskega sveta, srečanje 
med predstavniki enotne sindikalne 
zveze, upravitelji občin na Gori
škem in predstavniki političnih 
strank. To srečanje bi lahko u- 
vrstili v okvir pobud ob včerajšnji 
stavk;, ki pa je prav gotovo po
membna zaradi vprašanj, ki so bi
la predmet razprave in ki pobliže 
zadevajo delavce in sindikalno zve-puglio, ki bo v sodelovanju z dežel

no galerijo sodobne umetnosti <hui-
„„„„„„„ mm««.,.,,n.,-..n..«..«.  mmmmmmmmmmmmmmm

VSEDRŽAVNI POSVET UPRAVITELJEV V PARMI

TUDI JAVNA AVTOBUSNA PODJETJA 
NAJ VRŠIJO TURISTIČNO SLUŽBO

Zasebniki oporekajo avtobusnim podjetjem, da bi ta prirejala 
izlete • Služba je zelo donosna in zmanjšuje deficit podjetij

Zastopniki goriškega pokrajinske
ga avtopodjetja, konzorcija za pro
metno območje iz Tržiča ter tudi 
drugih podobnih podjetij in ustanov 
iz naše dežele so bili v Parmi, na 
vsedržavnem srečanju teh ustanov, 
kjer je bil govor o možnosti, da 
bi tudi javna avtoprevozna podjetja 
vršila turistično službo z avtobusi. 
Dogaja se namreč tudi pri nas, 
da so nekatera zasebna podjetja 
zatožila javna podjetja sodniku, ker 
so ta vršila nedeljsko službo za 
prevoz turističnih skupin.

V zvezi s tem vprašanjem obsta
jajo različna gledanja. Nekateri 
trdijo, da imajo javna avtobusna 
podjetja (taki primeri so na Gori
škem APT, mestno avtobusno po
djetje v Gorici in medobčinski kon
zorcij za prevoz v Tržiču, na Tr
žaškem pa opravlja to ACT) iz
ključno nalogo prevažati,'M na 
rednih mestnih in medkrajevnih' pro
gah. Turistične vožnje naj Ju,,bile 
prepuščene zasebnim podjetjem. 
Javna podjetja pa menijo, da mo- 

prvenstveno skrbeti za vsak

danje proge, da pa imajo možnost 
vršiti tudi druge službe.

Na Goriškem, kjer so v zadnjem 
času prišla v sklop javnih podjetij 
vse proge, ki so jih dotlej vršile 
razne zasebne družbe (Ribi, Postir, 
La Gradese, itd.) je pokrajinsko 
avtobusno podjetje APT pričelo, 
oziroma nadaljevalo, kajti podjetje 
Ribi je imelo za to dovoljenje, tudi 
s turističnimi nedeljskimi vožnjami. 
Nekateri preostali zasebni podjet
niki iz Gorice in iž Vidma so za
grozili potom združenja obrtnikov, 
da bodo šli do sodnika, da bi to 
preprečili.

Te zahteve pa so čisto neurrie- 
stne, kajti deželna uprava deli 
svoje prispevke za prevožene kilo
metre tako javnim kot zasebnim 
podjetjem v enaki meri. Enaki so 
tudi prispevki za nakup novih av
tobusov. Zakaj bi morala Veljati 
dvojna,,’mera. v turističnih VčžMjšh,
ko je znano, da s<j, te. donosne, še 
več. Znano je tudi, da. so nekatera 
zasebna podjetja najela za en dan, 
ob nedeljah, šoferje javnih avto-

prevoznih podjetij, kajti svojih niso 
imela. Kje je torej pravica, se 
sprašujejo v vodstvu javnih podjetij.

V Parmi so zastopniki podjetij iz 
vseh krajev Italije ugotovili, da ni
so ti postopki pravični. Ponekod 
javna podjetja vršijo turistično av
tobusno službo, kljub večkratnim 
prijavam sodišču s strani zasebni
kov, Pokrajinsko avtobusno podje
tje v Parmi je v lanskem letu 
imelo kar 2.830 turističnih voženj 
na razdalji pol milijona kilometrov, 
vnovčili so 600 milijonov lir, s ka
terimi so krili precejšnji del pri
manjkljaja drugih obveznih voženj 
na rednih progah.

V Parmi je bilo tudi povedano, 
da so poslanci raznih strank pred
ložili v parlamentu tri zakonske 
osnutke, s katerimi bi bila dana 
javnim podjetjem juridična možnost 
izkoriščati svoje avtobuse tudi za 
turistične vožnje Pravijo, da bodo 
ti, zakonskj osnutki kmalu prišli v 
razpravo pristojne parlamentarne 
komisije.

zo na Goriškem, vprašanj, ki ter
jajo nujnih odgovorov v pozitivnem 
smislu, vprašanja, o katerih smo v 
zadnjem času nič kolikokrat pisali, 
vsakokrat z večjo stopnjo zaskrb
ljenosti, vprašanj, ki kljub toli
kim obljubam na najvišji deželni 
ravni ostajajo še naprej nerešena.

Pravzaprav je za včerajšnje sre
čanje med predstavniki sindikalne 
zveze in upravitelji ter predstavniki 
političnih strank pobuda prišla s 
strani delavcev podgorske tekstil
ne tovarne, ki so se manifestacije 
tudi polnoštevilno udeležili in ki so 
od političnih predstavnikov zahteva
li jasen odgovor, zakaj se pred več 
kakor mesecem sklenjeni dogovor na 
deželni ravni o obnovitvi proizvod
nje v tovarni, ne izvaja. Odgovor 
so res dobili in to iz ust predstav
nika deželnega odbora, Tripanija. 
Odgovor, ki prinaša novo razoča
ranje in dodatno zaskrbljenost. Pod
jetnika, ki naj bi prevzela del to
varne in naprav v Podgori in poskr
bela za obnovo proizvodnje, ter ka
snejšo preureditev, imata namreč 
še zmeraj določene pomisleke. Od
govor torej, s katerim delavci niso 
in ne morejo biti zadovoljni, kljub 
zagotovilom samega Tripanija, da 
bo deželni odbor napravil vse, da 
bi do obnovitve proizvodnje dejan
sko tudi prišlo. Zaskrbljenost je 
toliko bolj upravičena, ker so bili 
delavci te dni priča poskusu, da iz 
tovarne odpeljejo stroje, tiste stro
je, ki nujno služijo za obnovitev pro
izvodnje.

Po uvodnem poročilu tajnika de
lavske zbornice CGIL Pinija, se je 
razvila razprava, mestoma dokaj 
polemična, še bolj vroče ozračje pa 
bo po vsej verjetnosti v torek, 30. 
t.m., v deželnem svetu v Trstu.

Jutri bodo delavci z Goriškega, 
predvsem pa delavci iz teh kriznih 
podjetij spet na manifestaciji v Tr
stu. Terjajo izvajanje sprejetih ob
veznosti. Kajti čas za odklanjanje 
odgovornosti in skrivanje za različ
nimi razgovori je minil. Škoda le, 
da tega še ne razumejo v zadostni 
meri na deželi in tudi v nekaterih 
političnih strankah.

Iz goriške bolnišnice
Zdravniško pomoč so včeraj zju

traj nudili Giorgiu Pinesiju iz Šlo- 
vrenca. Možakarja je doletela na
mreč precej neobičajna nesreča. 
Včeraj je nameraval, tako kakor 
menda že nekajkrat doslej, nado
mestiti pri delu čuvaja kostnice na 
Oslavju. Imel pa je res veliko smo
lo, kajti s tako zamenjavo se ni 
strinjal čuvajev volčjak, ki je no
vega gospodarja napadel in ogri
zel.rajo prvenstveno skrbeti za
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Mali oglasi
telefon (040) 79 46 72

PRODAM zložljivo omaro (osem ko
sov) za dnevno sobo iz mahagoni
jevega lesa dolgo 3,10 m, široko 
45 cm in visoko 2 m. Telefon 
040/911119.

IŠČEMO hišno pomočnico dvakrat 
tedensko. Telefonirati na št. 040/ 
224-407 od 19. do 20.30.

PRODAM CAMPER fiat 238/E s 
pridvižno streho, opremljen za 
zimsko kampiranje. Vozilo regi
strirano tudi za prevoz oseb in 
tovora. Telefonirati ob urah kosi
la ali večerje na št. 040/213-651.

UGODNO prodam rulotko laica let
nik (april) 1978, dolgo 4.90 m s 
pokrito verando in CAMPER gran 
solei 460. motor ford diesel 160, 
letnik 1980, kompletno opremljen. 
Telefonirati med delovnim časom 
na št. 040/826759.

Pellicceria

CERVO
priporočena trgovina

za vaše nakupe
KRZNA, JOPE

elegantni modeli
najboljše kakovosti

NAŠITKI vseh vrst
Bogata izbira

Najnižje cene v naši deželi
TRST - Viale XX settembre 16 

Tel. 796-301

PRODAM avto fiat 1500 berlina. Za 
podrobnejša pojasnila telefonirati 
med delovnim časom na št. (0481) 
84-295.

PRODAM fiat panda 30 — doba šest 
mesecev, prevoženih 3000 km. Te
lefon 0481/78100.

PRODAM prašiče pitane in za pita 
nje raznih tež. Grudina Cipriano, 
Rupa - Štradalta, tel. 0481 391063.

ZOBOZDRAVNIK dr. Ivo Petkovšek 
ordinira za otroke in odrasle v 
Ul. Canova št. 2 vsak popoldan 
od 15. do 19. ure. Tel. 040/772120.

VELIKA kraška hiša z zemljiščem 
je na prodaj v Zgoniku. Telefon 
040/60536.

MEDTEM KO SO V VIDMU V TEM ZELO ŽIVAHNI

Premajhna zavzetost vrste goriških trgovcev 
za pridobivanje klientov na tej strani meje
Zakaj ne sprožijo v tem trenutku prodajne akcije z nagradami? - Andre
jev sejem še vedno v mestnem središču ■ Goriški trgovci s kmetijskimi 

stroji nič kaj navdušeni nad sejmom kmetijske mehanizacije

MARIJA IN LEOPOLD GRILJ 
SLAVITA 60-LETNICO POROKE

V videmskih časopisih vsako le 
to ob tem času beremo kako si 
tamkajšnji trgovci prizadevajo pri
vabiti domačo in tujo klientelo z 
najrazličnejšimi triki. Že dolgo vr
sto let je uspešna pobuda trgov 
cev središčne Ulice Mercatovec- 
chio, ki nudiju vsakemu kupcu v 
njih trgovinah v novembru in de
cembru loterijske listke, s kateri
mi nekateri srečni kupci dobijo v 
začetku januarja lepe darove, med 
temi tudi nekaj avtomobilov. Po 
dobne akcije so izvedli videmski 
trgovci v drugih predelih mestne
ga središča, in takih reklamnih po 
bud je v tem mestu zelo veliko. 
Seveda potrošijo ti trgovci veliko 
denarja za reklamo, še več pa za 
nakup nagrad. Privabijo pa na ta 
način veliko kupcev skozi vse leto 
in zaradi tega so že izračunali, da 
se jim visoki reklamni izdatki ob 
koncu leta izplačajo.

Enako delajo v Pordenonu. Ena
ko delajo že nekaj let v nekaterih 
mestnih predelih Trsta, denimo pri 
Sv. Jakobu. V Gorici so trgovci, 
ki poslu.jejo na obeh korzih že ne 
kaj let sem priredili, ob tem času 
tako imenovano akcijo «Corso ami- 
co». V drugih predeiih Gorice in 
ludi v Trstu pa ni bilo takih no 
bud. Le v nekaterih ulicah so go- 
riški trgovci sodelovali z občino

pri razkošni razsvetljavi ulic. In 
to ie bilo vse.

V Gorico in v Trst so pač pri 
hajale vsa ta leta trume kuncev 
iz Jugoslavije in ker so ti vsevprek 
kupovali vse ter plačevali takoj bo
disi v dinar.jih, v lirah ali v dru
gih valutah, niso trg: vci čutili po
trebe, da bi razvili kako širšo re
klamno dejavnost. Saj te niti ni 
bilo treba, jugoslovanski klienti so 
kar sami od sebe «padali» v trgo 
vine.

Sedaj pa so te trgovine, večina 
teh trgovin, skoro prazne. V Go
rici so nekateri trgovci srečni, da 
prihajajo še vedno v mesto ljudje 
s prepustnico saj je večina gori- 
ških klientov iz obmejnega pasu. 
Nekateri pa kar tožijo, da se jim 
ne cedita več mleko in med kot do 
začetka oktobra.

Zakaj ne bi torej za bližnje pra
znike tudi goriški trgovci izvedli 
take reklamne akcije, kot ic dela
jo njih kolegi v Vidmu in drugih 
krajih? Privabili bi tako tudi go- 
riško klientelo in tisto iz sosednih 
furlanskih krajev, ki drvi, marsi
kdaj tudi privabljena od te rekla 
me. v sosedni Videm

Sedaj v Gorici ugibajo tudi kako 
bo uspel letošnji Andrejev sejem. 
V zadnjem času ie bilo veliko go
vora, da bi stojnice kramarjev in

PRIREDITVE V POČASTITEV L OBLETNICE
delovanja v

KULTURNEM DOMU 
V GORICI

PETEK, 26. novembra
ob 20.00: otvoritev razstave goriškega slikarja Demetrija Ceja 
ob 20.30: predvajanje filma »Razseljena oseba*. Rež. M. Ciglič

SOBOTA, 27. novembra
ob 20.30: zborovski koncert. Nastopajo zbori iz Slovenije, Koro

ške in naše dežele

NEDELJA, 28. novembra
ob 10.00: športno srečanje 
ob 18.30: družabnost s plesom.

VABLJENI!

zabavišča preselili iz mestnega sre
dišča na Trg Kugy pred Rdečo 
hišo. To pa bi zahtevalo prevelike 
stroške, še zlasti za ureditev elek
trične kabine. Pravijo da bi stro
ški za to preselitev znašali pol mi
lijarde lir. Občina pa s tem de
narjem seda.; ne razpolaga Zara
di tega bodo zabaviščarji in kra
marji še naprej vedrili nekaj dni 
na Travniku in v drugih ulicati 
mestnega središča.

Precej dvomov pa je tudi z us
pehom sejma kmetijske mehaniza 
cije. ki bo na Espomegu v prvih 
decembrskih dneh. Prireditelji pra 
vijo, da je prijavilo svojo udelež
bo precej podjetij iz drugih kra
jev dežele in države. V dvomih so 
bili le goriški trgovci in tem je 
trgovinska zbornica šla na lima 
niče ter vsakemu ponudila zastonj 
sto kvadratnih metrov razstavnega 
prostora. Goriški trgovci s kme
tijskimi stroji, ki so vsako leto pro
dali Jugoslovanom za 50 milijard 
lir strojev, tako sami trdijo, in so 
torej veliko zaslužili, pa niso bili 
s tem zadovoljni in so trgovinsko 
zbornico izsilili, da jim da še ne 
kaj kvadratnih metrov po polovič
ni ceni.

MENJALNICA
tel. 0481/83909

TEČAJI BANKOVCEV 24. 11. 1982
Ameriški dolar 1.440.—
Kanadski dolar 1.150.—
Švicarski frank 660.—
Danska krona 154.—
Norveška krona 192.—
Holandski florint 515.—
Francoski frank 197.—
Belgijski frank 25.—
Funt šterling 2.250,—
Nemška marka 568,—
Avstrijski šiling 80,—
Švedska krona 183,-
Debeli dinar 20,-
Drobni dinar 'O,-

Marija in Leopold Grilj z vnukinjo. Posnetek je nastal ko je Marija 
praznovala 80-letnico

Banca Agrlcola Gorlzla 
Kmečka banka Gorica

Pri Laučevih na Vrhu praznujeta 
danes Marija in Leopold Grilj po
membno obletnico. Natanko pred 
šestdesetimi leti sta stopila na skup
no življenjsko pot. «Bilo je zelo le
po in sončno vreme* se tistega dne 
spominja danes 83 letna nevesta, iz 
znane vrhovske družine Doljankinih. 
medtem ko je ženin Laučev. Oblet
nica je res danes, vendar pa bodo 
praznovali, tako kakor se sicer za 
tak visoki jubilej spodobi, šele v 
soboto, ko se bodo na starem domu 
zbrali otroci in vnuki in drugi so
rodniki ter prijatelji. Kako je mini
lo teh šestdeset let, smo povprašali 
te dni Marijo, koliko je bilo lepih 
in manj lepih trenutkov. «Bilo je 
pač tško in tako*, nam je nekoliko 
v zadregi povedala Marija Grilj, ki 
je tudi po poroki dobila enak pri
imek. Ni pričakovala našega obiska, 
še manj, pa da jo bomo slikali.

Zato pa je bil bolj zgovoren mož, 
ki bo 17. decembra dopolnil 84 let, 
ki pa da ga zaenkrat, kakor pravi, 
še ne težijo preveč.

Precej let je preživel v Jugosla
viji, nazadnje pri sinu Leopoldu v 
Šempetru. V zakonu se je rodilo šest 
otrok, od katerih so živi še štiri. 
Hči Valerija se je poročila v Ronke, 
Leopold živi v Šempetru pri Novi 
Gorici, Dominik in Elda pa sta si 
ustvarila dom na Vrhu. Na Vrhu 
si je postavil dom tudi tretji, zdaj 
pokojni sin Oskar. Pri Laučevih je 
bila dolgo let trgovina in gostilna, 
na kar tudi opozarja na zunaj pre
cej velika hiša.

Ob današnji obletnici se čestitkam

sorodnikov in prijateljev in znancev 
pridružuje tudi naše uredništvo z vo
ščilom še na mnoga zdrava skup
na leta.

Kino
Gorica

VERDI 18.00—22,00 «Lo!a». R. W. 
Fassbinder. Prepovedan mladini 
pod 14. letom.

CORSO 18.00-22.00 «Tenebre». A. 
Frahciosa in D. Nicholodi. Prepo
vedan mladini pod 18. letom. 

VITTORIA 17.30-22.00 «Blu estasi*. 
Prepovedan mladini pod 18. letom.

Tržič
EXCELSIOR 17.30 - 22.00 «Rocky 

III*.
PRINCIPE 18.00—22.00 «Scusa se t 

poco*.

Nova Gorica 
in okolica

SOČA 18.00-20.00 «Baj baj Brasil*. 
Glasbeni film.

SVOBODA 18.00—20.00 »Nočna mo
ra*. Ameriški film.

DESKLE 19.30 »Gonja preko Ame
rike*. Ameriška komedija.

POGREBI
Danes v Gorici ob 8. uri Paolo 

Salonio iz splošne bolnišnice na 
glavno pokopališče; ob 9.30 Vincen- 
zo Marini iz splošne bolnišnice v 
cerkev na Rojcah in na glavno po
kopališče.
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OB SKLEPNEM DELU PRIREDITVE «REVOLUCIJA IN GLASBA»

>

Vsebinsko izviren, nov festival 
zanimiv za širši krog občinstva

Festival se je začel 3. novembra v Portorožu z nastopom tržaškega partizanskega 
zbora - Nato se je zvrstilo več koncertov, ki se bodo zaključili nocoj in jutri

Tradicionalni festival »Revolu- 
ei.ja in glasba* bo v teh dneh, 
zlasti z dvema koncertoma v ve
liki dvorani Cankarjevega doma. 
dosegel svoj vrh. Deseti festival 
poteka v znamenju slovenskih no
vitet. udeležbe tudi mednarodnih 
ansamblov ter gostov a. drugih 
republik in pokrajin, značilen pa 
.je še po bogato razvejani dejav
nosti ansamblov v mnogih kra 
jih. Festival .je spodbudil mnoge 
ustvarjalce starejše kot srednje 
generaci je. Po naročilu je nasta
lo veliko število skladb, od zbo
rovskih. prek komornih in sim 
fo ničnih, do vokaino-instrumen- 
talnih in scenskih. »Revolucija in 
glasbam .je vse bolj vsebinsko iz
viren. nov festival, spričo tega 
zanimiv za širši krog občinstva. 
Poleg glasbenikov smaierjev so

s festivalu že pred leti pridru
žili še profesionalni ansambli, ki 
svojo visoko poustvarjalno raven 
radi pokažejo zlasti v manjših 
krajih in s tem pomembno pri
spevajo k dvigu glasbene Kulture 
kraja.

Festival ohranja tiadioijo glas 
benega življenja in spodbuja an 
samble k študiju, koncertiranji* 
k medsebojnim srečanjem in go 
stovan.jem. Če' je pred leti kaza
lo. da bo festival ohranja! tra
dicijo v smislu že doseženega, 
poudarjanju kvalitet preteklosti, 
p« se .je vse bolj uveljavil kot 
nosilec novih tendenc, čeprav na 
določeno temo. Festivalova pro 
gramska raven se dviga, prav ta
ko izvedbena, kar bo najbrž po 
trdil osrednji koncert v Ljublja
ni nocoj, v četrtek, 25. novembra.
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V LJUBLJANSKEM CANKARJEVEM DOMU

Straussova «Rosalinda» 
in vietnamski virtuoz

Opereta v baletni verziji - OdLčen pianist, ki 
se meri s Pogorelieem - Gostovanje z manj 
srečnim delom <Kajanje> Arthurja Schnitzlerja

Iz programov ljubljanske oper- 
mbalelne hiše je po vojni izginila 
opereta. Starejše obinslvo se iz 
predvojnega časa jo je pogrešalo, 
mlajša generacija manj ali skoraj 
nič. S pojavom drugih množičnih 
oblik glasbene dejavnosti, zlasti 
na področju zabavne glasbe, pa 
smo na opereto skoroda pozabili, 
bilo je nekaj gostovanj tujih au- 
sarublor. a brez večjih uspehov. 
Ljubljanski Balet SNG pa se je le- 
tus odločil za zanimivo preizkuš
njo — za adaptacijo operete Ne
topir Johanna Straussa, kot so jo 
opravili režiser in koreograf Ro- 
jicjld Hynd, glasbeni predelovalec 
John Lanhbertj ter scenograf in 
Imstumograf Peter Dochertg, vsi 
iz Velike Britanije.

Johanna Straussa kajpada ni po
trebno predstavljati. Spomnimo le, 
da je napisal 17 operet, med ka
terimi so najbolj uspele Netopir, 
Cigan baron in Noč v Benetkah. 
Netopirja je napisal v starosti 48 
let. S pomočjo dobrega libreta je 
dosegel prepričljivo zlitost med 
tekstom in glasbo. Krstna pred
stava je bila že davnega 5. apri
la 1874 v dunajskem gledališču 
Thealer an der Wien. Dirigiral je 
skladatelj sam. Predstave so ime
le velik uspeli in kmalu začele za
vzemati evropske odre. Kronisti so 
ugotovili, da je Netopir v 15 letih 
doživel kar 50 tisoč predstav. Le
la 1894 je skladatelj Gustav Mah
ler opereto Netopir sprejel celo v 
spored Hamburške opere. Netopir
ja so uprizarjali tudi pod drugi
mi imeni, tako Nočni ptiči. Vese 
la grofica. Čudovita noč. Suhi 
šampanjec, Vesela Rosalinda in 
Rusalinda.

Netopir kot balet Rosalinda pa 
je star največ šest let. Zamislil si 
ga je Roland tijjnd, ko je spoznal 
bogastvo plesnih možnosti spričo 
Straussovih znanih melodij. Leta 
1075 se je odzval vabilu Avstral
skega baleta in zanj priredil ba
let Rosalinda, hkrati pa še Le- 
harjevo Veselo vdovo. Srečno u 
bran tandem angleške trojke je 
uspel pripraviti tudi za današnji 
okus glasbenega občinstva aktual 
no. dovolj privlačno in prepričlji
vo predstavo, kajpada s spretni
mi dramaturškimi predelavami, ko- 
rejeturami libreta in domiselnim 
glasbenim kolažem. Celotno delo 
je potemtakem sad kolektivnega u 
stvar jan ja. Po odličnih avstralskih 
odmevih so Rosalindo uprizorili še 
v Londonu iti v ZDA. Ljubljanska 
predstava ie tetko ena prvih sploh.

Predstava Rosalinde, gledali smo 
jo z Lane Stranič (v alternaciji 
pleše Magda Vrhovec) in Judit 
Muronpi (v alternaciji pleše Da
nila Švara), z Mojmirom Lasanom, 
Mijom B■isailovičem. Vlastam De 
dvvičem tn v drugih vlogah s ce
lotnim ansamblom solistov in zbo
rom Baleta SNG. V zelo primerni 
zasedbi, v ustreznosti interpretacij 
likov: odličtu ie bila Judit Mu
ranjji kot služkinja Aelela. elegant 
na dama. pretkana svetovljanka 
Lane Stranič kot Rosalinda. pre 
pričljivi Dedovič kot Alfred. Ro
sa lindin bivši ljubimec . . .

Predstava Rosalinde je oživila 
podobo starega meščanskega Du 
vaja. z vsemi ve preveč pretres 
lijviini koketami, prevarami, ple 
si; s tisto dobrohotno ironijo, ki 
gledalca ne zavezuje v izrekanju 
obsodb na račun "pokvarjenosti* 
meščanske družbe, marveč jo brz
da sprejema leot pojavno značil- 
n st dobe. hi če je situacijska ko
mika v interpretaciji prepričljiva, 
če jo podpira dobra (dobro odigra
na) Straussova glasba, se občin
stvo predvsem — zabava. Ljub 
lansko rrrrr,stavo ie vodil dirigent 
M:'ivoi Surltek.

Med gostovanji v Cankarjevem 
d- mu ie . v zadniem času huda 
"konkurenca*: ne le. da so pred
stave vsak dan. marveč so tudi 
po dre. tri in celo štir istočasno. 
Fnm naj tedaj aledalec. ki ga za
nimal/. različne umetnice zvrsti, 
sploh še are? Če smo si v tei ve 
tiki ponudbi, kakršne še ni bilo v

Ljubljani, izbrali recital vietnam
skega pianista Dang Tliai Sova, 
smo se odločili pravilno, štitiin 
dvajsetletni pianist, učenec mo
skovskega konservatorija P. L Čaj
kovski, veliki konkurent in zmago
valec pred Ivom Pogorelieem v 
Varšavi, je povsem napolnil ve- 
liho dvorano CuniMrjevega doma. 
Tisoč petsto ljudi (Pogoreltč v 
lej dvorani še ni igral — tri reci
tale je imel v akustično precej 
slabši srednji dvorani)! Ali ra
dovednost prevladuje nad umet
nostjo samo? Ali je prinesena sla
va garant kvalitete in obel kul 
turnega doživetja? Ne bi radi pre 
več ugibali, a vendar je bilo po
udarjena. da je Vietnamec eaini 
•ipremagah Pogoreliča v Varšavi. 
In v tem smislu «pianističnega 
dvoboja» strip' šlišali" po" rečitdlu 
marsikatero opazko rtied občin
stvom. NafPččkrut 'čtš: «Boljši je 
od Pogoreliča». Sevtžtfd'šo fUlid' 
primerjanja skoroda nesmiselna; 
pri vrhunskih pianistih gre zd od 
tenkp v interpretacija)h za specia
lizacijo na posamezne avtorje, za 
osebne afinitete. . stilnosi progra
ma, kvaliteto klavirja, dvorane, 
celotne tštimunge* ipd. Zakaj bi 
govorili v športnem žargonu, ko 
še tam ni vselej jasno, kdo je bolj
ši. Toliko v oklepaju.

Dang Thai Son je prav gotovo 
vedel, kam prihaja in kakšen 
"predznak* ga spremlja. Zato lah
ko toliko bolj občudujemo njegovo 
izredno koncentracijo in sposob
nost premagovanja psihičnih pri
tiskov, kot pogoj za vrhunski na
stop, ki je sledil in očaral občin 
stvo, izzval buren skandirajoč a 
plavž in dva pianistova dodatka. 
Pianistični dogodek, z eno besedo, 
ie pripravil mali Vietnamec.

Začel je s Hag/lnovo sonato v 
F duru in pr m del sklenil z dol
go in bravurozno Schumannovo 
skladbo Karneval op. 9. Drugi del 
je zavzel Chopin: z dvema noktur
noma, valčkoma, balado in scher- 
zom ter mazurko, pravo paleto 
izraznih možnosti in oblik. Dang 
Thai Son e izvrsten pianist; z iz
redno tehnik' in presenetljivo spo
sobnostjo doživljanja in poustvar
janja stilno različnih del. Če smo 
v načinu interpretacije opazili ne
katere stične točke s Pogorevčevo 
igro (moskovska šola), je Vielna 
mec prevze' s sposobnostjo razu
mevanja evropske kulture, z ele
ganco njenega sprejemanja in pri
lagajanja.

Med gledališkimi gostovanji naj 
za zdaj omenimo predstavo Ra
janja Arthurja Schnitzlerja v izved
bi Slovenskega ljudskega gledali-, 
šča iz Celja. Delo je bilo. kot so 
ga reklamirali, do nedavnega pre
povedano, spričo nekaterih amo
ralnih*, recimo raje imoralizaior- 
skih» problemov. Govori namreč o 
nekaterih "čutnih slasteh» ob kon
cu prejšnjega stoletja. (Rajanje 
je nastalo leta 1896 97). Delo ak
tualizira nekatere moralne proble
me meščanske družbe v desetih 
prizorih, epizodah, v katerih so 
na bolj ali manj posrečen in iz
viren način zarisane variante do
življanja ljubezni, navezovanja sti
kov med moškim in žensko, lju
bimkanja.

Če delo razkriva moralne nor
me dobe, mu iz sedanje časovne 
distance ne moremo odreči aktual
nosti in drznosti, prizadevanja od
kriti in razkriti človekovo identi
teto. moralno goloto, dekadentnost 
fin de siecla, in ob tem hrepe
nenje po doživljanju čistega ču
stva. Vse se zdrobi i razblini: 
človek ni sposoben globoke lju
bezni ... Schnitzler.ievo Rajanje 
v režiji Francija Križaja ne mo
re skriti nekaterih pomanjkljivo
sti, zlasti ne šibkega ‘eksia. ohlap 
nosti dialogov, dolgočasja zdavnaj 
preseženih scen "posebnih sob*. 
Kot celota nima dovoli kritičnih 
(družbenih) dimenzij, da bi pre
vzelo. Gledalec se bolj ali manj — 
dolgočasi.

MARIJAN ZLOBEC

Simfonični večer in osrednja 
proslava dneva republike bo to. 
Simfonični orkester RTV Ljublja
na. mešani zbor Consortium mu- 
sieum. moški zbor Vinko Vodo
pivec, Slovenski oktet, mladinski 
zbor RTV Ljubljana ter vokalni 
solisti bodo pod vodstvom diri
genta Antona Nanuta predstavili 
Lidice Bohuslava Martinuja. kan
tato Mati Mar.jana Gabrijelčiča 
(za mezzosopran, otroški zbor, 
moški /bor in simfonični orke
ster), Hirošimo K. Pendereckega 
in kantato Svobodi Janija Goloba 
(za bas-bariton. recitatorja, me
šani zbor in simfonični orkester). 
Gabrijelčičeva in Golobova kan
tata bosta doživeli krstno izvedbo.

Večera simfonične glasbe bosta 
nocoj še v Murski Soboti in v 
Ljutomeru. Simfonični orkester 
Slovenske filharmonije bo dirigi
ral Samo Hubad. Baletna večera 
bosta nocoj v Trbovljah, jutri pa 
v Zagorju, srečanja pihalnih or
kestrov pa bodo v nedeijo: v Ce
lju.' kjer bo nastopi) Pihalni or
kester France Prešeren, v Šmar
jah pri Jelšah, kjer bo nastopila 
Rudarska godba Titovo Velenje, 
v Rogaški Slatini z nastopom De
lavske godbe Trbovlje in Moške
ga zbora Rogaška Slatina, ter v 
Slovenj Gradcu.

Celoten program »Revolucije in 
glasbe* se je začel /e J. novem
bra i «Rdečimi rožami* v Porto
rožu, z nastopom Tržaškega par
tizanskega pevskega zbora z nas
lovom »Pesmi svobodoljubnih na
rodov sveta* v Novem mestu, 
Ribnici in Kočevju z večerom 
komorne glasbe in plesa v Tol
minu in Desklah z večerom vo
kalno instrumentalne glasue na 
Ravnah na Koroškem, Prevaljali 
ter v Mariboru .jutri.

Iz tega programa naj omenimo 
ciklus pesmi za sopran in godal
ni orkester Mati Alojza Srobot 
niaka. Preludij Garcia Lorca Ma
rjana Gabrijelčiča — za tenor, 
ženski 'zbor, harfo in godala, kan
tato za mladinski zbor in orke 
ster Starka /a vasjo Vilka Uk
marja ter kantato /a zbor in or 
kester Jelenov žleb Radovana 
Gobca. Konccita "Pesem mladih* 
sta bila v Škofji Loki in Prva- 
čini, koncerta . »Večer zborovske

pesmi* pa v Novi Gorici in Aj
dovščini. M. Z.

V zagrebški umetnostni galeriji 
»Ulrich* so te dni pripraviti zelo 
zanimivo razstavo, ki nosi naslov 
»Neznane umetnine znanih umet
nikov*. Sicer ne gre za razstavo 
del kakih velikih mojstrov is pre
teklih stoletij, vendar pa za za
nimivo razstavo doslej neznanih 
del sicer znanih hrvaških slikar
jev kot so Auer, Babič, Hegedu- 
šič, Cmčič, Kljakovič, Kokotovič, 
Uzelac, Vidovič in drugi. Razsta
vo .je pripravila znana hrvaška 
strokovnjakinja za sodobno likov
no umetnost Ariana Kralj, ki je 
tudi kustos te zagrebške ustanove 
in ki .je rekla, da je zanimanje 
za razstavo daleč preseglo vsa 
njena pričakovanja.

RDIO

Ob »zahvalnem dnevu*, ki ga v ZDA slavijo danes, je zveza za vzrejo 
puranov poslala predsedniku Reaganu v dar lepega 22 kg težkega pura
na. Velikodušni predsednik je puranu velikodušno prizanesel. Nekoč je 
namreč med rezanjem takega purana stekla kri. Urezal se je bil v palec
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HVALEVREDNA POBUDA, KI JO TUDI Ml POSNEMAMO

Tur inska univerza za ostarele 
je dala doslej lepe rezultate
Kako človeku omogočiti, da se ne bo čutil odtujenega, izločenega ■ Prvo leto se 
je vpisalo na univerzo 200 slušateljev, letos jih je vpisanih ie kakih 3500

Problem ostarelih in osamlje
nih ljudi je v naši družbi čeda
lje bolj pereč. Posebno v velikih 
mestih jc vedno več osamljenih 
ostarelih ljudi, celo že betežnih 
starcev, ki preživljajo dolge dne
ve na klopeh po parkih, dokler 
jim vreme to dopušča, sicer pa 
v zakajenih gostilnan ali barih, 
kjer jim .je edino razvedrilo par 
ti.-a na kvarte z. vrstniki. Ki jih 
vse tare skupna mera — same 
ta, dolgočasje. Ta problem je še 
posebno pereč v našem mestu, v 
Trstu, ki je znano kot mesto star
cev, saj ie Trst tisto mesto v 
Italiji, kjer števJo upokojencev 
krepko prekaša število ljudi v 
delovnem odnosu, torej še ak 
timih ljudi. V splošnem, tako v 
Tistij kot. po drugih mestih in
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Zadnji dnevi 
reklamne prodaje 
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prihranki
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980.000
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posamezni divani
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velikih središčih pa je kaj malo 
ali slabo poskrbljeno za te ljudi, 
ki se čutijo odrinjene iz družbe, 
nepotrebne, pa čeprav so tej druž
bi dali vse, kar so imeli, pa če
prav sloni relativno blagostanje 
sedanje generacije na plodovih 
njihovih naporov.

Pred nedavnim zrno v Trstu 
debili ustanovo, ki daj vsaj de 
loma in zelo pozitivno poseže v 
to ozračje, v te odnose. Gre za 
nekakšno univerzo za ostarele 
Ker je pobuda razmeroma nova, 
še ne moremo govoriti o njenih 
velikih ali manjših rezultatih, o 
ustreli ali neuspeli pobudi, da bi 
nas jutrišnji dan. da bi nas po
znejše izkušnje ne demantirale. 
/Ldo se bomo raje ustalili, seve 
da v vzpodbudo nam. uri podob- 
pi. pobudi, ki .je dtelgj dosegla 
že lepe rezultate in za katoro bi 
mogli reči. da opravičuje, svoj ob
stoj Še več, govorili bomo o po
budi. ki bi verjetno mogla biti 
tudi drugim v zgled, pa čeprav 
se je tudi sama zgledovala po 

,firijgill, • kajti prva »univerza za 
ostarele* je nastala pred kakimi 
deset;nii leti v Parizu ip ie v ve 
liki francoski metropoli dala iz
redne rezultate, pa čeprav hkra 
(.i ni, mogla in ne bo mogla ni
koli zajeti vse generacije, ki je 
iz aktivnega življenja odpisana

Sicer pa se ustavimo pri [»bu
di. ki na.j bi bila tudi nam v 
zgled. V mislili imamo univerzo 
za ostarele v Turinu, univerzo 
za upokojence. Univerza, da jo 
tako imenujemo, za ostarele v 
Turinu jo bila ustanovljena pred 
tremi leti. Čeprav so bili pobud
niki te ustanove v začetku nav
dušeni. nato pa tudi nekoliko 
skeptično razpoloženi, se lahko se
da i pohvalijo, da je bila pobuda 
posrečena, kajti rezultati so ne
verjetno pozitivni. Kg so to "uni
verzo za ostarele in upokojence* 
leta 1980 ustanovili, se je panju 
vpisalo 200 slušateljev. Če pomi 
slimo. da je Turin mesto, ki šteje 
prebivalcev za obilne štiri Tr
ste in da .je okoli Turina še vr
sta večjih in manjših središč, 
kjer živi prav tako veliko osta
relih ljudi in upokojencev, je bil, 
prvi vpis skromen. Toda ze leto 
pozneje, torej lani je bilo tia uni
verzi vpisanih že 3000 slušateljev, 
doslej pa ,se je v »novo šolsko 
leto* vpisalo že 3500 slušatelje*'. 
To pa so številke, ki lahko nav
dušijo pobudnike in tudi tiste 
ljudi.' ki jim je ua skrbi življe
nje upokojencev in ostarelih lju 
di nasploh. Vseh "tečajev* .je na 
torinski »univerzi* kar 79. prav 
tako je tudi zelo različna starost 
slušateljev, torej vpisanih »štu
dentov*. saj se je na to univer
zo vpisalo nekaj razmeroma mla
dih slušateljev, ki so komaj pre 
koračili 40. leto starosti, so pa 
tudi redni slušatelji, ki so pre
koračili 80. teto starosti.

»Starešina* vseh »študentov* na
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visoka moda in konfekcija po naročilu

tej univerzi .je vsekakor Jean Mo
retti, ki .je že slavil svoj stoti 
rojstni dan.

Na univerzi poučujejo ali bolje 
predavajo priznani italijanski u- 
niyerzitcl.ru profesorji in docenti, 
ki prihajajo v Turih tudi iz dru
gih univerz v Piemontu. Rektor 
te edinstvene univerze pa je 
prof. Giorgio Cavutlo. ki je bil 
do‘ga leta docent na turinski uni
verzi.

Ideja in nato zavzetost za usta
novitev te univerze .je prišla iz 
vrst domačih, torinskih psiholo
gov in socialnih delavcev, ki so 
se ured (»tirni leti sestali na ne 
kakšnem kongresu, kjer jo bila 
glavna tema problem ostarelih, 
seveda s psihološkega in social 
nega vidika. Razprava na tem 
zasedanju je nekatere tako nav
dušila. da so se predloga lotili 
zares in resno, in rezultat njiho
ve zavzetostj ie J(ji)a,vUsta ovilev 
univerze o kateri "e danes go 
vori z vsem navdušenjem Rek
tor univerze že omznleni prot. 
Giorgio Cavallo meni, da "je to 
univerza humanosti, človeškosti, 
in nobena univerza v Italiji ni 
roa takšne karakteristike, takšnih 
ciljev*.

Druga značilnost te univerze je 
ta, da se na njej slušatelji ne 
pripravljajo za neki konkreten po
klic, da bi namreč jutri, po kon
čanem šolanju, zasedli kako de
lovno mesto, ki zahteva *ak< stro
kovno izobrazbo. Tega ti sluša 
tel ji niti ne potrebujejo, pač'-pa 
jim znanje, jim globlja kulture 
služi za to. da Jaze živijo: da- se 
lažje vživro -v sedanjo družbo.- v 
sedanjo vedno Zahtevnejšo stvar
nost, da morejo v tej stvarnosti 
bolj harmonfčno živeti, seveda 
brez predsodkov brez občutka 
manjvrednosti, ker «iih je čas pre
hitel*. »ker jih je družba kot ne
potrebne odrinila, izločila*.

Rekli smo že. da ie na tej uni
verzi zelo veliko "tečajev*. Kar 
79. Toda ne smemo misliti, da gre 
za tolikšno število nepolnih teča
jev, saj bi teh bilo že veliko pre
več. Učni program se drži splo 
šnili pravil tradicionalnih snovi 
in tako se priletni slušatelji na 
tej univerzi spoznavajo z zgodo
vino svojega mesta, tore. Turina, 
pa tudi z' bogato zgodovin' Pie 
motita, ki je nekoč' bil pojem zgo
dovinske samostojnosti, nadalje se 
slušatelji spoznavajo z italijan
skim literarnim Itogastvom, ki ga, 
kot vemo. ni malo. Končno, se no 
želji vsakega posameznika s po 
znavajo z zgodovino Italije ter 
tudi z - aktualnimi problemi, Skrat
ka slušatelji pridobivajo na zna 
nju. pridobivajo na kulturnem ob
segu. kot temu tudi rečejo tako 
da se lahko znajdejo v kalen 
koli družbi, da se lahko spustijo 
v razpravo tudi s komevKoii brez 
predsodkov, brez strahu.

In še neKaj je. kar ;e vredno 
pri tem omeniti. Čeprav smo re
kli, da se na tej um verzi na 
usposabljajo ljudje za kako sluz 
bo, za kako zaposlitev, so tudi 
izjeme, kajti meri odraslimi, re
kli bi med že priletnimi slušate 
lji je tudi kak manj star človek, 
ld si z novim znanjem more naj
ti priložnostno zaposlitev, vendar 
mu univerza kot taka tega ne za
gotavlja.

Da je pobuda v Turinu uspela, 
nam potrjuje tudi dejstvo, da se 
je razširila tudi v druga mesta 
Piemonta, na primer v mesta 
Asti, Suša, Casale Monlerrato 
in drugam. Pobuda ima žago 
tovljeno bodočnost, ker so vsi ti
sti, ki obiskujejo univerzo, navdu
šeni in njihovo število je vsako 
leto večje. Ob zaključku tečajev 
udeleženci ne dobijo doktorske di 
plome, ampak le potrdilo, da so 
obiskovali univerzo z dobrim ali 
odličnim uspehom. Ta kos pa
pirja pa simbolično ponazarja do 
šego določenega prostora v druž
bi in prepričanje, da niso osam
ljeni, emarginirani, temveč živi, 
aktivni M. P.

ITALIJANSKA TV 
Prvi kanal

12.30 Šola in vzgoja: Oddaja za 
kmetovalce

13.00 Italijanska kronika
13.25 Vremenske razmere
13.30 Dnevnik
14.00 Nadaljevanka »I Nicotera* - 

9. del
14.30 Danes v parlamentu
14.40 Varjetejski program - »Pri

zma*
15.00 Šola in vzgoja
15.30 »Ob koncu zime* - TV film 

iz serije »Piccole donne*
16.15 Risanka
16.25 »Cirkus Centrom iz Prage* - 

1. del iz serije »Cirkusi sveta*
17.00 Dnevnik - kratke vesti 
17.05 Neposredno iz studia 
17.10 Risanka
18.00 TV film iz serije »Dick Tur- 

pin*
18.20 Sever kliče Jug . Jug kliče 

Sever
18.50 «Happy magic* - iz serije 

»Fonzie* - TV film 
19.45 Almanah in vremenska slika
20.00 Dnevnik
20.30 »Confessione di un Commis- 

sario di polizia al Procura 
tore della Repubblica* - film 
dossier - Režija: Damiano 
Damiani. Nastopajo: Franco 
Nero. Martin Balsam, Mari- 
lu Tolo, Claudio Gora, Miche- 
le Gammino

22.15 Dnevnik
22.25 Dossier o filmu »Confessione 
U v di un Cornmjssarios-
23.80 Dnevnik - Dahes v parlamen

tu in (Temenska slika
Drugi kanal

12.30 Opoldanski program
13.00 Dnevnik ob 13. uri
13.30 šola, muzej in teritorij - 

vzgojna oddaja
14.00 »Tandem* - Neposredno iz

studia
14.20 Risanka
14.40 TV film iz serije »Vivendo 

il passato*
15.40 Risanka
16.00 šola in vzgoja
16.30 Garaža - vmes TV film iz se 

rije »čarovnik Merlin*
17.30 Dnevnik - kratke vesli 
17.35 Iz parlamenta
17.40 Tretja stran
18.40 Dnevnik - Šport
18.50 TV filrr iz serije »Codice ros 

so fuoco*
19 45 Dnevnik
20.30 Dogodki in osebnosti tedna
21.20 Srečanje s kinematografijo - 

Filmi, ki jih bomo videli na 
velikem zaslonu

21.25 »Planet Toth* T Vse o Toto- 
ju - 7. nadaljevanje
Na sporedu je ponovno sre
čanje z velikim Italijanskim 
filmskim in odrskim umetni
kom. Tolo jem. pač v seriji 
25 oddaj, ki jih je italijan
ska televizija namenj|la spo
znavanju tega umetnika. kot' 
umetnika in tudi kot člove
ka, saj se ob vsakem takem 
Srečanju z njegov imi deli sre 
čarno z njim tudi v obliki 
intervjujev, izjav in pričanj 
njegovih sodobnikov, njego
vih sodelavcev Danes se bo
mo s tem neapeljskim umet
nikom sporna vili tudi nreko 
odtomkov iz filmov »Fifa e 
arena* ter «Toto Tarzan*

22 15 Dnevmk
22.25 šoorjri dnevnik

Kronike H šporini dogodki 
tedna - Fieti: košarka: Bi- 
nova Rieti - Fon te San Be- 
nedefto

i 23.35 Dnevnic • zadnje vest'
Tretji' kanal

17.30 »i2 violončelov* - Igra fil
harmonični orkester iz Ber 
lina

18.00 »Uno spaz.io per i sogni»- - 
baletna oddaja

18.30 Glasbena oddaja
19.00 TV dnevnik
19.30 Deželri program
20.05 Šola in vzgoja - «Učimo se 

z igro*
20.40 Komična oddaja
21.40 TV dnevnik
22.15 »Aliče non abita piu qui» - 

film, ki ga je režiral Martin 
Scarsese. V njem nastopajo: 
Ellen Burstyn, Kris Krištof 
ferson. Billy Green Bush, 
Diane Ladd
JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljana

8.35 in 10.35 TV v šoli
15.25 šolska TV
16.55 Poročila
17.00 ZB1S - Vida Jeraj: Bajke 

med rožami
17.15 Zapisi za mlade: Rado Si

moniti
17.55 Mozaik kratkega filma: Ni 

prostora za strahopetne, ka
nadski film

18.25 Pomurski obzornik
18.40 Na sedmi stezi 

Novembrska oddaja Na sed
mi stezi bo tako, kot je že 
v navadi v celoti posvečena 
alpskemu smučanju. Bolje 
povedano pripravam naših 
tekmovalcev pred novo sezo 
no, njihovim željam in tudi 
težavam. Glede n; to, da je 
fante in dekleta zelo težko 
dobiti vse na enem mestu, 
smo izkoristili ljubljanski 
smučarski sejem na Gospo 
darskem razstavišču, kjer sta 
sg mudili tudi obe reprezen
tanci in vodstvi in kar tam 
v improviziranem studiu po
sneli ogrodje oddaje. Stane 
Škodlar in Vanja Valič bosta 
z dokončno pripravo oddaje 
imela sicer še mnogo dela, 
in upamo, da bo ob novinar 
skem prispevku Marka Rož
mana in Mihe Žibrata vred
no ogleda

19.10 Risanka
19.24 TV ir radio nocoj
19.26 Zrno do zrna
19.30 TV dnevnik
19.55 Vreme
20.00 Bobu bob, notranjepolitična 

oddaja

Koper
13.30 in 16.30 Odprta meja

Danes bodo v okviru Odprte me
je med drugimi tudi naslednje 
vesti:
GORICA — Prva obletnica Kultur

nega doma
GABRJE — Kuharski tečaji 
TRST — Meduze

17.00 Z nami pred kamero - odda 
ja v živo - vodi Roberto Bat 
telit

17.05 TV šola*
17.30 TIT) novice
18.00 Nesrečniki - V. del TV na

daljevanke
19.00 Burogol
19.30 fVD Stičišče

Turistični vodič • v sodelova 
, n’u o Kompasom Jugosla 

vi;a
20.15 V adi policaji serijski film
21.15 TVD danes
21.30 KHo po-na umetnost?

Zagreb
17 30 Videostrani
17-15 Troieva tidn:ava 
13.25 Kronik? občine Split
18 4R Humor Vojvodine
19 30 TV dnevnik
20 00 Srekter. politični magazin
21 05 Nasmehnite se. prosim kriz

TRST A
7.00, 8.00, 10j». 13.00. 14.00.

17 00, 19.00 Poročila: 7.20 Dobro 
jutro po naše; 8.10 Almanah- Slo
venci v Združenih državah Ame
rike in njihova dejavnost med 
prvo svetovno vojno; 8.45 Glasbe 
na matineja: 10.10 S koncertnega 
in opernega repertoarja. 11.30 
Poklnevniški razgledi: Beležka;
12,00 Na goriškem valu: 12.40 
Tržaški oktet in cerkveni zbor iz 
Rojana: 13.20 Glasba po leBali: 
14 10 Roman v nadalj,: V Lev 
stik: »Zapiski Tine Gramontove*; 
14.30 Otroški kotiček: »To ie (ta 
laž!*: 15.00 Beseda ni konj; 16.00 
Almanah: Dodaj ž,iyijenje letom, 
ne samo leta življenui!; 16 35 In
strumentalni solisti; 17.10 Komor
ni orkester Radiotelevizije Lju
bljana: 18.00 Četrtkova srečanja: 
18.20 Priljubljeni motivi.

KOPER
(Slovenski program)

6.00, 6.30, 7.15, 13.00, 14.00 Po
ročila: 16.00 Primorski dnevnik,
6.45 Cestne razmere; 7.00 Nasvet 
Radia Koper: 7:06 Filmski spo 
red: 7.25 Dnevni radijski in' TV 
spored: 7.28 Zaključek; 7.30 Val 
202; 13.00 Na valu Radia Koper;
13.15 Pojdimo v kino: 13.30 Za
nimivosti; 13.45 Nasvet Radia Ko
per: 14.10 Predstavitev oddaj in 
glasbene želje poslušalcev; i4.30 
Mladi izvajalci: 15.00 Dogodki in 
odmevi; 15.30 Glasba po želvah;
16.15 Aktualna tema; 16.30 Obja 
ve in glasba; 16.40 Danes ? na 
mi..,; 16.55 Zaključek s pregle
dom novic.

KOPER
(Itali)onskl program)

6.30, 7.30, 8.30, 9.30, 10.30. 11.30,.
12.30, 13.30, 14.30, 15.30, 16.30.
17.30, 18.30 Radijski dnevnik: 6.00 
- 9.30 Jutranji variete; 9.32 Lu- 
cianovi dopisniki; 10.00 Glasba in 
besedilo; 10.10 Leteči zmaj; 10.32 
Dobrodošli v Jugoslavijo; 10.35 
Glasbeni prostor; 1L00 Kim svet 
mladih: 11.32 Pesem tedna:. 12.05 
Glasba po željah: 15.00 Leteči 
zmaj; 15.32 Crash; 16.00 Knjižna- 
oddaja; 16.45 Istrske pesmi 17.00 
Prosti čas; 18.15 Glasba country:
13.45 Slišimo se zopet jutri.

RADIO 1
7.00, 8.00 10.00. 12.00, 13.00.

15.00. 17.00. 19 00 Poročila: 6.00 - 
9 00 Jutranji program; 9.02 Ne 
posredno iž studia; 9.58 Zeleni 
val: 10.30 Glasbena oddaja; 11.10 
Glasba m teksti... Cristiana Mi 
nellona: 11.34 Radijska nadalje 
vanka: 11.58 Zeleni val: 1203 Ul 
Asiago Tenda: 12.58 Zeleni val;.
13.35 Mastar glasbena oddaja: 
14 28 Marcondirondirondella; 15.03 
Znanstveno oddaia: 16.00 R pa 
ginone. 17.30 Master under 18
18.05 Glasbena oddaja: 19.25 Na 
božna oddaja: 19.30 Jazzovska 
glasba: 20.00 »Ribiči* - tridejan- 
ka Raffaela Vivianija: 21.40 Glas 
beni odmor: 21 52 Objektiv Evro 
pe. 22.27 Audiobox- ^pecial: 22.50 
Danes v parlamentu: 23.10 Tele 
tonski pogovor neposredno iz 
studia.

LJUBLJANA
6.00, 6.30. 7.00. 8.00. 9.00. 10.00.

11.00. 12.00. 14.00. 19.00. 21.00,
22.00. 23.00 Poročila: 6.10 in 6.45 
Prometne informacije: 6.20 Re 
kreacija, 6.50 Dobro jutro, otro 
ci; 7.25 Iz naših sporedov. 7.50 
Z radiom na poti: 8.05 Radijska 
šola za višjo stopnjo: 8.35 Mladi 
na poje: 9 05 Glasbena matineja-
10.05 Rezervirano za...: 11.05 G-er 
shvvin: kubanska uvertura. Arne 
rikanec v Parizu; 11.35 Naše pes 
mi in plesi: 12.10 Znane melodije- 
12.30 Kmetijski nasveti: 12 40 Od 
vasi do vasi: 13.00 Danes do 13. 
ure: 13.20 Obvestila in zabavna 
glasba: 13.30 Priporočajo vam....
14.05 Enajsta šola: 14.20 Koncert 
za mlade poslušalce; 14.40 Jezi 
kovni pogovori: 14..55 Minute za 
EP; 15.00 Dogodki in odmevi 
15.50 Radio danes, radio iutri. 
16.00 Vrtiljak: 17.00 Studio ob 17 
uri: 18.00 Dobri znanci; 18.15 Lo 
kalne radijske postaje; 18.35 Mi
nute s pianistko Diko Rančigaj.
19.35 Lahko noč, otroci: 19.45 Mi
nute z ansamblom Mojmira Se 
peta: 20.00 četrtkov večer donia 
čih: 21.05 Literarni večer; 21.45 
Lepe melodije: 22,15 Informativ
na oddaja; 22.25 Iz naših spore 
dov; 22.30 Plesna glasba: 23.Or 
Lirični utrinki; 23.10 Mozaik lah 
ke glasbe.
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Tesen poraz Rome in katastrofa Sarajeva
Italijani se vračajo z gostovanja v Kolnu dokaj optimistično razpoloženi 
Zelo bedna predstava Sarajevčanov, ki skoraj gotovo zapuščajo tekmovanje

Katastrofa Sarajeva in tesen poraz Rome sta značilnosti sinočnje
ga kola, oziroma prve tekme v okviru osmine finala pokala UEFA. 
Sarajevčani so gotovo že izločeni iz nadaljnjega tekmovanja, Roma 
pa lahko še vedno upa. na napredovanje, čeprav bo v Rimu težko. 
Tako torej: Jugoslavija je skoraj že matematično izgubila še edinega 
svojega predstavnika v evropskih pokalih, kar je zgovoren pokazatelj 
tega, kje se sedaj nahaja «jugo - nogomet«, oziroma kaj velja.
Koln — Roma 1:0 (1:0)

KOLN: Schumacher, Presti n. Zim 
mermann. Cullmann, Steiner, Ko- 
nopka, Bonhof, Šljivo, Fischer, En 
gels, Allofs.

ROMA: Tancredi, Nela, Viercho- 
wod. Ancelotti, Falcao, Maldera,
Iorio (v 46. min. Chierico). Proha- 
ska, Pruzzo, Di Bartolomei, Conti.

SODNLK: Vautrot (Francija)
Če bi hoteli soditi po sinočnjem 

srečanju med Kolnom in Romo, se 
nam ne bi moglo zdeti nič čudnega, 
zakaj v Zahodni Nemčiji upada šte
vilo gledalcev. Tekma je bila nam
reč nasploh sila poprečna in ne eni 
ne drugi niso pokazali nič posebne 
ga. Vendar treba takoj povedati, da 
.je bilo domače moštvo brez treh 
standardnih igralcev, Littbarskega,
Stracka in Wilimer.ja, ki so jih za
menjali «veterani» Zimmermann,
Bonhof in Cullman, zato si lahko 
nadejamo, da bo v povratnem o- 
bračunu 8. decembra v Rimu dru
gačna pesem, še posebno glede na 
to, da bodo morali Liedhotmovi va 
rovanci 'edaj napadati, da nadok
nadijo gol razlike.

Roma sinoči ni razočarala in je 
imela celo nekaj več ugodnih pri 
ložnosti od domačinov Prvih pet 
najst minut je bila igra precej ize
načena, nakar je Koln ostreje pri
tisnil in vse redkejše protinapade 
Rome učinkovito zaustavljal z off 
sideom. V 23. min. lahko tudi po
vede vendar je Engels streljal /.a 
las mimo vrat. Takoj zatem je 
Schumacher, ki je bil gotovo naj
boljši na igrišču, rešil pred Ioriom.
Nato je Falcao posredoval na sami 
gol-črti, deset minut kasneje pa 
je Kčln po podaji Fischerja v ka
zenski prostor povedel s strelom z 
glavo Allofsa.

VČERAJŠNJI IZIDI
Servette (Švi.) — 

Bohemians (ČSSR) 
Anderlecht (Bel.) — 

SARAJEVO (Jug.)
Sevilla (Šp.) — 

Kaiserslautern (ZRN) 
Ziirich (Švi.) —

Benfica (Port.)
Bordeaux (Fr.) — 

Universitatea (Rom.)
Koln (ZRN) - ROMA (It.) 
Dundee United (Škot.) — 

Werder Bremen (ZRN) 
Spartak Moskva (SZ) — 

Valencia (Šp.)

1:0

1:0
1:0

V drugem polčasu je bila igra 
še bolj raztrgana, ostra, prekrški 
in prekinitve so si sledile ena za 
drugo. Zgledalo je, kot da se do
mačinom nikamor ne mudi, kar je 
Romi očitno samo prijalo. Velja o- 
meniti strel Pruzza, ki je šel le 
za las nad prečko, nov odločen po 
seg Schumacherja pred Falcaom. 
ki se je proti koncu tekme znova 
izkaza! z močnim strelom. Prav 
v zadnjih minutah se je srečanje 
znova razživelo, najlepšo priložnost 
pa .je imel bivši jugoslovanski re
prezentant Šljivo, ki je oo lepi 
podaji prišel trenutek prepozno, 
in slabo zadel žogo, ki se .je visoko 
odbila. Lahko rečemo, da sta si bili 
ekipi precej nasploh precej enako
vredni, zato je tudi tvegana kakr

šnakoli napoved, kako se bo konča
10 čez dva tedna v Rimu.

Anderlecht — Sarajevo 6:1 
(5:1)

STRELCI: v 5. in 25. min. Loža 
no, v 31. in 38. min. Vandenbergh, v 
40. min. Jozič, v 43. min. Vercaute- 
ren, v 59. min. Radeljaš (avtogol).

ANDERLECHT: Muneron, Peru- 
zovič. Hansen, Lozano (od 86. min. 
Degrot), De Groote, Vercauteren, 
Olsen, Hovkens, Vandenbergh (od 
70. minuti Czerniatinsky), Coeck, 
Brylle.

SARAJEVO: Janjuš, Radeljaš, Ka- 
petanovie, Vidovič, Ferhatovič, Had- 
žibegič, Sušič, Janjoš (od 46. min. 
Božovič), Hadžialagič (od 59. min. 
Smajič), Lukič, Jozič.

SODNIK: Fredricsson (šve.). 
BRUSELJ — Nogometaši Sarajeva 

so na svojem gostovanju v Belgiji 
v okviru prve tekme v osmini fina
la pokala UEFA doživeli pravo kata
strofo. Rezultat pa' bi bil lahko še 
hujši, ako ne bi domačini zastrelja-
11 nekaj izrednih priložnosti, med te

mi tudi 11-metrovko z Ložanom, ki 
pa jo je vratar Janjuš dobro ubra
nil. Kaj potem povedati o tej tekmi?

Takoj na začetku je bilo videti, 
da bodo Sarajevčani igrali podre
jeno vlogo, saj so bili Belgijci hi
trejši in prodornejši, obrambna vr
sta gostov pa zelo slaba, s »stebro
ma* reprezentance Ferhatovičem in 
Hadžibegičem na čelu. Le malokrat 
smo bili priče takemu poigravanju 
in negostoljubnosti domačinov. An
derlecht je v prvem polčasu docela 
osmešil svoje goste, pri katerih je 
Sušič po dobrem zametku spomnil na 
«španske čase*. Skratka, Sarajevo 
je že izločeno iz tega evropskega po
kala in upati je, da bodo jugoslo
vanski nogometaši na domačem igri
šču vsaj delno popravili sinočnji 
slab vtis. Kajti o katastrofi ne gre 
govoriti samo glede rezultata, ampak 
predvsem zaradi igre. ki je bila 
brez vsakega koncepta. Kljub šestim 
golom ni bil vratar Janjuš med 
slabšima v moštvu, mogoče je bil 
celo najbolj za na žen posameznik Sa
rajeva. In to že pove vse.
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SMUČANJE SUPER VELESLALOM V B0RMIU

Zmagoslavje švicarskih smučarjev
Tudi Jugoslovani zadovoljili, Kuralt 5., Strel 8., Benedik 15. 
Križaj in Franko odstopila - Optimizem v italijanskem taboru

BORMIO — Izreden uspeh švi
carskih smučarjev, slavje Jugoslo
vanov in optimizem v italijanski 
ekipi: to so tri glavne značilnosti 
včerajšnjega super veleslaloma v 
Bormiu, ki je veljal za nagrado 
«World Series». Švicarji so že ta
koj na začetku sezone dokazali, da 
so v izredni formi in bodo brez 
dvoma glavni tekmeci bratoma 
Mahre in Stenmarku v tekmovanju 
za svetovni pokal. Edina uganka je 
v tem, ali bodo to formo ohranili 
tudi do konca leta in v začetku 
prihodnjega, ko se bo o vsem od
ločalo.

V super veleslalbmu je včeraj 
zmagal Zurbriggen, ki je ponovil 
torkov uspeh Erike Hess. Zurbrig
gen, ki je znan tudi kot dober smu 
kač, je na cilju prehitel rojaka 
Gaspoza za skoraj 70 stotink se
kunde. Na tretje mesto se je uvr
stil Julen; na četrto pa Liischer, 
ki'je p6 dveh »nesrečnih* sezonah 
spet v formi.

Presenetljivi peti je. bil Jože Ku
ralt. Ali se bo Jožetu letaš ven-

mmm
Proti San Marcu je Zarja v nedeljo doživela že tretji letošnji poraz 

na domačem igrišču

darle odprlo? Ali bo imel več sre
če in bo redkeje odstopal? Če bo 
tako, potem ima jugoslovanska smu
čarska reprezentanca adut več, kaj
ti Kuralt spada v tisto kategorijo 
smučarjev, ki po svojem znanju 
sodijo v sam vrh. Tudi Boris Strel 
se je včeraj izkazal in zasedel asmo 
mesto, medtem ko je za pravi pod
vig poskrbel Grega Benedik, ki je 
bil z visoko stratno številko pet
najsti in je po vmesnem času, ko 
je bil med zadnjimi, smučal zares 
izredno. Dobro se je izkazal tudi 
mladi Rok Petrovič z dvajsetim 
mestom. Žal pa sta morala Bojan 
Križaj in Jure Franko odstopiti, 
vendar bosta imela do nedelje še 
dovolj priložnosti, da se izkažeta.

Italijani so letos prenovili in po
mladili svoje vrste, tako da ne 
morejo pričakovati vidnejših rezul
tatov, kar je bilo opaziti tudi vče
raj. Kljub temu imajo nekateri smu
čarji rožnate" perspektive in včeraj 
je presenetil Erlacher s 13. mestom, 
Kerschbaumer pa je bil 16. Danes 
bo na sporedu počitek, v petek pa 
se bodo smučarke pomerile v sla
lomu.

Vrstni red
1. Zurbriggen (Švi.) 1*51"29
2. Gaspoz (Švi.) 1"51”95
3. Julen (Švi.) 1’52”28
4. Liischer (Švi.) 1’52"45
5. Kuralt (Jug.) 1’53"13
8. Strel (Jug.) 1'53"67

13. Erlacher (It.) 1’54”18
15. Benedik (Jug.) 1'54"36

SKUPNA LESTVICA
1. Švica 34 točk: 2. Francija 10, 

3. ZRN 8; 4. ČSSR 6; 5. Jugoslavija 
in Avstrija 5; 7. Italija 4 točke.

NOGOMET
ITALIJANSKI POKAL

Triestina - Parma
V šestnajstini finala italijanskega 

nogometnega pokala bo danes Trie
stina igrala povratno srečanje pro
ti Parmi, proti kateri je v prvi 
tekmi izgubila s 3:1.

Srečanje v Trstu se bo pričelo ob 
14.30.

proti domačemu Vasasu z 0:1, Ga- 
lenika pa prav tako v gosteh proti 
češkoslovaški ekipi žiline z 0:2.

LESTVICA
Žilina
Vasas
Galenika
Verona

TENIS

6:2
4:2
3:4
1:6

TURNIR V SYDNEYU

Jaušovčeva izločena
SYDNEY — Na teniškem turnir

ju v Sydneyu se nadaljujejo prese
nečenja, saj so bile včeraj izločene 
kar tri nosilke skupine Shriverjeva 
(štev. 4), Jaušovčeva (štev. 8) m 
Smithova (štev. 10) Američanko 
Pam Shriver je izločila rojakinja 
Kiyomura s1'6:4, 6:2, Mirna Jaušo
vec je izgubila proti Kohde (ZRN) 
s 6:2, 6:4 in Smith proti Allenovi 
(ZDA) s'6:4', 6:1

KOŠARKA SINOČI V PRVENSTVU A l LICE

Tržačanom (kljub slabi igri) novi točki
Doma so premagali skromno moštvo Leboleja ■ Fabbricatore zopet ugodno 

presenetil ■ Goriški San Benedetto drevi v gosteh proti Binovi

BIC — Lebole 80:71 (36:38)
BIC: Harper 16 (2:3), Robinson 12 

(4:7), Bertolotti 16 (2:2), Tonut 8. 
Valenti 12, Fabbricatore 14 (0:1), 
Čuk, Zarotti, Agostinis, Floridan.

LEBOLE: Dalla Costa, Milani, 
Casarin 2, Lanza 17 (3:4), Facchin, 
Hollis 26, Bradley 15 (1:6), Teso 3 
(1:3), Rigo 2. Bosio 6 (2:3).

SODNIKA: Rotondo iz Bologne in 
Dal Fiume iz Imole.

PON: Bertolotti
Po eni najslabših tekem, ki smo 

jih letos videli v Trstu, je Bic z 
izredno težavo premagal dokaj šib
ko ekipo Lebole iz Mester. Tržača
ni so odigrali eno slabših tekem v 
prvenstvu in predvsem v prvem pol
času igrali na izredno nizki ravni.

IZIDI 13. KOLA
Bic - Lebole 80:71
Berloni - Scavollni 84:93
Carrera - Ford 79:81
Cidneo - Billy 73:67
Ho"ky - Bancoroma 58:77
Latte Sole - Sinudyne 93:95
Caglva - Peroni 83:74
Blnova - S. Benedetto danes

LESTVICA
Banroroma Rim 22: Berionl Tu

rin, Bill.v Milan, Ford Cantn in 
Scavollni Pesaro 18: Cidneo Bre
scia. Sinudyne Bologna In Cae‘va 
Varese lfi: Peroni Livorno in Bic 
Trst 12; Honky Fabriano 10; Car- 
rera Benetke, Latte Sole Bologna In 
Lebole Mestre 8: San Benedetto Go
rica 8; Blnova Rieti 0.

San Benedetto in Blnova imata 
tekmo manj.

PRIHODNJE KOLO (28. 11.)
Sinud.vne - Bic; Ford - ScavoFni; 

Cidneo - Carrera; San Benedetto - 
Latte Sole; Honky - Blnova; Pero
ni - Billv; Lebole - Berloni; Ban- 
coroma - Caglva.

Gostje so tako, praktično le s tre
mi igralci (oba Američana in mla
di dolgin Lanza), vodili ves prvi 
polčas in so se tudi v drugem de
lu vse do zaključnih minut enako
vredno upirali tehnično boljšim na
sprotnikom.

K sreči sta tokrat v tržaški eki
pi zaigrala zelo dobro oba brka Va
lenti in Fabbricatore, ki sta prak
tično sama prevzela vso odgovor
nost v prvem polčasu, ko so na
sprotniki vodili tudi z desetimi toč
kami prednosti. V drugem delu so 
zaigrali nekoliko bolje še Bsrtolot- 
ti. Harper in Robinson in tako je 
Biču usnelo. sicer s težavo prema
gati šibkega nasprotnika. (Marko) 

• * * " H" ‘* ■“
Goriški San Benedetto bo igral 

drevi v gosteh proti Binovi iz Rie-

tija. Goričani so v tem srečanju 
favoriti.

Od ostalih sinočnjih tekmah velja 
omeniti izredno dragoceno zmago 
Skansijevega Scavolinija v Turinu 
proti Berloni ju. Zopet je odlično i- 
gral Kičanovič (28 točk). Izkazal se 
je tudi Jerkov (22).

Po tem kolu je Bancoroma z zma
go v gosteh še povečala prednost 
na vrhu skupne lestvice.

V PRVENSTVU A 2 LIGE

Tanjevičev Indesit 
zopet uspešen

Tanjevičev Indesit je sinoči do
ma premagal moštvo Cantine Riuni- 
te in se ustalil na sredini lestvice.

IZIDI 13. KOLA
Brillante - Mangiaebevi 106:92; 

Rapident - Benetton 80:78; Sapori - 
Bartolini 88:80; Eagle - Sacramora 
78:73; Sav . Farrow's 100:87; Ital- 
cable - AP Udinese 73:75; Cover-

jeans - Selečo 103:117; Indesit - 
Cantine Riunite 84; 70.

LESTVICA
Sav Bergamo 22; Selečo Neapelj 

20; Brillante Forli in Eagle Vige- 
vano 18; Bartolini Brindisi 16; In
desit Caserta, Cantine Riundte Reg- 
gio Emiiia, Sapori Siena, Rapident 
Livorno in AP Udinese Videm 14; 
Benetton Treviso in Sacramora Ri
mini 10; Italcable Perugia in Man 
giaebevi Ferrara 8; Coverjeans Ro- 
seto 6; Farrow's Firence 2.

V PRIJATELJSKI TEKMI

Danes v Repnu 
Kras-Dekani

V prijateljski nogometni tekmi se 
bosta danes v Repnu s pričetkom 
ob 17. uri spoprijela članska ekipa 
Krasa in NK Dekani, s katerim na
še društvo ima že več let plodne 
prijateljske stike.

V predtekmi (ob 15. uri) pa se bo
do pomerili najmlajši igralci Krasa 
in sežanskega Tabora. (Z. S.)

NOGOMET

V 3. AMATERSKI LIGI

Zelo stroji ukrepi 
po srečanju 
Juventina-Brgliano

V kroniki o nedeljski tekmi med 
Juventino in Beglianom smo že po
udarili samosvoje odločitve sodnika. 
Izključitev in rumenih kartonov jš 
bilo na pretek, nekatere utemelje
ne, druge manj. Očitno sodnik je 
šel po svoji poti naprej in predlo
žil pariškemu nogometnemu odboru 
svoje poglede nad tekmo, tako da 
je nogometni sodnik na podlagi tega 
tudi ukrepal.

Trenerja Juventine Rudija Vižin
tina je izključil do 17. decembra, 
trenerja Begliana Petraza pa do 
23. januarja 1983. Nič drugače ni 
bilo z igralci. Najhujša kazen je 
doletela igralca Begliana Anzanela, 
ki ne bo smel na igrišče do 22. 
novembra 1983. Za eno kolo pa sta 
bi 'a izključena Cingerli (Juventina) 
in Bergamasco (Begliano).

Tisti, ki so si tekmo ogledali, 
lahko povejo, da so nekatere ka
zni zares pretirane. Najslabše pa 
je, da ni nihče izključil sodnika, ki 
si ta ukrep verjetno prvi zasluži! 
Vsaka stvar ima namreč svojo 
mejo!

(R. Pavšič)
MMMMMMMMMMMMMMlMMIMMMMMMMMMMMIfUMMMMMMMMMMMMMMMMMMMMMMMMMMMMMMMMMMMMMMUMMMMMMMMMMMMfMMMMMMMMMMHMMMMMMMMI«

Jadranovci na najdaljšo pot
Te dni je marsikdo pobrskal po 

zemljevidu, da bi zasledil kraj, kjer 
bo gastoval v nedeljo Jadran. Te- 
ramo je namreč 700 km oddaljeno 
mestece v srednji Italiji na kraški 
planoti v vznožju apeninskega veli
kana Gran Sasso dTtalia.

Ob tem gostovanju bodo imeli ja
dranovci kar tri velike probleme.

1. POTOVANJE. Igralci bi hoteli 
potovati z avtobusom; kar pomeni 
odhod iz Trsta v nedeljo že daleč 
prej, ko zakikirika petelin in vrni
tev v ponedeljek zjutraj. Odbor pa 
bi rajši organiziral potovanje z v!a 
kom: odhod v soboto popoldne, na
zaj pa v ponedeljek zjutraj. Obe va
rianti sta izredno Utrudljivi in za 
htevni. zato pa ne moremo pričaka 
vati. da bi bili igralci na igrišču 
sveži kot rožice.

2. ZDRAVSTVENO STANJE EKI
PE. Ban bo igral, kot je že igral 
proti San Bonifaciu, vendar ima na 
stegnu in kolenu še vedno podpludbo 
in čuti bolečine. Žerjal si intenzivno 
zdravi hrbet, vendar bo oblekel dres 
le v primeru, da bi bilo z njim do 
sobote vse v redu, kar pa je malo 
verjetno. Klavdiju Starcu snamejo 
jutri mavec z noge in bo potoval z 
ekipo, žal, le samo kot spremljevalec 
in trener(l), ker Jožete Splichala ne 
bo na tem gostovanju.’ ’

3. NASPRQTNH6»-0*»bnTški ekipi; 
imamo bolj mlJtbnbdttrtlbflflPlIUOle in*

te so: povprečno nizka ekipa, ki 
ima in spoštuje samo en »čredo*: 
»teci in meči». Torej nekaj podobne
ga kot naši fantje, ki če lahko uve
ljavijo hitro igro. protinapade in 
boljšo tehniko, nimajo pravega tek
meca v ligi. »Gran Sasso* Basket 
Teramo je na začasni lestvici za 
Jadranom s 6 točkami. Dvakrat je

Radio TS v Teramu
Nedeljsko košarkarsko tekmo Te

ramo - Jadran bo neposredno prena
šal Radio Trst A s pričetkom ob 
17.30.

na domačem igrišču izgubil (CIS in 
Castelfranco) in dvakrat zmagal, v 
gosteh pa enkrat zmagal (v Firen
cah) in trikrat izgubil (v Vicenzi le 
za koš razlike, v soboto v Vidmu 
pa je bil pet minut pred koncem le 
na —4.). Torej trd oreh.

Če iz vsega tega potegnemo za
ključek. bi dejali, da bo tekma 
težka, izredno težka, nujna pa je 
samo zmaga, ker so domačini prepu
stili točke že vsem Jadranovim 
direktnim konkurentom za »plavoffs* 
(CIS, Castelfranco, Vicenza, Eura 
car).

Poraz bi bil pravi polom, ki bi 
ga bilo težko popraviti. Prav zato 
fantje na vso moč! Brez strahu! 
Srečno! (Niko) •'

Jadranovi mladinci 
danes proli Scogliettu

Jadranovi mladinci bodo danes r 
telovadnici v Repnu s pričetkom 
ob 18.15 odigrali zadnjo tekmo pr
venstva za »Trofejo mesta Trst». 
Če bodo naši košarkarji danes zma
gali v česar sicer ne dv.mimo, 
bodo osvojili drugo mesto na le
stvici.

Današnja tekma bo za jaaranov- 
ce bržkone dober trening za derbi 
o okviru mladinskega državnega 
prvenstva, ko se bodo naši v četr
tek. 25. novembra spoprijeli, prav 
tako v Repnu, proti ekipi Bic.

HOKEJ NA LEDU
Merano v vodstvu
CORTINA D'AMPEZZO — V 13. 

kolu 1. italijanske lige v hokeju 
na ledu so dosegli naslednje izide: 
Bolzano - Gardena 6:5, Alleghe 
Valpellice 6:4, Merano - Varese 
6:1. Asiago - Cortina odi., Brunico 
jc počival

LESTVICA: Merano 19, Bolzano 
17, Brunico 16, Gardena 15, Asiago 
11, Varese 9, Cortina. 7, Valpellice 
in Alleghe 4; Cortina in Asiago 
imata tekmo manj.
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KOŠARKA V SOBOTO IN NEDELJO

Tokrat tudi kadeti in mladinci
V mladinskem pokrajinskem prvenstvu bosta nastopala le Bor in 
Polet, v kadetskem pa Bor (z dvema ekipama), Kontovel in Sokol

SREDNJEEVROPSKI POKAL

Verona in Galenika 
tokrat praznit) rok

V srednjeevropskem nogometnem 
pokalu sta včeraj v 3. kolu tako Ve
rona kot Galenika ostali praznih rok. 

Verona je v Budimpešti izgubila

V soboto in nedeljo se bosta pri
čeli tudi pokrajinski prvenstvi za 
mladince in kadete.

MLADINCI
Medtem ko je državno mladinsko 

prvenstvo, v katerem nastopa tudi 
Jadran, že v teku, pa bodo tokrat 
stopili na igrišče mladinci, ki se 
bodo potegovali v pokrajinskem pr-

UDELEŽENCI
BOR, POLET, Alabarda, Ferro- 

viario, Inter Milje, Saba, Scogliet- 
to, Inter 1904, Stella Azzurra.

venstvu. Vse kaže, da bo letošnja 
liga zanimivejša od prejšnjih, saj 
bo nastopilo kar devet moštev, med 
katerimi tudi Bor in Polet.

Naši dve društvi bosta nastopili 
z mlajšima vrstama in zato ni pri
čakovati večjih uspehov, vseeno pa 
bi lahko naši košarkarji poskrbeli

•»IMMMMMIMM*MIMMMIMMIMIMMMMMIIMIMIMIMMMMM»*IMMIMIMMMMIMMMMMMIHIIMMMMMIMMIIMMMMMMMMMMMIMIMIIIMMIMHMMMMMMIMMIM»MIMIIMMMMMMIMHMMIMm*** ,",MH'»»IM»*,IMMIIMMMMlMMIMM»šMMM»»

I. Orel (Juventina Belca): «Vsaka tekma boj za obstanek»
V soboto se bo pričelo odbojkar

sko prvenstvo C 2 lige. Z Goriške
ga nastopata kar dve slovenski 
ekipi: goriška 01ympia - Terpin in 
štandreška Juventina - Belca. To
krat se bomo nekoliko dlje zausta 
vili pri štandreški ekipi, ki si je 
napredovanje v to ligo zagotovila, 
s tem da .ji .je mesto prepustila 
Int^epida iz Mariana. ki bo igrala 
namesto štandrežcev v D ligi- 

Z organizirano odbojkarsko de
javnostjo so pri ŠD Juventina po 
novno pričeli pred štirimi leti. ko 
so bili postavljeni prvi temelji da
našnje članske in drugih ekip- Za 
radi zanimanja in vestnega priza
devanja športnih delavcev .je odboj
karska dejavnost v okviru tega dru
štva že takoj rodila prve sadove. 
Članska ekipa je pred štirimi leti 
osvojila prvenstvo 1. moške divi
zije. Poleg tega društvo ni poza
bilo na naraščaj, tako da danes 
imajo Štandrežci kar 5 ekip. Poleg 
članske imajo še postavo, ki igra 
v 1 moški diviziji, mladince, det 
ke in ekipo »under 15». Pod vod 
stvom treh trenerjev (Igor Orel. 
Boris Cotič in Sandre Corva) ter 
ob tehnični pomoči Jožefa Ceja 
redno trenira približno 40 odboj 
karjev in kar je najvažnejše, gre 
v glavnem za mladeniče pod 18 
letom starosti.

O cilju članske ekipe in pripra 
vah na to prvenstvo, smo vprašali 
za mnenje trenerja Igorja Orla.

«Priprave smo pričeli zelo pozno, 
ker smo pač menili, da .je za pr 
venstvo D lige najvažnejša druga 
faza, ki se prične komaj februa 
rja. V zadnjem trenutku na smo 
izkoristili možnost napredovanja. 
Kljub temu menim, da smo vredni 
te lige, saj smo lani to možnost 
zapravili prav v zadnji tekmi.*

»Kar zadeva ciljev, se zavedam, 
da bo naloga izredno težka in vsa
ka tekma bo za nas pomenila boj

za obstanek. Kar zadeva postave 
ekipe, razpolagam z enakim ogro 
d.jem iz lanske sezone. Letos pa 
je ekijx> okrepil Rad« Lavrenčič-*

Predsednika odbojkarske sekcije 
pri ŠD Juventina Ivana Plesniča 
rja smo vprašali, kako gleda eki 
pa na svojo bodočnost.

«Res je, da imamo na razpolago 
dober naraščaj, ki nam zagotavlja 
določeno kontinuiteto. Toda zave
dam se tudi dejstva, da igrati na 
takih nivojih zahteva, da se raz
polaga z izredno močnimi igralci. 
Zato je skrb naše ekipe tudi ta.

JUVENTINA BELCA
IGOR OREL 1947 183 cm podajač
LUCIJAN ČERNIČ 1952 178 cm podajač
IVAN PLESNIČAR 1954 176 cm podajač
DAVID MUČIČ 1958 181 cm tolkač
RENCO FAGANEL 1958 186 cm tolkač
RAJKO PETEJAN 1960 184 cm tolkač
MAVRICIJ ČERNIČ 1960 185 cm tolkač
FRANKO MERVIČ 1956 185 cm tolkač
RADO LAVRENČIČ 1957 182 cm tolkač
MARKO JARC 1957 180 cm tolkač
IGOR JUREN 1963 178 cm tolkač
ADR M AN MALIČ 1957 180 cm tolkač

TRENER: IGOR OREL
Legenda: igralčevo ime in priimek; letnik rojstva; višina;
igralčevo mesto v moštvu.

da si razširi svoj delokrog ir. sku
ša v svoje vrste vključiti perspek 
tivne igralce, ki igrajo v nižjih ku 
tegorijah. Dejstvo je, da trenutno 
razpolagamo s sicer dobro ekipo, 
ki pa ima nekaj problemov z vi
šino igralcev. Upajmo, da bomo 
tudi to vrzel čimprej odpravili.*

Sandra Corva, podpredsednika 
društva, smo vprašali, kako .je s 
problemi okoli odbojkarske sekci
je, ki mora skrbeti kar za 5 ekip

»Najvažnejši problem je seveda 
usklajevati delovanje vseh 5 ekip 
Zavedati se pač moramo da letos 
uporabljamo dve telovadnici, ob 
činsko v Štandrežu ter telovadnico 
Kulturnega doma v Gorici, kar te
rja veliko stroškov. V telovadnici 
kulturnega doma bomo igrali tudi 
vse tekme s člansko ekipo.*

»Drugo vprašanje, s katerim se 
večkrat srečujemo je to, da nas 
večina ima za štandreško ekino. 
kar predstavlja tudi svoje proble
me, predvsem kar zadeta prisot 
nost publike na naših tekmah. Naj 
tudi tokrat ponovno poudarim, da 
je naša ekipa, in ne same članska, 
sestavljena iz igralcev iz raznih 
krajev, od Krasa do Brd. To .je pač 
tud’ eden naših glavnih ciljev: po 
stati osrednja odbojkarska ekipa za 
vso Goriško.*

tudi za kako prijetno presenečenje. I tudi amaterjem Prošnjo bo sedaj 
Borovci bodo nastopili s tremi -1 proučil odbor mednarodne zveze, 

štirimi košarkarji, ki igrajo v pr- končno odločitev pa bodo sprejel, 
vem moštvu, in z nekaterimi obe- jutri. Poleg tega je odbor medna 
tavnimi kadeti (Maver, Furlan, Tre- rodne zveze sprejel koledar tekmo 
mul), tako da je od njih pričakova- vanj v prihodnii sezoni. Edina no 
ti, da se bodo dobro upirali tudi vost zadeva «dirko po Ameriki*, 
močnejšim nasprotnikom. j ki bo v Washingtonu od 8. do 10.

Poletovci pa bodo predvsem z do- j aprila, torej istočasno z dirko Pa 
bro skupinsko igro skušali doseči riz Bruselj (10 aprila). Dirka po 
zadovoljive rezultate. I Italiji bo od 12. ma;a do 5 juni-

Vsekakor pa menimo, da bosta | ja, dirka po Franciji od 1. do 24. 
naši ekipi težko ponovili podvig, ki julija, »Vuelta* v Španiji pa 
je uspel Percovemu moštvu, ki je i9. aprila do 8. maja 1983. 
pred dvema letoma z odličnimi i-z
gralci (Pegan. Čok, Canciani itd.) 
osvojil drugo mesto v deželi.

KADETI
Večje možnosti za uspešen nastop 

pa tudi boljše zastopstvo imamo v 
kadetskem prvenstvu. Od enajstih 
nastopajočih ekip bodo kar štiri na
še (Bor A in B, Kontovel in Sokol).

V Kontovelovih vrstah velja pred
vsem omeniti Damirja Starca, ki bo 
verjetno igral vodilno vlogo v pr
venstvu sploh. Če pa bodo tudi a 
stali dali svoj doprinos, potem lah
ko računa Lisjakovo moštvo na zer 
lo visoko uvrstitev.

Borovo A moštvo, ki ga trenira 
Valter Vatovec, pa celo starta na 
osvojitev prvega mesta. Trener Va 
tovec je odlično pripravil ekipo. Žal 
pa mu primanjkujejo visoki košar
karji. ki bi se uveljavili pod ka

UDELEŽENCI
BOR A. BOR B, KONTOVEL, SO

KOL, Ferrovlario A, Ferroviario 
B, Inter Milje, Ltbertas, Scoglietto, 
Stella Azzurra, Barcolana.

šema. Sicer pa Borov trener upa, 
da bo to pomanjkljivost nadoknadil 
z zelo dobro obrambo.

Tudi Andrej Pupis je zelo dobro 
in vestno pripravil svoje fante. Če 
bodo Ušaj, Bandelj in tovariši igra
li, kot znajo, potem bodo tudi Na- 
brežinci lahko posegli po višjih me
stih na lestvici.

Poglavje zase pa je druga Borova 
ekipa, ki jo trenirata Klobas in 
Poljšak. To moštvo namreč sestav
ljajo izključno mladi igralci, ki si 
bodo v tem prvenstvu zgolj nabirali 
izkušnje za bodoče nastope. (M. R.)

Tudi uradno predstavljena 
prošnja za «Tour open*
MADRID - Kot .je izjavil Felix 

t I-evitan, predsednik mednarodne
zveze organizatorjev kolesarskih 
dirk, so tudi uradno predstavil pro
šnjo, da bi prihodnji »Tcur* odprt

Cecotto skoraj gotovo 
v formuli ena
CARACAS — Alberto «Johnny» 

Cecotto bo v prihodnji sezoni sko
raj gotovo tekmoval v formuli ena 
Tako .je sam povedal predsedniki) 
Venezuele. Luisu Herreri Campiri 
su. Cecotto. čigar starši so doma 
iz Furlanije, bo dirkal za »Ensign*

m OBVESTILA m

SK Devin
organizira smučarski tečaj, in si
cer za alpsko disciplino na Trbi
žu, za nordijsko pa v Žabnicah. 
Tečaj bo 5., 8., 12. in 19. decem
bra (pogojno s snežnimi razmera
mi). Cene: tečaj in prevoz 55.000 
lir, samo tečaj 20.000, samo pre
voz 35.000 lir, enkratni prevoz 
10.000 lir. Vpisujejo odborniki: 
Lucijan Sosič - Devin, tel. 208-551; 
Bruno Škerle - Praprot, tel. 200-236 
in Ruggero Pieri - Opčine, tel. 
212-571 od 18. do 20. ure, ali pa 
na sedežu drušlva vsak torek od 
20. ure dalje. Vpisovanje se za
ključi 30. t.m. Do tedaj morajo 
interesenti poravnati celotno vsa 
to. Avtobus bo vozil od Bazovice, 
preko Opčin, Proseka, Saleža, 
Praprota, Mavhinj, Nabrežine in
Sesljana na Trbiž.

• * *

Športna šola Trst
sporoča, da bo seja glavnega od
bora danes, 25. t.m., ob 20. uri v
Trstu, Ul. sv. Frančiška 20.

* • *

ŠD Kontovel
prireja tečaj rekreacijske in pred- 
smučarske telovadbe za odrasle. 
Kdor bi se rad udeležil tečaja, naj 
se v tem tednu zglasi na telefon
sko številko 225-769 po 13. uri.
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Iz planinskega sveta
Bližnje delovanje SPDT
Drevi bo na sedežu SPDT (Ul. 

sv. Frančiška 20/3) sestanek smu
čarske tekmovalne skupine. Raz
pravljali bodo o vpisovanju v ita
lijansko vsedržavno smučarsko zve
zo FIS1 in o bližnji smučarski sezo
ni. Vabljeni vsi, ki jih tekmovalno 
smučanie zanima. Sestanek se bo 
začel ob 20. uri.

Smučarski tečaj pa bo trajal šti
ri nedelje v januarju prihodnjega 
leta, vpisovanje pa bo v dneh 2., 
3. in 4. decembra. Tečaji bodo tudi 
letos na Zoncolanu nad Ravasclet- 
tom, trenirala pa bo tudi tekmoval
na skupina SPDT.

Planinske pesmi
Tak je naslov prve kasete, ki je 

izšla v produkciji kaset in gramo
fonskih plošč RTV Ljubljana. Izbor 
šestnajstih pesmi, ki pojo o plani
nah, je opravil Franci Pahšar, u- 
rednik športne redakcije ljubljan
skega Radia. Kasete ni težko spo
znati, saj jo krasi jesenska fotogra
fija Jalovca, ki planinstvo simbo
lizira tudi v grbu PZS, napis pa 
povzema naslov prve izbrane pesmi 
■«Na planincah sončece sije*.

Tudi Španci odnehali
v Jugoslovanski smeri
Nepalsko ministrstvo za turizem 

je sporočilo, da tudi španska od

prava. ki je jeseni skušala ponovi
ti Jugoslovansko smer po zahodnem 
grebenu Everesta, ni bila uspeš
na. Dosegli so višino 8500 metrov 
eden od višinskih nosačev pa se je 
smrtno ponesrečil.

Tone Škarja, vodja jugoslovanske 
alpinistične odprave «Eiterest 79», 
ki je edina doslej dosegla najviš
ji vrh sveta po tej smeri, je ob 
tem povedal: tFantov mi je žal, 
ker si predstavljam, da so se tru
dili in vem tudi, da so bili dobri. 
Med pripravami smo jim pomagali 
z vsemi podatki in nasveti. Po 
drugi strani pa to daje novo kvali 
teto našemu dosegu. Kot vem. je 
naša smer ta čas eden najbolj za
želenih ciljev v Nepalu. Sedaj so 
nas povabili tudi že Bolgari, da jim 
pridemo osebno pojasniti vse. kar 
je mogoče, a so si šele med ne
davno jubilejno skupščino 1UAA 
(bila je v Katmanduju), izborili do
voljenje, da lahko poskusijo po
noviti našo smer leta 1984». (D. J.)

Panatta v drugo koto
JOHANNESBURG - Adriano Pa

natta se je z zmago proti Južno
afričanu Denysu Maasdorpu (6:0, 
6:3) uvrstil v 2. kolo mednarod 
nega teniškega tekmovanja v Juž 
ni Afriki.

Urnik tečaja in druge informa
cije bodo naknadno sporočili.

* * *

Združenje slovenskih 
športnih društev v Italiji

obvešča, da bo zaradi tehničnih 
razlogov plavalni tečaj v hotela 
Maestoso v Lipici od prihodnjega 
tedna do konca maja ob ponedelj
kih namesto ob torkih z istim ur
nikom.

• • •

Smučarski odsek ŠD Mla
dina in ŠD Breg

organizirata 5., 12. in 19. decem
bra smučarski tečaj na Kobil. 
Prevoz z rezerviranim vlakom it 
Sežane: cene: 3-nedeljski tečaj t 
prevozom 25.««« Pr; 3-nedeljski 
izlet 12.AU0 lir: posamezni izlet 
5.0«0 lir. lnformac!ie it vpisova
nje še danes, 25. novembra, za ŠD 
Mladina pri Tavčarju na Opčinah, 
tel. 212936 in v Križu v trgovini 
pri Kostanju; za ŠD Breg vpiso
vanje v občinski telovadnici v Da 
lini ob ponedeljkih, sredah in pet
kih od 20. do 21. ure. Za informa
cije telefonirati na št. 228-194 od 
13. do 14. ure.

* « *

ZSŠDI
obvešča, da bo v torek, 30. na 
vembra, ob 18. uri na sedežu 
ZSŠDI, Ul. sv. Frančiška 20, seja 
košarkarske komisije. Dnevni red:
1. delo komisije za sezono 82/83;
2. skupne ekipe; 3. razno.

• • •

ZSŠDI
obvešča, da bo v torek, 30. na 
vembra, ob 19.30 na sedežu 
ZSŠDI, Ul. sv. Fiančiška 20. seja 
teritorialnega odbora za Tržaško. 
Dnevni red: 1. poročilo o sreča

njih z obmejnimi telesnokultur- 
nimi skupnostmi; 2. program za 
sezono 82/83 ; 3. deželni glavni 
odbor.

Odbojka

MLADiNKE
Breg — Nuova Pal. Trieste 

3:1 (15:1, 9:15, 15:5, 15:6)
BREG: Slavec. Canziani, Bcneta, 

Štorman, Pečenik, Bandi, Mavri, 
Smotlak, Marsič.

V povratnem kolu mladinskega 
prvenstva sta se v Dolini pomerili 
šesterki Brega in moštvo Nm.-vo Pal- 
lavoio. Prvi set je bil, kot je vid
no iz rezultata, pravi monolog Bre- 
žank, ki so z močnimi in točnimi 
servisi zmedle nasprotnice.

V drugem nizu pa smo bili priča 
popolni zmedi Brežank, ki so tako 
v napadu, kot pri servisu grešile. 
V nadaljevanju pa so se le zbrale 
in osvojile seta, ki sta bila potre
bna, da sta točki astali doma.

Ta delni neuspeh dolinskih deklet 
gre pripisati predvsem dejstvu, da 
dekleta ne trenirajo redno, kar zelo 
učinkuje na uigranost ekipe. (Sab)



Uredništvo, uprava, oglasni oddelsk
I«ST Ul Montecchi 6. PP 559 Tel. (040) 79 46 72 (4 linije) TLX 460270
Podružnico Gorica. Drevored 24 maggio 1 Tel. (0481) 83382 (85723)
Naročnina
Mesečno 8 000 lir — celoletna 59.000
V SFRJ številko 6.00 din, ob nedeliah 6.00 din, za zasebnike mesečno 90,00, 
letno 900.00 din, za oigomzociie in podietia mesečno 120,00 letno 120o!oo!

Postni tekoči račun za Italijo Založništvo tržoškego tiska, Trst 11-5374 Stran 6

PRIMORSKI DNEVNIK
25. novembra 1982

Za SFRJ 2iro račun 50101-603-45351 ADI1 — DZS 61000 Liubljario 
Gradišče 10/11. nad., telefon 223023

Oglas) Ob delavnikih: trgovski 1 modul (šir 1 st., vis 43 min)
32.400 lir. Finančni 1.100. legalni 1.000, osmrtnice po formatu, 

sožalja 1.500 lir za mm višine v širini 1 stolpca. Mali oglasi 200 lir beseda. 
Ob praznikih: povišek 20% IVA 18% Oglasi iz dežele Furlaniie - Julijske 
krajine se naročajo pri oglasnem oddelku ali upravi, iz vseh drugih dežel 
v Italiji pri SPI.

Odgovorni urednik Gorazd Vesel
Irdai 
in luk«:H ZTT

frst

Čl«n italijansko 
Z ve 2« časopisnih 
založnikov flEG

V ŽARIŠČIH NAPETOSTI - Piše Pavel Stranj

Dežela suše, izseljevanja in vojaških udarov

GORNJA 
VOLTA

AFRIKA

Državo Gornja Volta so Združeni narodi uvr 
stili med 25 najrevnejših držav na svetu. Na i>o- 
vTšini, ki je nekoliko večja od jugoslovanske živi 
komaj Sest milijonov in pol prebivalcev, od ka 
terili je skoro polovica mlajših od 14 let. Se le'a 
1975 je preko 90 odst. prebivalstva živelo na 
podeželju, mesta, ki so vredna tega imena (in 
imajo vsaj 25.000 prebivalcev) pa so štiri; glav
no mesto Ouagadougou ne doseže 200.000 občanov.

Prepad med tema dvema skupinama je ogro
men; po nekaterih ocenah je v mestih življenj
ska raven desetkrat višja kot na podeželju, kar 
izraža stare pogojenosti, a ustvarja tudi pogoje 
za nove napetosti.

Prebivalstvo ni homogeno, kajti sestavlja ga 
teč plemenskih skupin, ki jih lahko poenostavi
mo v skupino Mossi (49 odst. vsega prebival
stva) in v skupino Mande. Gornja Volta je bila 
v minulih letih znana predvsem po suši. ki je 
zajela celotno območje afriških držav južno od 
puščave Sahare, a motil bi se. kdor bi si jo 
predstavljal kot eno samo puščavo. To območje 
je pravzaprav _ v vmesnem pasu. med puščavo 
in obalnim, bolj deževnatim ozemljem.

Poleg naravnih nesreč je Gornja Volta v no
vembru dobila še en razlog, da so časopisi pi
sali o njej. Izveden je bil nov državni udar. 
tretji v zgodovini te mlade države, ki pa je imel 
precej malo odmeva, saj je v Afriki takih do 
godkov vse več in svetovno javno mnenje jih 
vedno bolj smatra za »naravne pojaven, recimo 
kot je bila polpretekla suša in lakota, ki je sledila.

Poglejmo oba pojava, ki sta manj naravna,

kot bi si lahko človek pričakoval. Suša je res 
naravni pojav, a pomanjkanje hrane, ki je sle
dilo ni bilo neizbežno. Suše niso novost v teh 
savanskih pokrajinah, kjer večina prebivalstva 
živi od skromnih proizvodov, ki jih daje v pa 
stirstvo usmerjeno kmetijstvo. Pred prihodom 
francoske kolonialne oblasti ob koncu prejšnjega 
stoletja je domače prebivalstvo uspelo doseči ne
kako »sožitje* s sušnimi obdobji; prilagodilo se' 
je naravi tako, da je svojo družbenogospodarsko 
ureditev podredilo naravnim pogojem. Kljub rev
ščini so si domačini omislili sistem žitnih skladišč, 
ki so preskrbovali cele skupnosti,- ko slabša leti
na ni zadostovala. Francoska kolonizacija je po 
rušila to ravnovesje, kajti Evropejci so pokrajino 
in prebivalce podredili svojim gospodarskim in
teresom. brez ozira na njihovo dotedanje izku 
stvo in potrebe.

Najbolj rodovitna območja so bila preurejena 
v plantaže, ki so s svojimi proizvodi poceni tskr 
bovala francoski trg (zlasti z arašidi in z bom 
bažem). Domačini so morali presaditi svoja polja 
žitaric bolj na sever, v območja, ki so bila 
bolj izpostavljena suši. Domačinom je bil na 
dalje vsiljen sistem prisilnega dela. s katerim so 
Francozi lahko zgradili potrebno omrežje cest in 
železnic. Vsiljen je bil tudi sistem plačevanja 
davkov v denarju, ki je domačine prisilil, da so 
prodajali svoj že itak skromen pridelek ali da so 
se »prostovoljno* zaposlili na plantažah ali na 
ostalih javnih delili. Na ta način je bil sprožen 
velik premik delovne sile iz notranjosti Zahodne 
Afrike na njena obalna območja, kjer je bila 
potreba po delavcih velika.

Sušna obdobja, po letu 1900, ko je Gornja Vol 
-ta postala neodvisna, so še bolj pospešila to pre
seljevanje v sosednje, obmorske dežele, zlasti v 
Slonokoščeno obalo. Leta 1975 je živel v tujini že 
en milijon voltajskih državljanov, skoro vsak peti. 
Drugih 700.000 je bilo rojenih v tujini. Pomanjka 
nje zlasti moške delovne sile na poljih v domo 
vini je nova, velika ovira na poti k rešitvi pre 
hrambene krize. Gornja Volta mera lelno uvažali 
75.000 ton žitaric.

Tudi novembrski vojaški udar, tretji v 15 le'ih, 
ko je poveljnik Jean Batiste Ouedvacgo z orožjem 
prisilil k umiku prejšnjega državnega poglavarja, 
polkovnika Saye Zerba, je po eni strani «običa 
jen*, a po drugi strani priča o nekem družbenem 
razvoju, ki je vse prej kot »naraven*.

Gornja Volta združuje v svoji revščini in šib 
kosti nezavidljivo število teh problemov: lakoto, 
izseljevanje• in politično nestabi nost. če lahko iz, 
zadnjih dogodkov v Čadu potegnemo nekaj ’za ’ 
ključkov, potem ti niso prav nič vzpodbudni za 
Vollo, kajti v Čadu se je pokazalo, da se nekda
nje kolonialne sile in novi tekmeci ne odpovejo 
svojim žrtvam, tudi če, so te tako revne kot 
je Volta.

ZARADI NEREŠENEGA SPORA 0 VPRAŠANJU ČADSKE DELEGACIJE

V Tripoliju ponovno predložili otvoritev 
konference Organizacije nfriške enotnosti

Mrzlično iskanje kompromisne rešitve, ki ne bi prizadela Gukuni- 
jevih in Habrejevih zaveznikov - V Afriki prihaja do polarizacije

(Popisnik Dela 
za Primorski dnevnik)

NAIROBI — Otvoritev letošnje 19.

ne nadzoruje večine čadskega o 
zemlja.

____ ____ Zato je znova začel z delom tudi
vrhunske konference Organizacije a Posebni šestčlanski odbor za stike, 
friške enotnosti (OAE), ki bi mora- ki »> 8« ustanovili na spodletelem 
la biti predvčerajšnjim ob štirih vrllu v avgustu in v katerem so E- 
popoldne v »Palači ljudstva* v Tri tioP'.i«. Kongo, Mali, Mozambik, 
poliju, so preložili, vendar pa so Tanzanija in Zambija. Ta odbor je 
se vso noč in včeraj dopoldne na- uspešno razrešil poprejšnji, zahod- 
daljevala živahna pogajanja med nosaharski s|>or. ki' je grozil z raz 
navzočirni afriškimi voditelji o spor- v afriških vrstah, vendar pa
nem vprašanju čadskega zastopstva. 
Po zadnjih vesteh so se pojavili no
vi predlogi, s katerimi zdaj sezna
njajo navzoče in odsotac članice 
OAE.

Tako se je letošnje vrhunsko sre 
Čanje'OAE, že drugič ponovno skli
cano po treh in pol mesecih, prak
tično preselilo iz nove «Pa’ače

je po vsemu sodeč sedanji, čadski, 
še trši oreh.

Namestnik generalnega sekretarja 
OAE Peter Onu je izjavil, da se 
posvetovanja nadaljujejo in da se 
je pojavile nekaj novih predlogov, 
s katerimi gostitelji seznanjajo vse 
članice, tako tiste, ki so navzoče, 
kot liste, ki so odsotne. Kolikšno

ljudstva* v razkošni tripolijski ie dejansko število navzočih, ni 
»Grand Hotel*, kjer je razmeščena i znano, toda še predsinočnjim m
večina delegacij. Libijski voditelj 
Gadafi, ki naj bi na sedali 'cin sre
čanju postal 'novi predsednik OAE, 
se je ločeno sestal s kenijskim vo
diteljem Moijetn, dozdajšnjim pred
sednikom organizacije, nigerijskim 
voditelje n Shagarijem in tanzanij
skim predsednikom Nyerercjen. po
tem pa jc z vsemi tremi trdi obe 
doval. Ti voditelji so mu !x>jda pred
lagali kompromisno rešitev v štirih 
točkah, po kateri bi na srečanju s 
posebno resolucijo odreHi podporo 
prejširi. Gukunijevi vladi in dejan 
sko priznali novo. Habrejevo. ki pa 
na sedanem zasedanju, na katerem 
bi o čadskem vprašan:u javno ne 
razpravljali, ne bi bi'a navzoča, 
temveč šele na naslednjem vrlin, pri 
licdnje leto v gvinejski prestolnici 
Conakryju.

Očitno pa ta rešitev ni ustrezala 
gostiteljici Libiji, ki je dala veliko 
publiciteto prihodu Guk'nižje ve de
legacije v Tri: oTi. Med dhigiitt jc 
bivši podpredsednik Kamugite. ki je 
član Gukunijeve začasne vlade s 
sedežem v severnem mestu BardaL 
sklical tiskovno konferenco, ha ka 
teri je trdil, da je Gukuni še naprej 
zakonit predsednik čada in da Habre

bilo zadostnega kvoruma, da bi 
srečanje lahko začelo. Gostitelji so 
objavili seznam 35 deiegaci.p ki da 
so se bojda priglasile za vrh. kav 
pomeni eno več od zahtevanega 
kvoruma, toda med vpisaivmi sla 
tudi sporni delegaciji Zarodne Sa 
bare in čada kot tudi delegacije 
nekaterih držav, ki sp zapustile mi 
nislrsko konferenco. Neuradno go
vore o 33 ali 31 navzočih delega
cijah. od tega naj bi jih 23 vodili 
državni ali vladni voditelji. Vrhu 
tega so v Tripoliju še generalni 
sekretar OZN Perez De Cucllar. pa 
vodja namibijskega osvobodilnega 
gibanja KVVAPO Sam Nvjoma. ve
ri'a južnoafriškega ANG Oliver 
Tarnbc in drugi.

Množičnih odpovedi Udeležbe na 
vrhunskem srečanju praktično ni 
bilo. ker pač nobena stran noče 
iPrevzeti odgovornosti za morebitni 
ponovni neuspeh 19 konRrenc-j 
OAE. Poleg Sudana. Somalije in 
Egipta, ki so že poprej napovedali 
odsotnost, ter Zgornje Volte in Sva 
z(js. ki nista prišli zaradi domačih 
problemi)?, 'j« zdaj Sporočil, da iz 
protesta proti Gukunijevi navzoč
nosti ne pride v Tripoli še pred

sednik Toga Ejademn. medtem ko 
sta predsednika Slonokoščene oba 
le in Senegala znova poudarila, da 
čakata, kdaj bodo Habre ju dovo
lili zasesti čadski sedež v dvora 
ni. Kenijski predsednik Moi pa jc 
izjavil, da se namerava vrniti v 
Nairobi. ne glede na to. ali bo čad 
ski spor razrešen ali ne.

Tako je v Tripoliju zavladalo 
skrajno napeto ozračje. Navzoči se 
sprašujejo, ali ne bo po razrešitvi 
čadskega spora znova izbruhnil za 
hodnosaharski ali pa bodo morda 
vzniknila nesoglasja med volitvami

novega generalnega sekretarja or 
ganizacije. Afrika je očitno obso 
jena na polarizacijo, ki je po mne
nju mnogih samo odraz globalne 
blokovske polarizacije v svetu.

TIT DOBERŠEK

ZADNJA VEST

Povsem nepričakovano so sinoči 
v Tripoliju dosegli sporazum, da so 
kljub nesoglasjem uradno začeli 
konferenco OAE.

V Gani poskus 
državnega udara

NAIROBI — Letalski poročnik 
Jerry Rawlings, 35-letru voditelj 
Gane, ki je na minulo Silvestrovo 
strmoglavil predsednika Limanna, 
je včeraj nepričakovano objavil po 
radiu Akia, da so njegove sile pre
prečile poskus državnega udara ;n 
da zdaj v celoti nadzorujejo raz
mere v tej zahodnoafriški državi. 
Toda nekaj upornikov je še na be
gu, zato so vpeljali policijsko uro 
od mraka do zore tei zaprli med 
narodno letališče in vse- državne 
meje.

Poročnik Ravvlings ni povedal, kdo 
je stal v ozadju spodletelega uda
ra proti pičlo leto dni vladajoče
mu «začasnemu nacionalnemu o- 
brambnemu svetu*. Pozval pa je po 
radiu «zapeljane posameznike*, ki 
so še na begu, naj se predajo na 
najbližji policijski postaji sicer jih 
bodo »brez usmiljenja uničili*. Kot 
je rekel, je prišel osebno na radij
sko postajo zato, da bi pomiril Hu
di ii\ jim povedal, da »začasni svct» 
v celoti obvladuje položaj.
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S KORENITO PREUREDITVIJO KOLIČNIKOV IN ODBITKOV

Formica je izdelal reformo 
davka na osebne dohodke
Država bi se morata odpovedati 6.000 milijardam davčnega 

priliva, kar je v sedanjih razmerah težko pričakovati

TOLENTINO *
Nogavice
Pletenine
Srajce
Spodnje perilo 
Obleke 
Blue-jeans 
Casual

Prti
Zavese
Brisače
Rjuhe
Super Rifle 
Krila 
Vetrovke 
Tiskane zavese

9.900 lir 
10.500 lir 
29.900 lir 
2.500 lir

POPUSTI OD 20 DO 60%
na vseh artiklih

Veleblagovnica
TOLENTINO

TRST — Ulica XXX Ottobre 5
Obv. občini 21.10.82
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Popis prebivalstva ne daje slike 
o italijanski narodnosti na Obali

Raziskava ljubljanskega inštituta za geografijo je poka
zala, da statistične številke velikokrat premalo povedo

Telefon 61600

J'

Praznujte z nami 
našo obletnico

na Trgu della Borsa 7

Basile, Escargots, Ferrante,
La Matta di Ferre, Claude Montana, 
Synonyme de George«. Rech Pariš,
Suono, Gianni Versace

(Obv. 9.11.)

KOPER — Že prvi rezultati razi 
skave ljubljanskega inštituta za geo
grafijo so na obalnem območju po
kazali. da so statistične številke o 
popisu prebivalstva res samo šte
vilke in da velikokrat premalo po
vedo, ali pa, da lahko v nepravi lu
či prikažejo določeno problematiko, 
•nštitut za gcograijo je namreč v 
piranski občini opravil demograf' 
sko raziskavo predvsem :ato da bi 
z različnih strani osvetli1 nekate 
te podatke splošnega popisa prebi 
valstva. ki so se nanašali na ital; 
jamsko narodnost.

Popis je bil sicer zastavljen ta 
ko, da mu ni bilo mogoče očitati 
poskusa a kakršnemkoli »prešteva 
nju* posamezne narodnosti. Vendar 
pa so številke popisa jasno pokaza 
le, da se je za pripadnike narodno 
sti izreklo manj prebivalcev kot 
pred desetimi leti. Ta podatek si
cer v ničemer ni vplival na izvaja
nje naše narodnostne politike, mar 
sikoga pa je začelo zanimati, kaj 
se pravzaprav skriva za golimi šle 
vilkami.

Demografske raziskave so opra 
vili študentje geografije in dijaki 
koprske gimnazi.je, pod strokovnim 
vodstvom dr. Vladlnvra Klemenči
ča. Izbrali so več zaokroženih okolij 
v piranski občini in intervjujali 
tamkajšnje prebivalce. Natančneje 
so obdelali strunjansko območje, 
kjer je raziskava z.aiela 46b Stru- 
njančanov. ali 90 odstotkov vsega 
prebivalstva. Podatki popisa so go 
vorili, da .je v Strunjanu 20 odstot
kov pripadnikov italijanske narod 
nosti: gre torej za suhoparno šte 
vilko, ki ne pove veliko Kaziska 
va ljubljanskega geografskega in
štituta se je omejila predvsem na 
uporabo posameznega jezika in u- 
gotovila, da kar 22 odstotkov pre 
bivalcev doma u)x>rablja italijanski 
jezik, 13 odstotkov prebivalcev upe 
rablja oba jezika — italijanskega 
in slovenskega. To pomeni, da se 
približno 36 odstotkov prebivalcev 
doma pogovarja v obeh jezikih. Več 
kot 70 odstotkov prebivalstva pa 
zna tako slovensko kot tudi italijan 
sko in po potrebi uporablja ta ali 
oni jezik. To pomeni, da skoraj 
tri četrtine prebivalstva ustvarja s 
svojim znanjem dveh jezikov pravo 
dvojezično vzdušje. Tak podatek pa 
prikazuje položaj narodnosti in nje 
ne možnosti za razvoj ter pravo so 
žitje v povsem drugačni luči, kot 
jih prikazujejo gole statistične šte 
vilke. Možnost uporabe obeh jezikov 
v vseh okoljih — v družini, šoli, na 
delu in drugih javnih mestih je po 
stala v zadnjih desetih letih torej 
precej večja, to pa hkrati pomeni

da se je v tem času pomembne 
razvila tu<ji dvojezičnost.

Komisija za narodnosti Dri obalni 
konferenci SZDL je pred dnevi na 
osnovi teh podatkov (raziskava in 
šiit uta za geografijo še ni povsem 
zaključena, končne podatke Da na; 
bi izdelali v prihodnjem letu) me 
nda, da popis prebivals va iz leta 
1931 ne more biti merodajen za u- 
golavljanje položaja narodnosti in 
stopnjo uresničevanja njenih poseli 
nih pravic. Veliko pomembnejši so 
podatki, ki kažejo, koliko in kako 
se na obalnem območju uveljavlja 
dvojezičnost. BORIS ŠULIGOJ

Poljski sindikalist 
Frasyniuk obsojen 
na šest let zapora

VARŠAVA — Bivšega predseduj 
ka sindikata Solidarnosti za Spod
njo Šlezijo Wladislawa Frasyniuka 
je vojvodsko sodišče v Wroclawu 
obsodilo na 6 let zapora zaradi pro

tistih voditeljev, ki je dosledno 
nasprotoval nasilju ir. odločno za
govarjal potrebo, da kljub ilegali 
rt* smejo sindikalisti pretrgati sti
kov z delavstvom. In prav ti stalni 
stiki z bazo so mu bili po vsem 
sodeč usodni. Aretirali so ga nam
reč. ko je bil namenjen na enega 
izmed tolikih sestankov z delavski
mi predstavniki wroclawskih podje
tij. Sedanja razsodba pa jc pred 
vsem opomin tistim sindikalistom, 
ki še vztrajajo v ilegali.

RIM — Čeprav je vlada odstopila 
in izvaja zgolj redne posle ter 
sploh ni gotovo, ali bo spet prevzel 
take odgovornosti, je finančni mi
nister Formica izdelal dokončni o- 
snutek svoje reforme davka na 
osebne dohodke, ki ga je v teh 
dneh posredoval sindikatom. Ne gre 
sicer za nič posebno novega, saj je 
bilo ministrstvo že pred nekaj ted
ni objavilo pahljačo (kar G) možnih 
rešitev za to vprašanje, ki ni le 
stvar davčne pravičnosti, ampak 
neposredno pogojuje tudi možno re
šitev spora med sindikati in delo
dajalci glede obnovitve delovnih po
godb in omejitve stroškov za de 
lovno silo.

Novo je le to, da je Formica sto
ril svojo izbiro, in da je objava do 
končnega predloga že sama po sebi 
zelo pomembna, ker po Vsem videzu 
ne bodo mogli mimo nje ne le delo
dajalci in sindikati, katerim nudi 
trdnejšo osnovo za pogajanja, a 
niti politične sile in poverjeni pred
sednik Fanfani, ki se trudUo sesta
viti program za oblikovanje nove 
vlade. Formicov načrt namreč pred
videva davčno razbremenitev za 
6.000 milijard lir. medtem ko je 
finančni zakon Spadolinijeve vlade 
določal za prihodnje leto le 2.000 
milijard manjšega davčnega prili
va; Fanfani bi torej moral ustrezno 
popraviti državni proračun in is
kati ustrezna nadomestila za raz
liko 4.000 milijard lir.

Formicov osnutek temelji na 
zmanjšanju števila davčnili količni
kov od dosedanjih 32 na samo 8
in jih splošno znižuje, upoštevajoč 
inflacijo, ki navidezno napihuje do 
hedke, ko se ti dejansko znižujejo. 
Po Formicovi reformi bi vse do
hodke do 11 milijonov lir letno ob
davčili s količnikom 18 odstotkov 
(doslej od 10 do 27). do 24 milijo
nov bi veljal količnik 28 odstotkov 
(doslej od 29 do 35), do 38 milijo
nov z 38 odstotki (od 35 do 40), 
do 60 milijonov s 43 odstotki (od 
40 do 44). do 120 milijonov z 48 
odstotki (od 46 do 50), do 250 mi
lijonov s 53 odstotki (od 50 do 58). 
do 500 milijonov z 58 odstotki (od 
60 do 68). kdor ima več kot 500 
milijonov letnega dohodka bi pa 
plačeval 63 odstotkov davka name
sto dosedanjih 70 do 72 odstotkov.

Kot vidimo bi bili najbolj raz
bremenjeni dohodki do 24 milijonov 
(kar je razumljivo) in nad 250 mi
lijonov, kar se zdi čudno, a mo
goče izhaja iz zaupanja, da bi bili 
pripravljeni ob določenih olajšavah 
tudi bogatejši začeti plačevati dav
ke. Glede davčnih odbitkov pred
laga Formica, da bi povišali (v o- 
bratnem sorazmerju z višino do
hodka) oproščeni delež od seda
njih 36.000 na 300.000 lir. odbitek 
za ženo na 250.000. stroške za ustvar

WASHINGTON — Kot so sporočili 
bo predsednik mednarodne banke za 
obnovo in razvoj Clausen obiskal Ju
goslavijo od 29. novembra do 3. de
cembra. Pogovarjal se bo s pred
stavniki federacije in izvršnih sve
tov Bosne in Hercegovine ter črne 
gore. Clausen si bo ogledal tudi ne
katere projekte, ki jih uresničujejo 
ob udeležbi te mednarodne finanč
ne ustanove. Pred obiskom predsed
nika Clausena v Jugoslaviji funk
cionarji mednarodne banke za obno
vo in razvoj poudarjajo, da je Ju
goslavija ena izmed najaktivnejših 

tidržavne dejavnosti. Frasyniuk je I članic in da so odnosi med banko in 
bil med 'najvidnejšimi voditelji So- pristojnimi organi v Jugoslavija zelo 
Udarnosti v ilegali, obenem eden I dobri, (dd)

Nakasone novi japonski premier
TOKIO — Dosedanji minister vladne agencije 

za administracijo in eden najuglednejših japonskih 
politikov srednje generacije, 63-letni Yasuhiro Na 
kasone, bo novi japonski premier, potem ko je 
z. veliko prednostjo zmagal v prvem krogu vo
litev .za predsednika vladajoče liberalnodemokrat
ske stranke.

Pristaš bivšega premiera Tanake, ki so mu že 
pred desetletjem obetali blestečo politično prihod
nost, je v prvem krogu volitev zbral več kot 57 
odstotkov glasov, medtem ko jih je njegov glavni 
tekmec Komota prejel komaj 27 odstotkov. Z ozi 
rom na to, da so voUtve izsilili Nakasonovi na 
sprotniki, volilni rezultati vsekakor pomenijo razo 
čaranje za 71-letnega poslovneža Komoto.

Kot je bilo predvideti, so se Nakasonovi tekmeci 
odpovedali drugemu krogu volitev, v katerih bi 
moralo sodelovali 421 Uberalnodemokratskdh par 
lamentarcev. od katerih pa jih dobra polovica pri 
pada struji Tanake in torej podpira Nakasona. Nje 
govi nasprotniki, pristaši bivšega premiera Fukun 
de so tako poraženi izšli iz desetletnega spopada 
dveh političnih smeri, katerih nosilca sta oba nek 
danja predsednika vlade. Čeprav je Tanaka še 
vedno v sodnem postopku zaradi vpletenosti v 

SGjH kandal Lockheed*, je Nakasonova zmaga njego\ 
uspeh ter hkrati poraz za Fukundo .in strankino 

Bodoči japonski premier Vasuhiro Nakasone desnico. Nakasone bo za novega premiera imeno-
(Telefoto AP) van na jutrišnjem zasedanju japonskega parlamenta.

janje dohodka pa na 305.000 lir. 
Nadaljnje povišanje davčnih odbit 
kov pa pogojuje z omejitvijo rasti 
plač in inflacijske stopnje, za kar 
bi pa potrebovali nadaljnjih 800 ah 
celo 1.300 milijard Ur.

Ministrstvo je izdelalo tudi prve 
račune, koliko bi prihranil na pri 
mer davkoplačevalec z ženo in dve 
ma otrokoma na mesečni plači, če 
bi uveljavili Formicovo davčno re 
formo. Pri 9 milijonih letnih dohod
kov bi razbremenitev znašala 34000 
lir mesečno, pri 11 milijonih 37.000. 
prj 18 milijonih 45 tisoč, pri 24 
miUjonih 74.000 lir mesečno, za 
višje doliodke bi se pa prihranek 
postopoma manjšal, ker pač preu
reditev količnikov ni več tako u- 
godna. Ta načrt ostaja seveda zgolj 
predlog, dokler ga vlada, ki se 
šele ustanavlja, ne osvoji in ga par
lament ne odobri. Ni torej upravi
čen noben optimizem, zlasti upošte
vajoč, da med pogajanji o novi vla
di govorijo o potrebi po pritiskanju 
davčnega vijaka za nadaljnjih 15 
tisoč milijard lir, kaj šele da bi se 
ukvarjali z mislijo, da bi se od
povedali 6.000 milijardam.

Avtobus v prepad:
5 mrtvili pri Dubrovniku
DUBROVNIK — Pet ljudi je izgu- 

bjlo življenje, osem je bilo hudo in 
15 lažje ranjenih v nesreči avtobuj 
sa. ki se je pripetila včeraj ob 6.45 
na jadranski magistrali v Dubrov-

vanjskim naseljem Zlatili potok, na 
jugovzhodnem delu mesta. Avtobus, 
ki ga je vozil voznik Ivo Aftič, star 
55 let. je vozil na redni progi Du
brovnik - Hercegnovi - Dubrovnik. 
V trenutku nesreče pa je bilo v av
tobusu okrog 50 potnikov. Vzrok ne
sreče še ni uradno potrjen. Poro
čajo o dveh podrobnostih. Avtobus 
je z desne strani ceste zapeljal na 
levo, prebil varnostno ograjo in zle 
tel v prepad. V trenutku nesreče pa 
je hodila pred avtobusom v smeri 
proti Dubrovniku kolona 12. konj z 
10 jezdeci, ki sodelujejo pri snema
nju filma »Kralj Artur*.

Eksplozija v Prištini
PRIŠTINA — Predsedstvo občin

skega komiteja zveze komunistov in 
komite za splašili ljudski odbor za 
družbeno samozaščito Prištine, sta 
na skupni seji ugotovili, da se poli
tično varnostne razmere v občini 
nenehno izboljšujejo. Sekretar ob
činskega organa notranjih zadev Sa
dri Godanci je v uvodnem poročilu 
na seji dejal, da kljub temu, da so 
dosegli velike rezultate pri stabili
zaciji politično varnostnih razmer, 
sovražni dejavniki še vedno posku
šajo oliraniti svoje delovanje s pi
sanjem različnih sovražnih gesel, 
v nekaterih sredinah pa tudi na dru
ge načine. Godanci je podrobno spre
govoril tudi o eksploziji, ki je v po
nedeljek okoli 20. ure 30 minut od
jeknila v mostarski ulici v Prištini. 
Eksplozija je razbila nekaj stekel

mku. Avtobus dubrovniškega podje na okoliških poslojih. oškodovan pa 
tja Libsrtas je zapeljal iz magistral-1 je bil tudi neki avtomobil. Spreje- 
ne ceste v prepad glolxik 80 metrov, li so vse ukrepe, da bi odkrili sio- 
Nesreča se je pripetila nad stanc I rilce toga sovražnega dejanja.
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'Pišoč lir iz začetka stoletja 
bi danes veljalo dva milijona

RIM - V zadnjih desetih letih se je življenje podražilo za več kot 
štirikrat. Predmeti, ki so leta 1972 stali v poprečku 1.000 lir. stanejo da
nes 4.300 lir. Po drugi strani pa lahko danes s 4.300 lirami kupimo samo 
polovico tega. kar smo kupili leta 1976.

V prvili petdesetih letih kraljevine Italije je bila inflacija res mini
malna, saj je med letom 1861 in 1913 dosegla le 22 odstotkov. V naslednjih 
desetih letih je prišlo do prvega večjega skoka, saj so se cene v prime
ri s plačo očetverile, zlasti pa je lira izgubila svojo kupno moč po drugi 
svetovni vojni. Če bi hoteli kupiti danes to, kar je leta 1913 stalo 1.000 lir. 
hj morali imeti 2.050.000 lir. Od leta 1548 do danes pa so se cene podese
terile.

Navijaški užitki na Kitajskem 
imajo včasih tudi visoko ceno

PEKING - Na neki tekmi v mestu Chongguing na Kitajskem so se 
navijači zmagujočega moštva tako veselili, da so metali v zrak ne le 
svoje ampak tudi čepice vojakov, ki so gledali tekmo, pristaši poražene 
enajsterice pa so ne le žalili nasprotnike, ampak so po tekmi celo raz- 
bili stekla na nekem avtobusu in tramvaju.

■ nMed£.em.ko. sod' v, 1taliJi (in še marsikje drugje po svetu) tako navi- 
jasko obnašanje v glavnem med krajevno «rolkloro* pa imajo Kitajci 
o obliki navijanja povsem drugačno mnenje. Kakih 60 prislašev obeh 
mostov, ki so se najbolj »izkazali*, so polovili in jih po kratkem postop
aj1. postavili pred sodnike, fi pa so jim — glede tia «težino» njihovega na
vijanja — prisodili denarne kazni, prepoved javnih služb, mladinski za
por, zapor s revzgojo, obvezno prisilno delo na deželi in težko ječo, ka
tere bodo nekateri odsedeli kar šest let.

In to za eno samo razbito steklo.
Za šest let težke ječe bi morali pri nas navijači pognati v zrak 

vsaj tovarno stekla.

Pomanjkanje higiene in lakota 
morita v Peruju tisoče otrok

LIMA — V Peruju umre vsako leto zaradi stradanja in raznih bolez
ni 45.000 otrok pod enim letom starosti. Od tega števila umre 20.000 otrok 
zaradi gastroenteritisa, t.j. želodčnega in črevesnega katarja, do kate
rega pride zaradi pomanjkanja higiene, slabega nadzora nad potujočimi 
trgovci s hrano, ker ne preiskujejo kakovosti pitne vode in pa zaradi ne
higienskih naprav na javnih plažah ter neurejenih odlagališč smeti.

V Limi pa niso dali nobenega podatka o tem, koliko otrok po petem 
letu strosti in odraslih umre iz istih vzrokov, neuradno pa se ve da gre
do tudi te številke v težke desettisoče.

Da bi preprečila slabšanje stanja na tem področju je perujska vlada 
ustanovila posebno komisijo, ki se bo spopadla predvsem z glavnim vzro
kom teh smrti, namreč s pomanjkanjem higiene v najnižjih plasteh pre

bivalstva, ki je posledica hude nevednosti teh ljudi.


